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LETOŠNÍ POLICKÝ VÁNOČNÍ STROM  
Rok se s rokem sešel a opět nastává doba adventní, čas přípravy 

na Vánoce. Většina z nás pociťuje, jak výrazně se krátí den a brzo 
nastává tma. To je také jeden z důvodů, proč je světlo výrazným 
symbolem tohoto období. Vedle této přírodní zákonitosti je tu ale 
i symbolika duchovní, kterou po staletí nabízí křesťanství. Bible 
symbolicky přirovnává tento stav nedostatku světla k situaci, kdy 
lidskému společenství schází jistota, jasnozřivost a směr životní 
cesty, kterým se má ubírat, aby dobře naplnilo svůj život. A do této 
situace se rodí nová naděje, „světlo světa“. „Lid, který chodil ve tmě, 
vidí veliké světlo, obyvatelům temné země vzchází světlo.“ Izaiáš 
9, 1. Tím světlem je ve finále Bůh, který o Vánocích přichází do lid-
ského společenství jako světlo na ztracené cestě ke spáse. Stejnou 
symboliku má i adventní věnec, na kterém přibývá světla a v době 
vánoční září naplno. K tomuto období patří i vánoční stromy, kte-
rými místní samosprávy již tradičně krášlí své obce a města. Jsou 
symbolem života a obdarování, a svým jasem a krásou nás znovu 
přitahují a zvou k setkávání. 

Polické náměstí letos opět zdobí smrk pichlavý v modrozelené 

formě. Tato zdomácnělá jehličnatá dřevina pochází původně z hor 
jihozápadní části Severní Ameriky, kde byla objevena ve 2. pol.  
19. stol. a později dovezena do Evropy. Pro svůj vzhled a odolnost 
vůči znečištěnému ovzduší se rozšířila především ve městech. 
Tento druh smrku má více pichlavé jehličí než druhy jiné a tato 
vlastnost se dostala i do jeho druhového jména. Může se dožít stáří 
až 600 let a kmen může dosáhnout průměru až 120 cm.  Ten letoš-
ní polický smrk pichlavý rostl na pozemku obce Bukovice, v těsné 
blízkosti severozápadního nároží domu bratrů Michálkových u sil-
nice na Ostaš, a byl určen k pokácení. Pokácení, transport na ná-
městí a ozdobení zajistili jako obvykle polické technické služby 
ve spolupráci s firmou Autojeřáby Řehák a p. Václavem Kohlem st.       

Rádi bychom touto cestou popřáli celému městu a všem lidem 
dobré vůle, aby světlo vánočního stromu na polickém náměstí, 
a radostné poselství z betléma pod jeho korunou, pomohlo zahnat 
temnoty a beznaděje života a navodit pokojný Advent a radostné 
Vánoce.  

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

NOVé VEřEjNé OSVěTLENÍ V CENTRu MěSTa
V druhé polovině letošního listopadu provedla firma ELPOL 

Police s.r.o. instalaci nového veřejného LED osvětlení v centru měs-
ta. Jedná se o instalaci sloupů, event. výložníků a historizujících 
lamp zn. Philips Classic Street. Instalace nového veřejného osvět-
lení byla provedena nejen s důrazem na estetiku, kterou nemusí 
všichni občané města vnímat stejně, ale především z důvodu úspo-
ry elektrické energie. Takový je v současnosti trend a je potřebné 
počítat s tím, že nové osvětlení má jiný osvitový charakter.

LED lampy instalované v centru města by měly dokreslovat his-
torický ráz města a zároveň mít nízkou spotřebu elektrické energie 
a přijatelnou pořizovací cenu.

Na konci listopadu bylo možné v ulici Kostelní porovnat v praxi 
dosavadní osvětlení a osvětlení nové. Shodou okolností došlo u har-
monogramu instalace k tomu, že polovina ulice Kostelní byla osvět-
lena původním kulovým osvětlením, které září na všechny strany, 
a polovina ulice novým osvětlením, které září pouze pod sebe.

Ing. Dušan Šedek, investiční technik MěÚ
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Slovo StaroSty
Vážení občané,

je tomu jen pár dní, kdy jsme se sešli 
u kašny na náměstí, abychom si připome-
nuli další významný den naší novodobé 
historie, 17. listopad. Jakkoliv lze neustále 
slyšet hlasy zpochybňující význam listo-
padových událostí roku 1989 pro odklon 
směřování našeho státu od totalitní vlády 
jedné strany k pluralitní demokracii, nebo 
dokonce hlasy deklarující to, že za „totáče“ 
bylo líp, nelze s těmito pohledy v ničem 
souhlasit. Na straně jedné zkreslují neod-
diskutovatelný historický fakt, kdy ke spo-
lečenským změnám došlo právě v důsledku 
společného vzepjetí národa proti systému, 
který – krom soudružského bratříčkování 
– neuměl řídit sám sebe, a který za svého 
nepřítele považoval své občany, požadu-
jící občanské svobody. Na straně druhé si 
lze na řadě filmů (ať hraných či dokumen-
tárních) připomenout, jak „dobře“ se žilo, 
a internet nám nabízí i možnost, porovnat 
si ekonomické „výhody“ předlistopadové-
ho žití. Den, jakým je právě 17. listopad, je 
dnem významným, který si musíme připo-
mínat, aby se předlistopadová doba nemoh-
la opakovat. V souvislosti s tímto svátkem 
je na místě, připomenout heslo spojované 
s Václavem Havlem: „Pravda a láska musí 
zvítězit nad lží a nenávistí.“ Pravda a láska 
jsou zároveň nejlepší cestou ke spokojené-
mu žití. Nepodléhejme tedy lžím, jakkoliv 
nám nabízejí snadný a lepší život. Na řadu 
současných společenských problémů ne-
existují jednoduchá a bezbolestná řešení, 
a je třeba si to přiznat. Nepodléhejme nená-
visti, neboť ta nám nikdy nepřinese vnitřní 
klid, a nezlepší náladu společnosti.

V souvislosti s úvodním zamyšlením 
chci z tohoto místa poděkovat partě or-
ganizátorů polického festivalu Jeden svět, 
že právě k 17. listopadu uspořádali společ-
né setkání na náměstí, včetně následného 
promítání filmu „1989: Chceme dýchat“ 
v Zeleném domečku! Byl bych moc rád, po-
kud by se nám do budoucna podařilo z to-
hoto setkání udělat tradici.

V průběhu listopadu proběhla řada jed-
nání k realizovaným či připravovaným pro-
jektům, přičemž zmíním ty nejzajímavější. 
Po řadě jednání se podařilo obhájit zařaze-
ní koridoru cyklotrasy Broumov – Police 
do konečného znění návrhu Strategie 
cyklodopravy Královéhradeckého kraje. 
Otevírá se nám tak možnost žádat o dotační 
prostředky z krajského rozpočtu na projek-
tovou přípravu stavby, včetně prostředků 
na zpracování vyhledávací studie (studie 
proveditelnosti), která by krom zpřesně-
ní trasování přinesla i přesnější odhad 
nákladů. 

Významným krokem v česko-polské spo-
lupráci byl pak podpis memoranda, mezi 
polským Mieroszówem a Strategickou 
radou regionu Broumovska o spolupráci 
při projektech souvisejících s adaptací kra-
jiny na klimatickou změnu, tj. projektů sou-
visejících se zádrží vody v krajině, minima-
lizaci půdní eroze, zvyšování biodiverzity 

a výsadby zeleně. Toto memorandum je 
důležitým nástrojem pro partnerskou 
spolupráci obcí regionu na území CHKO 
Broumovsko s regiony na polské straně, 
a důležitým podkladem pro případné spo-
lečné dotační žádosti.

Obdobně významným pak bylo setká-
ní zástupců obcí, které připravují své pro-
jekty do dotační výzvy „Doprava I.“, kterou 
v rámci programu IROP organizuje naše 
MAS Stolové hory. Při společném jednání 
jsme se zástupci obcí projednali jednotlivé 
záměry, ujasnili si jejich nákladovost. Pokud 
vše dobře dopadne, mělo by díky této do-
tační výzvě (a evropským prostředkům) 
být do 6 obcí regionu rozděleno necelých  
12 mil. Kč na projekty chodníků v celko-
vém objemu cca 25 mil. Kč. 

Rozsahem malým, ale přesto významem 
velkým projektem je pak projekt veřejné-
ho WC na parkovišti na Hvězdě. S ohle-
dem na těsný kontakt parkoviště s hranicí 
chráněných území (Polické/Broumovské 
stěny) jsme od počátku tohoto záměru od-
mítali řešení přes běžné mobilní záchody, 
a to jak z estetických, tak z funkčních hle-
disek. Na stole nyní máme návrh řešení 
od firmy Toilet desing, které bude sice ná-
kladnější, nicméně bude odpovídající dneš-
ním požadavkům jak z hlediska funkce, tak 
z hlediska vzhledu, jakož i péče o čistotu 
a údržbu. Návrh jsme projednali se zástup-
ci Správy CHKO Broumovsko, kteří nám 
k dalšímu dopracování záměru dali nyní 
zelenou. S tímto projektem bychom se ná-
sledně ucházeli o dotaci buď z programů 
česko-polské spolupráce, nebo z programu 
IROP určeného pro zlepšování podmínek 
cestovního ruchu. 

Vedle činností souvisejících s přípravou 
či realizací projektů proběhly dvě tradiční 
drobné akce, které mají velký společenský 
význam. Jednou z nich bylo tradiční vítání 
občánků, kdy jsme se o první listopadové 
sobotě velice vřele pozdravili s 12 novými 
občánky našeho regionu, jejich rodiči a pří-
buznými. Druhou tradiční akcí pak bylo 
udílení ocenění dárcům krve. Akce je 
tradičně pořádána ve spolupráci s Českým 
červeným křížem. Z mé strany opakuji jen 
to, co jsem říkal na udílení ocenění, tedy že 
se hluboce skláním před každým, kdo tak-
to odpovědně přistupuje k dárcovství krve, 
obrovsky si každého dárce vážím a za tento 
společensky odpovědný přístup každému 
aktivnímu dárci děkuji!

V uplynulém měsíci jsme dokončovali 
práce na návrhu rozpočtu města na příš-
tí rok. Celým rozpočtem se táhne určitá fi-
nanční nervozita z toho, jak se na daňových 
příjmech města projeví vládní konsolidační 
balíček. Na základě dostupných informací 
však spíše očekáváme snížení příjmů v dů-
sledku pomalého startu ekonomiky jako 
takové (po covidové krizi a krizi vyvolané 
válkou na Ukrajině). Zastupitelstvu města 
budeme předkládat návrh vyrovnaného 
rozpočtu (s tradičním zapojením revol-
vingu), přičemž rozpočet, jako celek, bude 

reagovat nejen na zvýšení nákladů na prá-
ci, ale i na měnící se ceny energií. Rozpočet 
bude navrhován s ambicí 30% výdajů na in-
vestice, přičemž více jak 10% rozpočtu 
bude směřovat do kulturní oblasti. Návrh 
přináší posílení rovněž v oblasti dotací, 
což by mělo umožnit spolkům získat (pře-
devším) na činnost o něco více dotačních 
prostředků, než tomu bylo v předchozích 
letech. Samozřejmě, finální znění rozpočtu 
bude diskutováno ve finančním výboru, 
v radě města, a konečné slovo bude mít 
zastupitelstvo města. Součástí přípravy 
rozpočtu je i debata nad zvyšováním po-
platku za odpady, ke kterému jsme nyní 
nuceni přistoupit. Důvodem k tomuto kro-
ku je především výrazně záporná finanč-
ní bilance odpadového hospodářství, kdy 
za svoz a skládkování odpadu zaplatí měs-
to výrazně více, než vybere na poplatku. 
Dílem jdou zvýšené náklady za zvyšováním 
vstupů, dílem za nižším výnosem za tříděný 
odpad, ale především jdou za skládkováním 
a legislativním „kladivem na čarodějnice“, 
které je ukryto za exponenciálně rostou-
cím poplatkem, který za skládkování město 
platí. Bližší informace přineseme po schvá-
lení konečné výše poplatku na příští rok, 
nicméně již nyní je jasné, že budeme muset 
uvažovat o dalších systémových opatřeních 
ke snížení množství směsného komunální-
ho odpadu.

V měsíci listopadu došlo k dokončení 
výstavby dopravní infrastruktury v ulici 
Větrná, jakož i rekonstrukcí komunikací 
v ulicích Na Sibiři a K Vodojemu. Vím, že 
realizace těchto staveb silně komplikovala 
běžný životní standard řady z vás, a proto 
bych chtěl poděkovat za veškerou vaši (ne-
konečnou) trpělivost, s jakou jste vydrželi 
čekat na zdárný konec prací, jakož i za prů-
běžnou pomoc, kdy jste nám aktivně hlásili 
nedostatky, které jste na (při) stavbách za-
znamenali. Moc si vašeho přístupu vážíme, 
a ještě jednou vám všem za město hluboce 
děkuji!

Ale pojďme již od všech starostí a pro-
blémů města odhlédnout a podívejme se 
dopředu na to, co nás čeká. Přichází advent-
ní čas a s ním doba předznamenávající 
příchod Vánoc a konce kalendářního roku. 
Adventní čas by měl být časem zklidnění. 
Pokusme se k předvánoční době přistoupit 
jinak, a na místo tradiční honby za tím, co 
všechno musíme za každou cenu stihnout, 
co musíme udělat, se zkusme zamyslet nad 
tím, kdo vlastně jsme, zda jsme sami se se-
bou spokojení, zda jsme spokojení s tím, co 
děláme, zda víme, kam jdeme. Zkusme na-
jít dostatek času na své blízké, na přátele, 
a trochu času i sami na sebe. Kolikrát stačí 
opravdu málo, aby byl náš svět lepší. Přeju 
každému jen to dobré, hodně sil a pevné 
zdraví, a především požehnané Vánoce 
plné lásky, radosti a pokoje. Ať se Vám 
splní všechna Vaše přání a prožijete vá-
noční čas v kruhu rodiny a přátel, v klidu 
a pohodě.

V úctě                   J. Škop, starosta

INForMaCE Z raDNICE
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INForMaCE Z raDNICE

Slovo MíStoStaroSty raDka Starého
Vážení a milí spoluobčané,

nastal poslední měsíc roku 2023, měsíc 
ve znamení adventu a příprav na svátky vá-
noční a blížící se konec roku. Na úřadě je to 
měsíc, kdy vrcholí přípravy rozpočtu na rok 
2024, dokončují se některé investiční akce 
a plánují se akce na rok nadcházející. Je to 
také období bilancování toho, co se podaři-
lo více a co méně. Níže bych Vás rád sezná-
mil s důležitými akcemi a jednáními, které 
se odehrály na konci října do uzávěrky čís-
la polického měsíčníku, který právě držíte 
v rukách. 

21.10 jsem přijal pozvání Mysliveckého 
sdružení Koruna Police nad Metují a zúčast-
nil se Svatohubertské mše. Samotná akce 
byla zahájena na polickém náměstí, průvod 
se následně odebral do kostela Nanebevzetí 
Panny Marie, kde již proběhla mše samotná. 
Mše byla doprovázena pěveckým sborem 
a trubači ze sdružení Eustach. 

27. 10. jsem společně s panem staros-
tou J. Škopem a zastupitelem M. Plným 
v Bezděkových sadech u Lípy svobody uctili 
památku vzniku samostatného českoslo-
venského státu, připomněli jsme si jeden 
z nejvýznamnějších státních svátků. Byť 
jsem již mnohokrát slyšel názor, že není 
vlastně co oslavovat, já zastávám názor, že 
se jedná o klíčový moment ve formování 
tohoto národa. Samostatný stát není sa-
mozřejmost a nemělo by se na jeho připo-
mínku zapomínat, ba naopak stále to mladé 
generaci vysvětlovat. Děkuji všem, co se pi-
etního aktu zúčastnili, zástupcům TJ Sokol 
Police nad Metují, zvláště p. Rubáčkové, 
která ve slavnostním kroji s dalšími Sokoly 
pokládala věnec se stuhou v barvě trikolo-
ry. Děkuji také ostrostřelcům, členům roty 
Nazdar a všem občanům z řad veřejnosti.

Konec října jsme zakončili exkurzí 
do Litomyšle, jejíž cílem bylo podívat se 
„jak to dělají jinde“. Hlavní téma bylo roz-
voj města spojený s prohlídkou, spolupráce 
s městským architektem, zkušenosti s plá-
nováním investičních akcí, a to jak s nimi 
seznamují veřejnost. Za sebe mohu říci, že 
jsem si přivezl mnoho důležitých poznatků 
a utvrdil se v tom, že někdy je prostě potře-
ba jen rozhodnout a za rozhodnutím si stát. 
Není totiž možné vyhovět všem a je potřeba 
dělat kompromisy. 

Díky nabitému programu exkurze jsem 
již nestihl Podzimní slavnost, akci pořáda-
nou MC MaMiNa v areálu ZŠ a MŠ Police nad 
Metují. Účastníci si v tvořivých dílničkách 
mohli vyrobit lampion či cokoli jiného z pří-
rodních materiálů, zúčastnit se lampiono-
vého průvodu a reje skřítků a víl. Dle ohlasů 
byla akce velmi povedená a já si alespoň 
takto dovolím organizátorům poděkovat. 

Po celý listopad jsme se intenzivně vě-
novali tvorbě rozpočtu na rok 2024, který 
se skládá z mnoha kapitol a za jeho vý-
sledkem stojí úsilí mnoha lidí, od vedou-
cích odborů po zástupce osadních výbo-
rů. Všem děkuji za spolupráci, za podněty 
a nápady. První čtení rozpočtu proběhlo 
na radě města konané 13. 11.  Výsledek je 

opět o kompromisech. Rozpočet by měl být 
schválen na prosincovém zasedání zastupi-
telstva, následně bude zveřejněn na strán-
kách města. Veřejnost bude seznámena 
i s plánem investic na rok 2024.

2. 11. jsme společně se starostou 
a Komisí pro obřady a slavnosti zúčastnili 
pietního aktu na místním hřbitově a uctili 
památku zesnulých. 

3. 11. jsem jel na Ministerstvo vnitra 
ČR, které pořádalo seminář "Právní aspekty 
provozování kamerových systémů". Cílem 
semináře bylo seznámit účastníky s aktu-
ální legislativou upravující provozování ka-
merových systémů, se základními zásadami 
spojenými se zpracováním osobních údajů, 
různými variantami provozování kamero-
vých systémů a jejich využívání při přestup-
kovém a trestním řízení. 

V sobotu 4. 11. se na polickém náměstí 
konaly Martinské trhy, nabídka zboží byla 
pestrá. Děkuji  všem zúčastněným za je-
jich zorganizování a zároveň se omlou-
vám místním provozovatelům obchodů 
a obyvatelům náměstí za nutnou uzavírku 
náměstí. Ve stejný den jsem přijal pozvání 
Dobročinného fondu pro pozůstalé na Retro 
karneval, který se konal na sále hostince 
v Suchém Dole. K tanci a poslechu zahrály 
Lhotské zpívánky, při pauzách probíhaly 
soutěže o drobné ceny. Po celé odpoledne 
panovala dobrá nálada a pohoda. 

I během sychravého října a listopadu 
jsem měl tu čest oddávat 3 manželské páry. 
Dva z nich si vybrali polickou obřadní síň, 
jedna svatba se konala na Ostaši. Všem 
manželským párům přeji hlavně hodně po-
rozumění, štěstí a vzájemné lásky. 

6. 11. se konalo pracovní jednání za-
stupitelstva města, na kterém pan starosta 
přítomným zastupitelům vysvětlil některé 
z bodů předložených na zasedání zastupi-
telstva. Hlavním cílem pracovního zasedání 
bylo do detailů vysvětlit nabídky na odkup 
nemovitostí do majetku města či průběh ža-
loby týkající se určení nezbytného přístupu 
v k.ú. Pěkov. Řádné zasedání zastupitelstva 
města se pak konalo 8. 11., probralo předlo-
žené body a proběhla diskuze nad problé-
my, které trápí některé členy zastupitelstva. 
Těší mě i zájem z řad občanů, kterým tímto 
děkuji za účast. 

9. 11. se konalo jednání pracovní sku-
piny pro revitalizaci Bezděkových sadů, 
Pellyho parku a ulice Pod Havlatkou. Cílem 
jednání bylo seznámit členy skupiny s ná-
vrhy řešení jednotlivých lokalit upravenými 
podle připomínek z 1. jednání této skupiny 
a schválenými radou města. Návrhy by měly 
být podkladem pro vypracování projektové 
dokumentace, nutných stanovisek a koneč-
ně žádosti o dotaci. Ing. Lenka Hladíková, 
členka projekčního týmu, všechny přítom-
né seznámila s jednotlivými návrhy, u řeše-
ních týkajících se Pellyho parku a ulice Pod 
Havlatkou panovala shoda. Bezděkovy sady 
navrhli někteří členové vyjmout ze žádosti 
o dotaci a věnovat jejich úpravě větší pozor-
nost, najít komplexnější řešení, které bude 

navazovat na okolní zástavbu, autobusové 
nádraží a přilehlé muzeum. Konečné roz-
hodnutí by mělo být na radě města, která 
se tomu intenzivně věnovala na svém jed-
nání konaném 13. 11. a rozhodla, že úpra-
vy Bezděkových sadů budou prozatím 
odloženy. 

15. 11. se sešla pracovní skupina za-
bývající se přidělováním bytů, řešila se vý-
měna bytu v bytovém domě pro seniory, 
stavební úpravy zázemí a uvolněných bytů. 
Dále se členové skupiny zabývali proble-
matikou dlužníků a případných možnos-
tech umořování dluhů na nájemném. Bylo 
konstatováno, že oproti letům minulým se 
situace s neplacením nájemného značně 
zlepšila a v městských bytech je již jen pár 
problematických nájemníků. Na konci října 
jsem společně se zástupcem technických 
služeb některé z nich navštívil a pokusili 
jsme se jim vysvětlit nutnost včas hradit 
nájemné a služby spojené s užíváním bytu. 
Ve stejný den se konal i seminář týkající se 
dostupného bydlení a možností dotací spo-
jených s výstavbou bytů. 

I během listopadu probíhaly již tra-
diční dotační a technické porady. Na nich 
se mimo jiné řešily požadavky občanů 
na umístění dopravního značení, jejichž po-
volení je administrativně zdlouhavý proces, 
dále nutné opravy cest před nadcházející 
zimou, problémy spojené s probíhajícími 
investičními akcemi nebo přípravy na zim-
ní období. Ke konci se blíží také naše dvě 
největší investiční akce, výstavba lokality 
Větrná a oprava komunikace K Vodojemu 
a Na Sibiři. Znovu děkuji všem občanům 
za trpělivost a pochopení. Ač naším přáním 
bylo mít informace o průběhu akcí včas, 
mnohdy se k nám dostávaly pouze s jedno-
denním předstihem anebo se během jed-
noho dne i několikrát změnily, nebylo tedy 
často v našich silách Vás všechny informo-
vat dostatečně dopředu.  

Těsně před uzávěrkou jsme si připo-
mněli na polickém náměstí další důležitý 
den, a to 17. listopad. Den boje za svobodu 
a demokracii, den spojený s pádem totalit-
ního režimu v naší zemi. Vzpomněli jsme 
jak na tragické události z listopadu 1939, 
kdy okupanti při pokojné protinacistic-
ké demonstraci smrtelně zranili studenta 
Jana Opletala, tak i na počátky sametové 
revoluce 1989. Následně jsme se přesunuli 
do Zeleného domečku, kde byl promítnut 
film 1989: Chceme dýchat. 

Závěrem mi dovolte popřát Vám všem 
klidné prožití celého adventu a svátků vá-
nočních. Za sebe doufám, že nebudou plné 
stresu spojeným s nákupy dárků a jídla.  
Snad budou naplněny hlavně radostí ze 
setkání se, ať už s členy rodiny, tak přáteli 
a známými. Věřím, že s mnohými z Vás se 
potkám na akcích města konaných během 
prosince a osobně Vám budu moci popřát 
prožití pohodových Vánoc, ale především 
zdraví a úspěšné vykročení do roku 2024. 

S úctou 
Radek Starý, místostarosta
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

přichází prosinec a s ním čas sváteční, 
vánoční, na který se všichni (nebo skoro 
všichni) těšíme. Bohužel s ním často při-
chází i čas rýmy, kašle, nachlazení, horeček, 
Covidu, chřipky, viróz a – nedejbože – epide-
mií; čas, kdy padáme jeden po druhém, jako 
domino, do postelí se zavázaným šátkem 
okolo krku, horkým čajem a prášky vysklá-
danými na nočním stolku. 

Sám jsem toho nyní důkazem, neb 
v čase, kdy píšu tyto řádky, jsem na tom 
právě tak, jak popisuji na začátku svého 
příspěvku.

A protože vím, že tento stav brzy pomi-
ne, chci se upínat k věcem hezkým, příjem-
ným, které nás čekají a zpříjemňují, kulti-
vují a obohacují náš život. Tedy ke kultuře. 
(A o těch ostatních věcech dnes záměrně 
pomlčím, ať nenarušuji tu sváteční atmosfé-
ru, která je před námi).

Jak jsem avizoval minule, nový vedoucí 
CKVS-Pellyho domy Šimon Mach pro vás 
připravil dotazník, který je také součástí to-
hoto čísla Polického měsíčníku.

Chceme se totiž přímo vás zeptat, a pří-
mo od vás zjistit, co byste rádi v programové 
nabídce na příští roky měli, co byste prefe-
rovali, co je vám milé. Co třeba postrádáte, 
co vám v ní chybí, uveďte konkrétní příkla-
dy, které vás napadají. Budeme moc rádi, 
když ho vyplníte. Pro nás to je pak důležitá 
zpětná vazba a matérie, na které můžeme 
stavět a ze které můžeme vycházet právě při 
tvorbě programové nabídky a dramaturgie. 
A tu děláme přeci pro Vás! Tak si řekněte!

Abychom vás i trochu motivovali k vypl-
nění, vyhlásili jsme v rámci dotazníkového 
šetření soutež. Vylosujeme tři z vás a ti pak 
obdrží volňásky na vybrané představení.

Pro ty z vás, kteří preferují modernější 
způsoby komunikace, jsme kromě tištěného 
dotazníku připravili také jeho elektronic-
kou verzi, kterou umístíme na našem webu 
a kterou budete moci vyplnit online. 

A co nás čeká v kultuře v nejbližších týd-
nech, měsících? Za všechny akce zmíním tra-
diční vánoční koncert s orchestrem Václava 
Marka a jeho hostem Sabinou Laurinovou 
v Kolárově divadle dne 11. prosince, ale 
to vy, předpokládám, dobře víte. Co neví-
te a na co vás chci už teď navnadit, je to, 
co chystáme po Novém roce. Poslední den 
v lednu se budete moct těšit na výbornou 
divadelní hru francouzské autorky Yasminy 
Rezy „Bůh masakru“. V hlavních rolích zde 
excelují Anna Polívková a Viktor Dvořák. 
V únoru pak přivezeme do Police úspěšnou 
inscenaci Klicperova divadla „Na koho to 
slovo padne“, což je komedie o tom, jak je 
snadné podlehnout pokušení moci a ovlád-
nutí ostatních.

Mimochodem: není to téma třeskutě 
aktuální? V dalších měsících pak pro vás 
chystáme divadelní komedii „Skořápka“ 
s Alenou Mihulovou, držitelkou Českého lva 
za film Domácí péče a Petrou Nesvačilovou, 

hvězdou televizního seriálu Osada. A snad 
už můžu prozradit, že v dubnu do Kolárova 
divadla zavítá Vojtěch Dyk a Tatiana Dyková 
s komedií „Slepice na zádech“. Jedná se 
doslova o jejich herecký koncert, který si 
rozhodně nenechte ujít. Hned v lednu také 
rozjedeme pravidelná dětská představe-
ní, začneme „Za pohádkou kolem světa“ 
od Týbrďo divadla. Ale to jsou jen vybrané 
třešničky na dortu, chystáme toho samo-
zřejmě více – programovou nabídku na prv-
ní pololetí 2024 vám chceme představit ješ-
tě do konce tohoto roku.

Co se týká kina, pevně doufám, že co nej-
dříve už definitivně odstraníme problém se 
zvukem při promítání filmů. Firma Sonnig 
Praha, kterou jsme oslovili a která prová-
děla akustická měření, právě v těchto dnech 
má představit možná řešení tohoto našeho 
letitého problému.

Další dobrou zprávou pro Polici je, že 
Východočeská přehlídka venkovských di-
vadelních souborů (krajské postupové kolo 
celostátní přehlídky) se bude v příštím roce 
nově poprvé konat právě  v Kolárově divadle 
v Polici nad Metují a to ve dnech 7. – 9. 6. 
2024. Přehlídku spolupořádá Centrum umě-
leckých aktivit, Volné sdružení východočes-
kých divadelníků za finančního přispění 
Královéhradeckého kraje a Ministerstva 
kultury ČR. Jedná se o prestižní akci, které 
se účastní divadelní soubory z obcí a měst 
do pěti tisíc obyvatel nejen z východních 
Čech, ale i z ostatních krajů republiky, a pro 
naše město je tedy pořádání této akce vel-
kou poctou a příležitostí se prezentovat!

A s kulturou bohužel souvisí i „světské 
starosti“, kterými je tvoření návrhu měst-
ského rozpočtu na příští rok. V těchto dnech 
se jím intenzivně zabýváme, chceme samo-
zřejmě rozpočet vyrovnaný, a to znamená 
škrty ve všech kapitolách. A tedy i v kultuře. 
Kolegové mě například už teď přesvědčují 
a argumentují čísly, že není možné v příštím 
roce zafinancovat v plné výši rekonstrukci 
Kolárova divadla s odhadovanými nákla-
dy převyšující částku pět milionů korun. 
Budeme jí muset s největší pravděpodob-
ností rozdělit na dvě etapy. A to se týká jen 
kapitoly investic, další škrty budeme muset 
provést i v běžných provozních kapitolách. 
Tak uvidíme, jak nakonec vše vybalancuje-
me a nakolik se zastupitelé města při schva-
lování rozpočtu projeví jako lidé kulturu 
milující a kulturu podporující. Já za ní sa-
mozřejmě budu bojovat, seč mě síly budou 
stačit. Jsem totiž přesvědčený, že peníze 
a diktát tvrdých ekonomických dat nejsou 
všechno a neměli bychom jim bezvýhradně 
podřizovat naše životy. A opravdu si nemys-
lím si, že kultura ve svém širokém obsahu je 
zbytná. Je totiž tím, co z nás dělá lidi.

Moji milí, je čas na vánoční přání.
Přeju vám, ať Vánoce prožijete zdraví, 

bohatí (nemyšleno v penězích) a šťastní. 
Nezapomínejte na své blízké a užívejte si 
každé chvíle s nimi. A ať je to jako v těch 

vánočních pohádkách: nakonec všechno 
dobře dopadne. To nám všem a ve všech 
ohledech ze srdce přeju.

A na úplný závěr mi dovolte citovat slo-
va velkého českého spisovatele Karla Čapka, 
která platí i pro náš „mikrosvět“:

„Dnešnímu světu není třeba nenávisti, 
nýbrž dobré vůle, ochoty a spolupráce; je mu 
třeba vlídnějšího morálního klimatu; myslím, 
že by se s trochou obyčejné lásky a srdečnosti 
daly ještě dělat zázraky.“

Mgr. Jaroslav Souček, místostarosta

Rozpis lékařů
stomatologické služby

prosinec 2023
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
02. 12. a 03. 12.
MUDr. Miloš Pastelák 
Sadová 44, Broumov 775 717 666
MUDr. Olga Záplatová (MUDr. Martina Bucharová)
Husovo nám. 36, Česká Skalice 491 452 447
09. 12. a 10. 12.
MUDr. Jiří Sedláček
Kostelecká 1204, Náchod 491 426 926
DENTUDO s.r.o. (MDDr. Michal Jánský)
Nemastova 1919, Náchod - Branka 702 125 554
16. 12. a 17. 12. 
MUDr. Ladislav Růžička st.
Poliklinika Masarykova 30, Broumov 603 479 084
ARIES, klinika komplexní estetiky s.r.o. (MUDr. L. Beran)
Velký Třebešov 118 491 453 272
23. 12. MUDr. Vlasta Hýblová
Hálkova 367, Náchod 491 428 636
23. 12. DENTUDO s.r.o. (MUDr. Ludmila Jánská)
Nemastova 1919, Náchod - Branka 702 125 554
24. 12. ZNL s.r.o. (MUDr. Lukáš Neoral)
17. listopadu 291, Police nad Metují 602 333 427,  
24. 12. MUDr. Ludmila Chrásková
Dr. E. Beneše 191, Jaroměř 491 812 160
25. 12. MUDr. Jarmila Vokůrková
Větrník 720, Červený Kostelec 491 462 331
25. 12. MDDr. Milan Hýbl
Hálkova 367, Náchod 491 428 636
26. 12. MUDr. Jan Šnajdr
Náchodská 548, Velké Poříčí 491 482 850
26. 12. MUDr. Miluše Jiřištová
Z. Němečka 130, Jaroměř - Josefov 491 813 485
30. 12. a 31. 12.
MDDr. Tomáš Hýbl
Hálkova 367, Náchod 491 428 636
MUDr. Semerák – MUDr. Štrasová s.r.o.
Denisovo nábřeží 665, Náchod 491 424 921
01. 01. 2024 MUDr. Daniel Blažek
17. listopadu 388, Police nad Metují 491 543 844
01. 01. 2024 Frydent s.r.o. (MDDr. Jana Kyselá)
Rokolská 123, Nový Hrádek 495 496 030
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MĚSTSKÁ ZELEŇ 
V průběhu letošního roku bylo pro-

vedeno ošetření cca 30-ti stromů veřejné 
zeleně ve všech částech města. Jednalo 
se o výchovné, zdravotní, redukční a hla-
vové řezy a úpravu podjízdné výšky.   

V období vegetačního klidu dojde 
také k další redukci přerostlých borovic 
klečí mezi bytovými domy čp. 291 a 292 
na sídlišti, které budou nahrazeny novou 
výsadbou tak, jak tomu bylo i v loňském 
roce. V prostoru sídliště bude dále poká-
cen vzrostlý jasan, rostoucí v těsné blíz-
kosti řadových garáží naproti bytovému 
domu čp. 397, důvodem je poškozování 
komunikace a narušování garáží v jeho 
těsné blízkosti; náhradní výsadba bude 
provedena v zelených pásech v blízkos-
ti káceného jasanu, kultivary okrasných 
třešní. Další dřevinou, která bude poká-
cena je smrk, rostoucí v těsné blízkosti 
bytového domu čp. 319 v Ostašské uli-
ci, a toto je i důvodem pro jeho poká-
cení, neboť vrůstá obyvatelům domu 
do balkónů; o náhradní výsadbě bude 
rozhodnuto později. Opatřením, kte-
ré bylo již započato, je obnova stromů 

v počátečním úseku ul. K Vodojemu; zde 
bylo pokáceno 6 kulovitých javorů, kte-
ré byly na kmeni poškozené mrazovými 
trhlinami, a navíc měli velmi nízko nasa-
zené koruny, které již přerůstaly do vo-
zovky a byly poškozovány průjezdem 
vozidel; místo nich bude podél této ulice 
vysazeno 14 ks malokorunných jeřábů, 
které postupně nahradí všechny kulovi-
té javory v tomto pásu zeleně. 

V závěru roku je ještě naplánovaná 
dosadba stromů na náměstí, jako náhra-
da uschlých javorů babyka, místo kte-
rých budou vysazeny malokorunné lípy 
velkolisté, var. „Pannonia“ a drobná do-
sadba malokorunných jeřábu do lipové-
ho stromořadí podél cesty na Žděřinu. 

Samostatná informace patří výsadbě 
červenokvětého kaštanu - jírovec ple-
ťový var. „Briotii“, který město Police n. 
M. dostalo jako dar od města Broumov, 
k výročí 770 let města. Strom byl vysazen 
v ploše zeleně mezi jižní kruhovou křižo-
vatkou a parkovištěm pod Havlatkou. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n.M.

TĚŽEBNÍ PRÁCE 
VE STARÉM PARKU

Z důvodu mýtního věku a především 
z důvodu výrazně se zhoršujícího zdravot-
ního stavu, zahájí koncem prosince a v led-
nu Dobrovolný svazek obcí Lesy Policka 
obnovu části lesního porostu starého par-
ku, a to ve směru od jeho severovýchodní-
ho okraje. Lesní těžební práce dodá specia-
lizovaná firma Fischer TPD s.r.o. z Jilemnice. 
Vzhledem ke značně svažitému terénu, na-
vazujícímu na krajskou komunikaci II/303 
Broumov - Náchod, se bude jednat o kompli-
kovanou a nákladnou akci, po dobu cca 1 mě-
síce. Bude nutná uzavírka krajské komunikace 
na Náchod, v některé z fází realizace i komu-
nikace na Žďár a samozřejmě i pěšin parkem. 
Silniční objížďky určí dopravní inspektorát 
a náhradní trasu pro pěší stanoví a označí 
město ve spolupráci S DSO LP. Bližší informace 
o termínech a náhradních trasách budou uve-
deny na cedulích v terénu a webových strán-
kách města Police n. M. a obce Žďár n. M. V zá-
jmu bezpečné realizace celé akce dodržujte 
stanovené pokyny. Děkujeme za pochopení.

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n.M.

Letošní už XII. Pěkovské drakiádě počasí přálo. V sobotu  
21. října bylo nádherně, vítr tak akorát. Draci létaly, někteří jak spla-
šení, jiným se moc nechtělo, prostě jako vždycky. Už tradičně byl 
vyhlášen nejhezčí ručně vyrobený drak, a to od šikovné Marušky 
Knittelové. Kdo chtěl, ten si pochutnal na bramborách pečených 
v ohni a na buřtech. Děti se vydováděly při hrách a soutěžích. Každý 

dětský účastník obdržel diplom, miniaturního dráčka na památku 
a plátěný pytel «na všechno». Tak zase za rok na shledanou!

Šárka Pokorná

V sobotu 7. října 
se sešly Pěkovské 
ženy k organizova-
né prohlídce polic-
kého kláštera. O ce-
lou prohlídku se 
s poutavým vyprá-
věním postaral pan 
Mgr. Jan Tůma

Krásné odpoled-
ne jsme zakončili 
v Andělské kavárně 
na náměstí.

17. listopadu 
jsme pořádaly ve-
řejné bruslení pro 
Pěkováky. Akce se 
vydařila a všichni si 
bruslení užili.

Děkujeme měs-
tu Police nad Metují 
za finanční podporu.

Marie Ryšavá
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INForMaCE ZraDNICE 

Prevence a divadlo
Dne 7. 11. 2023 proběhlo v Pellyho domech představení 

divadla Vetři. Využili jsme nabídku Policie České republiky, 
která spolupracuje s herci divadla na preventivním programu 
pro seniory. 
Formou tří 
krátkých scé-
nek nám her-
ci přiblížili 
n e b e z p e č í , 
které na se-
niory číhá 
v prostředí 
internetu. Srozumitelnou a humornou formou nás seznámili 
se situacemi, které nás mohou v životě potkat a ohrozit naši 
bezpečnost, peníze a také důstojnost. 

Akce se zúčastnilo cca 50 seniorů, kteří odcházeli spoko-
jení nejen s představením, ale i s následnou besedou a drob-
nými dárky.   

Mgr. Olga Landová, vedoucí sociálního odbor

MĚSTO POLiCE NAd METUJÍ
vyhlašuje výběrové řízení

na
ŘEdiTELE/KU KNiHOVNY 

MĚSTA POLiCE NAd METUJÍ
druh práce:
Komplexní koordinace ekonomické, personální, technické, provozní, 
majetkové a organizační správy příspěvkové organizace Knihovna 
města Police nad Metují
platové zařazení:  11. platová třída
Požadavky:

 y vysokoškolské (bakalářský studijní program) případně vyšší od-
borné vzdělání, knihovnické nebo informační zaměření výhodou, 

 y praxe ve veřejné knihovně (městské a větší) minimálně 3 roky, 
znalosti v oboru knihovnictví

 y velmi dobrou orientaci v české a světové literatuře, aktivní čte-
nářství, zájem o literaturu

 y výbornou znalost českého jazyka slovem i písmem
 y orientace v právní problematice v oblasti řízení a financování pří-

spěvkových organizací, v oborové legislativě v oblasti knihoven 
(zákon č. 257/2001 Sb., 250/2000 Sb.)

 y dobré komunikační, manažerské a organizační schopnosti, 
 y schopnost vedení kolektivu a spolupráce s organizacemi ve měs-

tě 
 y samostatnost, flexibilita, spolehlivost a zodpovědnost, schop-

nost koncepčního myšlení
 y ovládání knihovnického automatizovaného systému (AKS Tritius 

výhodou), 
 y dobrá znalost práce s PC (MS Office), 
 y řidičský průkaz sk. B výhodou, 
 y znalost anglického jazyka výhodou.

Uzávěrka přihlášek:  12. prosince 2023
Termín nástupu: 1. března 2024
Přihlášky s požadovanými doklady doručte na adresu:

Městský úřad Police nad Metují, Masarykovo náměstí 98, 549 54 
Police nad Metují tel: 491 541 113, e-mail: podatelna@policenm.cz
Náležitosti přihlášky jsou:

 y jméno, příjmení a titul uchazeče 
 y datum a místo narození uchazeče
 y státní příslušnost uchazeče
 y místo trvalého pobytu uchazeče
 y datum a podpis uchazeče

K přihlášce připojte:
 y strukturovaný životopis 
 y vlastní koncepci rozvoje knihovny (rozsah max. 2 str. A4)
 y výpis z evidence Rejstříku trestů ne starší než 3 měsíce, popř. do-

klad o jeho vyžádání, 
 y ověřenou kopii dokladu o nejvyšším dosaženém vzdělání

Ing. Pavel Pohner, tajemník MěÚ

POZVÁNKA
na 6. veřejné zasedání 
Zastupitelstva města 

Police nad Metují v roce 2023,
středa 13. prosince 2023

v 17.00 hodin na sále Pellyho domů.

KOLEDNÍCI:  6. 1. 2024 Náchod

           1. - 14. 1. 2024 okolní obce

POKLADNIČKY          - Lékárna U Stříbrného orla, Náchod
                   - Lékárna U Itálie, Náchod
        - Lékárna U Zlatého hada, Č. Skalice 
        - Knihkupectví J. Kohl, Police nad Metují
        - Oblastní charita Náchod, Náchod

ONLINE na www.trikralovasbirka.cz

FINANČNÍ DAR na účet: 66008822/0800 
         VS: 777955016

DMS KOLEDA 30 (60 nebo 90) na číslo 87777
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Novinky z technických služeb...
Na chvíli jsem se v poslední době odml-

čel a tak těch informací bude nyní trochu 
více než jindy.

Máme za sebou úspěšnou sezónu zre-
konstruovaného koupaliště, která se díky 
příznivému počasí protáhla až do pozdní-
ho září. Mimochodem, později než my snad 
zavírala jenom hradecká Flošna, kde ovšem 
disponují ohřevem vody. Na koupaliště si le-
tos našlo cestu velké množství návštěvníků, 
za což jsme rádi a už nyní přemýšlíme, co 
pro ně připravit na sezónu příští.

V objektu čistírny odpadních vod v pe-
trovických zatáčkách jsme během léta na-
instalovali FVE, která bude vyrábět elektři-
nu primárně pro potřeby vlastní čističky. 
Částka za elektřinu potřebnou pro provoz 
ČOV je významnou částí nákladů vztaže-
ných na množství vyčištěné vody a tak je 
potřebné tyto náklady stále kontrolovat 
a pracovat na jejich snižování. V současné 
době je elektrárna kompletně připravena 
na zapojení do rozvodné sítě, situaci nám 
komplikuje skutečnost, že je čistírna při-
pojena do sítě vysokého napětí a tak jsou 
nároky na připojení do distribuční sousta-
vy někdy až absurdně přísné. Věřím ale, 
že během krátké doby všem připomínkám 
distributora vyhovíme a začneme vyrábět 
elektřinu pro vlastní spotřebu. Na přelomu 
listopadu a prosince budeme kalkulovat 
cenu stočného na rok 2024 pro obyvatele 
a firmy. Doufám, že i vzhledem k přijatým 
opatřením bude cena na příští rok pří-
znivá a bude odolávat inflačním tlakům 
v ekonomice.

Na úseku údržby města je velkou novin-
kou letošního léta nová akvizice v našem 
strojovém parku,  dálkově řízená sekačka 
české firmy Spider. Bohužel dlouhá doba 
od objednávky do dodání stroje způsobila, 
že jsme sekačku dostali až během léta, ale 

i tak s ní máme opravdu výborné zkušenosti 
a věříme, že od jara příštího roku nám vel-
mi pomůže při údržbě městských pozemků. 
Neocenitelné jsou její služby hlavně tam, 
kde dosud nebyla jiná možnost, než sečení 
pomocí křovinořezů a následný ruční úklid 
posečené trávy. Spider je schopen sekat po-
rost i na velmi prudkém svahu, což takřka 
v přímém přenosu mohli sledovat obyva-
telé Gagarinovi ulice, kde si sekačka hravě 
poradila s prudkými svahy nad garážemi. 
Díky speciálnímu noži sekačka při sečení 
rozmělní trávu na drobné části a ty zapraví 
do porostu jako budoucí hnojivo. 

Podařilo se nám prodat starší stroj 
značky LADOG a za utržené prostřed-
ky jsme koupili repasovaný automobil 
Multicar M30 FUMO. V době, kdy budete 
číst tyto řádky, tak už by měl vyhrnovat 
sníh a sypat zasněžené vozovky po městě. 
Výhodou oproti prodanému stroji je kromě 
jiného i to, že je Multicar M30 využitelný ce-
loročně a náklady na provoz jsou podstatně 
nižší než u prodaného vozu.

V oblasti centrálního vytápění budeme 
mít za sebou nejobtížnější rok pravděpo-
dobně v celé jeho historii. Zatímco začá-
tek minulé topné sezóny byl v Polici ještě 
ve znamení dobíhající nízké ceny vstupní 
suroviny, zemního plynu, tak od ledna už 
na nás dopadla nová cena, kterou naštěs-
tí korigoval tzv. cenový strop, který platí 
po celý rok 2023. Cena tepla vyráběného ze 
zemního plynu tak díky tomu oproti minu-
lým létům stoupla na 2,5 násobek. Jsem moc 
rád, že se podařilo komunikací se zástupci 
bytových samospráv obyvatele na nárůst 
ceny dopředu připravit, za což bych chtěl 
všem zúčastněným upřímně poděkovat. 
Naštěstí nám všem letos přálo počasí a tak 
jsou před námi už jenom poslední týdny to-
pení za těchto nevýhodných podmínek. 

Na rok 2024 se nám podařilo nakoupit 
potřebný zemní plyn pro všechny kotelny 
za ceny výrazně nižší, než byly v letošním 
roce. U malých kotelen máme nakoupeno 
všechno potřebné roční množství (to nám 
ostatně nařizují pravidla nákupu), u vel-
ké kotelny máme nakoupenou podstat-
nou část uvažované spotřeby v ceně něco 
málo přes 1500 Kč/MWh bez daně s tím, 
že budeme v průběhu roku 2024 využívat 
případné příznivé ceny k dokoupení  po-
třebného množství. Cena tepla v roce 2024 
bude tedy výrazně nižší, než letos. Přesnou 
cenovou kalkulaci budeme schopni stanovit 
až po tom, co budou schváleny nové ceny 
za distribuci. Ale podle zatím dostupných 
informací by měl být nárůst u plynu výraz-
ně nižší, než je avizován u elektřiny. Jakmile 
budeme mít výši těchto poplatků potvrze-
nyu, tak budeme schopni cenovou kalkulaci 
tepla na rok 2024 přesně dopočítat a sdělit 
ji odběratelům.

V centrální kotelně na sídlišti budeme 
mít za sebou skoro celý rok provozu ko-
generační jednotky v majetku společnosti 
ČEZ ENERGO. Potřebovali jsme si společně 
vyzkoušet, co všechno v jednotlivých obdo-
bích roku tato jednotka zvládne. Prozatímní 
zkušenosti jsou velmi dobré, na konci roku 
si celoroční provoz vyhodnotíme, optimál-
ním výsledkem by bylo zařazení centrální 
kotelny a vytápěných objektů do Seznamu 
účinných soustav zásobování tepelnou 
energií na ERÚ, což by dávalo do budoucna 
šance dosáhnout na dotační tituly týkající 
se dalších úspor energií.

Přeji Vám všem klidný konec roku 
a dobrý start do toho následujícího

Aleš Freiwald, jednatel společnosti
Technické služby Police nad Metují

iNFORMACE Z RAdNiCE / OdPAdOVÉ HOSPOdÁŘSTVÍ

Poděkování 
Město Police nad Metují děkuje tou-

to cestou všem svým občanům, kteří 
v uplynulém roce zodpovědně hospo-
dařili s odpady a respektovali odpado-
vý systém stanovený městem. Tímto 
přístupem si sami pečujete o životní 
prostředí ve kterém žijete, a zároveň 
pomáháte naplňovat náročná kritéria, 
která na obce a města klade současná 
odpadová legislativa. Každý kilogram 
odpadu, který neskončil na skládce 
a byl využit (ale nikoliv jako palivo 
pro domovní kotel), je velmi důležitý. 
Město se na druhou stranu snaží odpa-
dový systém udržovat a zlepšovat tak, 
aby byl dostatečně kapacitní a pro kaž-
dého dostupný a komfortní. 

Od příštího roku bude opět zdražen 
zákonný poplatek za uložení odpadu 

na skládku a sníženo množství směs-
ného odpadu na osobu, při jehož do-
držení bude město platit na skládce 
sníženou sazbu, a naopak při jeho pře-
kročení bude platit uvedený poplatek 
v plné výši. Chtěli bychom proto požá-
dat ty, kteří mají v hospodaření s odpa-
dy rezervy, aby překonali svoji nechuť 
či pohodlnost a své zvyklosti změnili, 
a ty, kterým jsme v úvodu tohoto člán-
ku děkovali, bychom chtěli povzbu-
dit, aby vytrvali, případně aby byli při 
hospodaření s odpady ještě pečlivější. 
Město má na druhou stranu před sebou 
především další rozšiřování adresné-
ho svozu plastů a papírů, zkapacitně-
ní a modernizaci sběrného dvora, vý-
raznější odklon bioodpadů z popelnic 
a také řešení podnikatelských odpadů.

Adresný svoz 
tříděného odpadu

Město Police n. M. nabízí i nadá-
le k bezplatnému zapůjčení nádoby 
na adresný svoz plastů s nápojovými 
kartony a papíru přímo od rodinných 
či bytových domů. Vytříděné odpady 
jsou pravidelně odváženy podle svozo-
vého kalendáře, a to PL s NK 1 x za 2 
týdny a PAP 1 x za 4 týdny; svozový den 
je ve čtvrtek. Tyto svozy se pravidelně 
střídají se svozem SKO, který se sváží 
celoročně 1 x za 2 týdny. 

Zájemci o přidělení nádob na tří-
děný odpad z rodinných i řadových 
domů se mohou stále přihlašovat 
prostřednictvím přihlášky, kterou 
najdou na webových stránkách měs-
ta nebo v letáku na radnici a v infor-
mačním centru v Pellyho domech.

OdPAdOVÉ iNFORMACE
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OdPAdOVÉ HOSPOdÁŘSTVÍ

Nezapomínejme na třídění 
odpadů ani o svátcích 

Blíží se Vánoce a závěr roku, a čeká nás 
řada svátků a oslav, které s sebou přináší 
hojnost obdarovávání a hodování, ale i tvor-
by odpadů. Většinu těchto odpadů lze snad-
no vytřídit a recyklovat. Proto bychom Vás 
chtěli požádat, abyste ani v tomto před-
vánočním a vánočním období nezapo-
mněli vzniklé odpady třídit a odkládat 
na místa k tomu určená. Již řadu let to 
město občanům usnadňuje nabídkou tašek 
pro ukládání vytříděného papíru, skla, plas-
tů s nápojovými kartony a kovových obalů 
v domácnosti a jejich odnos na určená mís-
ta. Sady tašek jsou pořizovány ve spoluprá-
ci se společností EKO-KOM, a.s. a zájemcům 
jsou rozdávány zdarma. Třídí celá Police, 
je to snadné velice.

Svoz odpadu a provoz 
sběrného dvora v čase 
vánočním a novoročním

V době letošních vánočních svátků 
a dnech následujících, bude svoz:

 y směsného komunálního odpadu 
podle svozového plánu v 52. kalendář-
ním týdnu a následně po novém roce 
ve 2. týdnu (tedy i nadále ve stanove-
ném intervalu 1x za 2 týdny),   

 y plastů s nápojovými kartony a papí-
ru podle svozového plánu v 51. kalen-
dářním týdnu a následně po novém 
roce ve 1. a 3. týdnu (tedy i nadále 
ve stanoveném intervalu PL 1x za 2 týd-
ny, PAP 1x za 4 týdny).   
Sběrný dvůr bude otevřený stan-

dardně ve všech otvíracích dnech, tedy 
ve středu i v sobotu 20., 23, 27. a 30. 12. 
a po novém roce pak 3. 1.

Stručný přehled 
odpadového systému 
v Polici n. M. Pro rok 2024 

I nadále platí, že v první řadě bychom 
měli vzniku odpadu předcházet. A po-
kud odpad vznikne, je potřebné s ním 
naložit tak, jak stanovuje odpadový sys-
tém a vyhláška města. Odpad by měl být 
v místě svého vzniku vytříděn, a poté 
podle druhu odložen na určené místo. 
Komunální odpady v Polici n.M. se třídí 
a odkládají následovně:

 ¾ PLASTY a NÁPOJOVÉ KARTONY - od-
kládají se společně do popelnic a kon-
tejnerů se žlutým rozlišením na veřej-
ných sběrných stanovištích a u domů; 
sváží se 2x týdně a od domů 1x za  
2 týdny, podle svozového plánu,

 ¾ PAPÍR - odkládá se do popelnic a kon-
tejnerů s modrým rozlišením na ve-
řejných sběrných stanovištích a u domů; 
sváží se 2x týdně a od domů 1x za 4 týd-
ny, podle svozového plánu,

 ¾ ČIRÉ a BAREVNÉ SKLO - odkládá se 
do bílých a zelených kontejnerů a ze-

lených popelnic na veřejných sběrných 
stanovištích, sváží se 1x za 3 týdny,

 ¾ BIOLOGICKÝ ODPAD rostlinného pů-
vodu Z KUCHYNÍ A DOMÁCNOSTÍ - 
odkládá se do domácích kompostérů, 
na domácí komposty a do hnědých 
kontejnerů na veřejných sběrných sta-
novištích, sváží se 1x týdně,

 ¾ BIOLOGICKÝ ODPAD rostlinného pů-
vodu ZE ZELENĚ - odkládá se do do-
mácích kompostérů, na domácí kom-
posty a do kompostárny (v období od  
1. dubna do konce listopadu - 
ve dnech  PO, ST a SO), v době uzavře-
ní kompostárny pak malé množství 
do sběrného dvora (ve dnech ST a SO), 
a také sezónně (2x ročně) do přistavo-
vaných kontejnerů v Radešově, Hlavňo-
vě, Pěkově a na Honech; pro usnadnění 
převozu bioodpadu je možné od města 
zakoupit vak,

 ¾ KOVOVÉ OBALY a DROBNÝ KOVOVÝ 
ODPAD - odkládá se do šedých popel-
nic na veřejných sběrných stanovištích, 
sváží se 1x za týden; VĚTŠÍ KOVOVÝ 
ODPAD - lze odložit ve sběrném dvoře 
nebo v soukromé sběrně (v ul. Ke Kou-
pališti),

 ¾ VYŘAZENÁ ELEKTRZAŘÍZENÍ a BATE-
RIE - odkládají se v elektroobchodech, 
do plechových  kontejnerů na veřej-
ných sběrných stanovištích, do malých 
sběrných nádob na radnici, v Pellyho 
domě a na poště, do sběrného dvora 
a na určených stanovištích mobilního 
sběru (2x ročně ve 20. a 40. kalendář-
ním týdnu, vždy ve středu, podle daného 
svozového plánu),

 ¾ SVĚTELNÉ ZDROJE - odkládají se 
v elektroobchodech, do sběrného 
dvora a při mobilním sběru (2x ročně),

 ¾ NEBEZPEČNÝ a OBJEMNÝ ODPAD - od-
kládá se do sběrného dvora a při mo-
bilním sběru (2x ročně),

 ¾ ODĚVY a TEXTIL - odkládají se do ple-
chových kontejnerů na veřejných 
sběrných stanovištích na sídlišti, v ulici 
Pod Havlatkou, Zahradní, Malá Ledhuj 
a Na Sibiři, a dále do sběrného dvora,

 ¾ JEDLÉ OLEJE a TUKY - odkládají se 
v PET lahvích o velikosti do 2 litrů na po-
pelnice v den svozu směsného komu-
nálního odpadu, na sídlišti do červené 
popelnice a dále ve sběrném dvoře,

 ¾ ZBYTKOVÝ ODPAD - odkládá se do čer-
ných nebo plechových popelnic a kon-
tejnerů u domů, sváží se 1x za 2 týdny 
podle svozového kalendáře, a to ve čtvr-
tek a v pátek, podle daného rozdělení:
ČTVRTEK: 
Brandejsova, Dukelská, Dvořákova, 
Fučíkova, Gagarinova, Horní, 
Hvězdecká, Jiráskova, K Drůbežárně,              
K Sídlišti, K Vodojemu, Ke Koupališti, 
Ke Strážnici, Ledhujská, Malý 
rynk, Mírová, Na Bělidle, Na Sibiři, 
Na Splachově, Na Struze, nad pekárnou, 

Ochoz, Ostašská, Pod Klůčkem, Příčná, 
Radešovská, Slunečná, Smetanova, 
Soukenická, V Domkách, V Rokli, 
U Plovárny, U Lesovny, Wihanova, 
Hlavňov, Hony, Pěkov, Radešov
PÁTEK:
Bělská, Hrnčířská, Husova, 
Komenského náměstí, Kostelní, Malá 
Ledhuj, Masarykovo nám., Na Babí,            
Na Prádle, Nádražní, Pod Havlatkou, 
Radimovská, Školská, Tomkova, 
Tyršova, U Damiánky, U Opatrovny, 
Zahradní, Žďárská, 17. listopadu, Pod 
Jasany, Na Letné.

Svozový kalendář pro 1. čtvrtletí 2024:

V případě změn v uvedených termí-
nech svozu, vás bude město včas informo-
vat městským rozhlasem, na internetových 
stránkách a v Polickém měsíčníku. 

Kompletní svozový kalendář bude zve-
řejněn po dodání svozovou firmou.

O případných změnách v termínech 
svozů bude město včas informovat měst-
ským rozhlasem, na webových stránkách 
a v Polickém měsíčníku. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

OSVĚTLENÍ 
A SVĚTELNÉ ZdROJE

Spol. EKOLAMP s.r.o. je od roku 2005 
provozovatelem kolektivního systému 
pro zpětný odběr a recyklaci osvětlovacích 
zařízení a světelných zdrojů, s akredita-
cí Ministerstvem životního prostředí ČR. 
Od roku 2022 si tuto akreditaci rozšířila 
také na velké a malé elektrospotřebiče, 
malá zařízení IT a telekomunikační zařízení, 
a od roku 2023 i na solární panely. Sdružuje 
výrobce a dovozce, za které plní jejich po-
vinnosti ze zákona o výrobcích s ukončenou 
životností. Za tímto účelem buduje po celé 
České republice širokou síť sběrných míst.

EKOLAMP je také členem evropské 
asociace EucoLight, která sdružuje orga-
nizace zabývající se sběrem a recyklací 
zejména světelných zdrojů a svítidel. 
Jménem svých členů se angažuje ve všech 
záležitostech týkajících se směrnic, le-
gislativy a standardů ovlivňujících sběr 
a recyklaci osvětlovacích zařízení.

Členové EucoLight sbírají a recyklu-
jí celkem 80 % odpadu ze světelných 

MĚSÍC

SvoZové tÝDNy

Plasty  
s nápojovými 

kartony
Papír SKO

leden 1, 3 3 2, 4
únor 5, 7, 9 7 6, 8

březen 9, 11, 13 11 10, 12
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zdrojů, sbíraného v 18 evropských ze-
mích, kde působí. EucoLight je zástup-
cem evropských kolektivních systémů 
pro zpětný odběr elektrozařízení, kte-
ré se specializují na zajišťování sběru 
a recyklace osvětlovacích zařízení a vy-
víjejí úsilí, aby se oběhové hospodářství 
stalo realitou i v oblasti osvětlovacích za-
řízení. Klíčové priority asociace EucoLight 
jsou rovnocenné podmínky pro všechny, 
boj proti nekalé konkurenci, harmonizace 
pravidel a podpora recyklačního odvětví. 
Prostřednictvím této asociace EKOLAMP 
aktivně a efektivně zastupuje tuzemské vý-
robce osvětlovacích zařízení v důležitých 
legislativních otázkách na půdě EU.
Co dělat se žárovkou, když dosvítí?

Většina z nás musí občas řešit, co 
se žárovkou, která najednou dosvítila. 
Vysloužilé žárovky, zářivky a výbojky to-
tiž nepatří do popelnice na směsný od-
pad, kde z některých z nich mohou při 
rozbití unikat nebezpečné látky. 

V posledních letech postupně přechá-
zíme na ekonomicky a ekologicky šetrnější 
druhy světelných zdrojů. Podle místnosti 
a svých preferencí volíme čím dál častě-
ji LED žárovky, ale i kompaktní a lineární 
zářivky. Vybíráme různou intenzitu a cha-
rakter světla – výběr moderních světelných 
zdrojů je opravdu pestrý. Má to ale jeden 
háček: pokud taková žárovka dosvítí, ne-
smí skončit v běžném koši. Důvodem jsou 
druhotné suroviny, které lze díky recykla-
ci znovu využít. Navíc zářivky (trubicové 
i kompaktní) obsahují malé množství je-
dovaté rtuti, kterou je třeba odborně zpra-
covat. Při špatném či neodborném zachá-
zení a ve vyšších koncentracích může rtuť 
ohrozit lidské zdraví a životní prostředí. 
Nejjednodušší je vzít jakoukoliv vyslou-
žilou žárovku a odevzdat ji v obchodě při 
nákupu nové. 

Další možnost, jak správně naložit 
s nefunkčním světelným zdrojem, je ode-
vzdat ho ve sběrném dvoře. Obsluha sběr-
ného dvora ho převezme a uloží do spe-
ciální sběrné nádoby, aby nedošlo k jeho 
rozbití. Ve sběrném dvoře je možné odložit 
veškeré světelné zdroje i další elektrozaří-
zení. Menší nepohodlí spojené se správnou 
likvidací žárovky, fénu, vysavače či jiného 
elektrozařízení nám vynahradí vědomí, že 
společně přispíváme k ochraně životního 
prostředí okolo nás. Více na www.ekolamp.
cz.

podle informací spol. Ekolamp s.r.o. sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

Stavební projekty stále 
zapomínají na recyklát

Stavební a demoliční odpady vévo-
dí odpadovým statistikám a skrývají 
v sobě nemalý potenciál pro opětov-
né využití obsažených materiálů. Že 
recykláty mohou být nakonec i levnější 
než primární suroviny, to dokazuje ro-
dinná firma v Přešticích, specializující 

se na recyklaci stavebních odpadů a de-
moliční práce. O aktuální situaci v obo-
ru jsme hovořili s majitelem společnos-
ti Recyklace Přeštice s.r.o., Lukášem 
Kindlem. 
S jakým posláním byla vaše rodinná fir-
ma Recyklace Přeštice založena? 

Firma byla založena s posláním přispět 
naší prací ke zlepšení situace se stavebními 
od pady. Ze svého okolí jsem věděl o spous-
tě případů, jak se odpady z demolic zahra-
bávaly všude, kam to šlo. Měl jsem vizi, že 
to chci dělat jinak a jít ostatním příkla dem. 
Když se pak naskytla příležitost po řídit 
recyklační linku, vůbec jsem neváhal a hned 
založil firmu. 
Které služby v oblasti odpadového 
hospo dářství nabízíte? 

Mezi naše hlavní služby patří příjem sta-
vebních odpadů v našem recyklačním cent-
ru v Přešticích a následný prodej recyklova-
ných výrobků. Dále pak zejména recyklace 
odpadů pomocí mobilní linky přímo u zá-
kazníků. Máme dva mobilní drtiče a dva 
mobilní třídiče včetně bagrů a nakladačů. 
Jaké jsou nejčastější problémy, se kte
rými se setkáváte při provozování této 
činnosti? 

Někdy si firmy nebo lidé myslí, že 
recyklační centrum je skládka, a přivezou 
opravdu za jímavý mix odpadu, který bo-
hužel musíme odmítnout. Dále má značné 
rezervy využití recyklovaných materiálů 
na stavbách nebo úprava materiálu přímo 
na stavbě pro zpětné použití. Určitě si dove-
du představit, že spoustu materiálu, který 
se velmi draho a zbytečně odváží, by bylo 
možné po úpra vě zpětně použít. 
Co by mohlo pomoci vyšší míře recyk-
lace, a tedy uplatnění recyklátu v pra-
xi? Vnímá te například potřebu úpravy 
legislativy? 

Pomohlo by, kdyby legislativa více tlači-
la na projektanty staveb, aby se už v prvo-
počátku stavby pracovalo s recyklovaným 
materiálem. Často se setkáváme s tím, že 
stavbyvedoucí chce použít vhodný recyklo-
vaný materiál, ale dozor stavby to zamítne, 
protože v projektu to není. Často se zbyteč-
ně používá třeba drahé přírodní kamenivo 
nebo písek. 
Nedílnou součástí vaší činnosti 
jsou demo lice. Pracujete například 
s předdemoliční mi audity? Nebo jakým 
jiným způsobem se snažíte v maximál-
ní možné míře separovat jednotlivé 
materiály, aby se usnadnilo je jich další 
využití? 

Předdemoliční audit děláme před začát-
kem každé demolice. Vybereme vhodné 
materiály k recyklaci a tomu se přizpůsobí 
postup demolice. Vždy se snažíme stavbu 
v maximální možné míře zbavit nežádou-
cích odpadů, jako jsou např. okna, dveře, 
elektroinstalace, podlahy, stropní podhle dy, 
dřevo atd. V ideálním případě zbyde pouze 
zdivo a stropy. Při postupném bou rání se 
odpad rovnou třídí podle kategorií – beton, 
cihly, dřevo a kov. 
Které materiály mají největší potenciál 
pro opětovné použití? 

Největší potenciál má asi betono-
vý recyklát, který se dá vhodně použít 

jako dobrá náhrada přírodního kameniva 
do podkladních vrstev nebo na opravy cest. 
Do budoucna bude mít určitě potenciál 
i recyklát z cihel, například ve výrobě beto-
nu. U novostaveb z pórobetonu a 20cm za-
teplením z polystyrenu vidím horší využití. 
Při demolici se stále ještě setkáváte také 
s azbestem. Jaká specifika pro nakládání 
s takovým odpadem platí? 

Ano, setkáváme, na starších průmyslo-
vých objektech často bývá. S nebezpečným 
od padem je třeba vždy zacházet opatrně. 
Do držujeme postup dle vyjádření příslušné 
KHS. Nebezpečné odpady pro nás likviduje 
externí firma. 
Dá se říct, že je dnes trendem tzv. remo
lice, tedy šetrná demolice, při níž do-
chází k postupnému rozebírání objek-
tu s cílem vrátit co nejvíce materiálu 
do oběhu? 

Ano, určitě, my to tak děláme a vždy 
se snažíme investorovi nabídnout co nej-
-efektivnější řešení demolice. Může se tře ba 
recyklovat suť přímo na stavbě a ná sledně 
použít pro zásyp sklepů a tak po dobně. 
Zohledňujete při kalkulaci ceny demoli-
ce i potenciál zisku z recyklátů? 

Ano, pokud je velký potenciál zisku 
z recyklátu, zohledníme to v kalkulaci. Po-
kud je stavba naopak z nevyužitelného 
materiálu, musíme to do kalkulace taktéž 
promítnout. 
Mění se postupně pohled na recyklá-
ty? Přestávají se na ně lidé dívat jako 
na něco nekvalitního a zdraví nebezpeč-
ného? Jaké zákonné a technické poža-
davky musí recyklát splňovat, aby bylo 
možné ho sta vebně využít? 

Ano, mění, ale bohužel pomalu. Podle 
mě je to tím, že recyklát má špatnou po-
věst kvůli firmám, které zdemolují stavbu 
na jednu hromadu a pak to rozdrtí. Z tako-
vého ma teriálu koukají kabely, plastové liš-
ty, prkna atd. a nedá se proto rozumně pou-
žít. Určitě vidím prostor pro zlepšení kvality 
recyklá tu, ale je třeba pořízení dalších dra-
hých technologií na odstranění nežádou-
cích příměsí nebo prachu. Do budoucna 
s tím určitě chceme pracovat. Náš recyklát 
má prohlášení o shodě dle ČSN a zkoušky 
z la boratoře o nezávadnosti (ekotoxicitě). 
Můžete čtenářům přiblížit aktuální situ-
aci s přírodním kamenivem v ČR? Jaké 
limity mají recykláty použité jako náhra-
da ka meniva do betonů? 

V Česku se nové lomy neotevírají, staré 
lomy se postupně dotěžují a cena přírod-
ního kameniva každým rokem roste. Cesta 
je podle mě ve zlepšování kvality recyklátu 
pomocí využití nových výrobních technolo-
gií, čímž se zvedne cena, ale i využitelnost 
ve stavbách. Při vysoké kvalitě recyklátu 
nevidím v použití do betonu problém, a to 
jak v případě betonového, tak i cihlového 
recyklátu, ale to je spíš článek pro odborní-
ky na výrobu recyklovaného betonu. 
Jak vypadá srovnání recyklátu 
a přírodní ho kameniva z hlediska ceny? 

Cena recyklátů je zpravidla o 50 až 
70 % nižší než cena přírodních materiálů. 
Napří klad cihlový recyklát o frakci 0/8 mm 
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jako náhrada za zásypový písek se prodává 
za 40 Kč za tunu, zásypový písek může stát 
i 400 Kč za tunu. 
Kde spatřujete největší výzvy 
a příležitos ti pro recyklaci v ČR v sou-
vislosti s evrop skými a globálními cíli 
a trendy? 

Myslím, že výroba recyklovaného be-
tonu a betonových výrobků je příležitost, 
výzva pak je začít to používat ve stavbách. 

Nedávno v médiích zaznělo, že austral-
ští inženýři přišli s nápadem využít ká-
vovou sedlinu ve stavebnictví za účelem 
zvýše ní pevnosti betonu téměř o 30 %. 
Co si o tom myslíte?

Myslím, že budeme muset pít více kávy, 
abychom to mohli vyzkoušet. 
Co si myslíte o 3D tisku domů, kte-
ré se pomalu rozšiřují spíše jako 
demon strační projekty? Pokud se tato 

tech nologie ujme, co to může znamenat 
pro recyklaci? 

Myslím, že je to zajímavá technologie 
a určitě si najde uplatnění. Předpoklá-
dám, že materiál do těchto „tiskáren“ bude 
recyklovaný a to může velmi přispět k vyu-
žívání recyklátů. 

podle Odpadového fóra č.11 sestavil
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n.M. 

  Jubilea
V měsíci  říjnu slavili:
70 let  paní Věduna Kočová
 pan Jan Doležal
75 let paní Věra Přibylová
 paní Ludmila Sokolová
 paní Emilie Novotná
 pan Jiří Pášma
 pan Karel Klusáček
90 let paní Eliška Rutarová
 paní Irena Strauchová
 pan Ladislav Šolc
95 let paní Marta Plná

Dle dostupných údajů mělo ke dni 
uzavírky tohoto čísla měsíčníku, tj. k 20. 
11. 2023 město Police nad Metují 3 905 
obyvatel.

  Statistika

Všem jubilantům přejeme pevné 
zdraví a mnoho krásných dní  

plných pohody v dalších letech.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

 ¾ 7.10. Jiří Čepelka a Veronika Venclíková v polickém kostele
 ¾ 14.10. David Kaválek a Petra Seidlová u kaple na Hvězdě
 ¾ 27.10. komorní obřad na úřadě v Bezděkově
 ¾ 28.10. MUDr. František Langer a Jelyzaveta Malceva si řekli své ano v naší obřadní síni

  Svatby v říjnu

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve 
slavit své výročí a nepřejí si být jmenová-
ni v této rubrice, nebo si nepřejí návštěvu 

komise pro obřady a slavnosti, aby toto 
sdělili předem na matriku MěÚ Police 
nad Metují, hambalkova@policenm.cz, 

491 509 990

Dagmar Hambálková, matrikářka

V sobotu 4.11.2023 jsme podruhé letos vítali malé občánky. Ve 3 obřadech se vítalo 
celkem 12 dětí. 

Chtěla bych poděkovat všem, kteří se po-
dílejí na vítání, jehož úroveň, dle slov rodičů 
i ostatních, není vůbec špatná. Děkujeme …  

 y Mateřské škole z Fučíkovy ulice – učitel-
kám i dětem, za básničky a říkadla, kte-
rá jsou dětsky nedokonalá a roztomilá. 
Zahájí každý obřad a navodí atmosféru.

 y ZUŠ Police nad Metují – žádné vítání 
by nebylo takové, kdybychom neměli 
„hudební vložku“ z naší zušky. Někdy 
nám zazpívá zpěváček či zpěvačka, jin-
dy žáček zahraje na nástroj. Miminka                
naslouchají a pravda, někdy se některé 
přidá s vlastní muzikou.

 y Lékárně Kuklík – již mnoho roků dostá-
vají přivítané děti balíček s dárky pro 
miminka.

 y Fotografovi Martinu Schirlovi – oslo-
víme ho, přijde, nafotí a fotky rodičům 
daruje. Co víc dodat.

 y Video Kalkusovi – rodinná firma, která 
polické vítání provází mnoho let. Když 
jsem v roce 2004 začala matrikařit, už 
tehdy byli nedílnou součástí naší party. 
Pomalu se střídají generace, občas mís-
to tatínka přijede syn, místo maminky 
snacha. A jsou výborní.
A ještě jedna zajímavost, a to kolébka 

– je to pamětnice. Děti houpeme v kolébce, 
kterou vyrobil pan Zimmer v roce 1969, 
malováním vyzdobil pan Urban. A je vyro-
bena podle staré kolébky z muzea.

  Vítání občánků

Oliver Horák
Rozárie Kubovčíková
Jakub Vítek
Adam Jirásek

Petr Šramar
Tobiáš Lokvenc
Patrik Panny
Magdalena Osobová

Kateřina Kubečková
Bára Bláhová
Julie Jeřábková 
Matyáš Vávra
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kNIhovNa 

Přátelské setkání začínajících autorů
Jste mladí milovníci a milovnice knih? Zajímá Vás svět litera-

tury, rádi byste si o knihách popovídali, ale nemáte s kým? Toužíte 
po nových doporučeních a sami toužíte něco druhým doporučit? 
Píšete? Publikujete? Ilustrujete? Nebo byste chtěli začít? 

Pojďme se spolu setkat na přátelské, neformální besedě v pá-
tek 1. prosince 2023 v 18:00 v dětském oddělení Knihovny 
města Police nad Metují. Ideální místo a čas představit své dílo 
druhým, získat cenné rady, nové přátele anebo si jen mile pohovořit 
o tom, co nás všechny spojuje. 

Aby tělo nebolelo, aneb trochu teorie 
i praxe nejen pro starší

29. listopadu v 16 hodin jsme se sešli poprvé na trochu netypic-
kém cvičení, založeném na stimulaci všech možných svalů, co jich 
v těle máme, a k tomu trochu teorie o životním stylu a, proč prota-
hovat či uvolňovat ten který sval při posezení na židlích. Cvičitelkou 
byla paní Alenka Vítková.

Cvičení bude pokračovat i v prosinci. Sejdeme se ve středu 
6. a 13. prosince 2023 opět od 16 hodin v dětském oddělení 
knihovny.

A přijďte, protože už Jan Werich napsal a Jaroslav Ježek zhu-
debnil: …“ zhluboka dýchat, vypnout prsa, břicho zastrčit. Zhluboka 
dýchat. Raz, dva, tři! Vykročit rázně. Levou, pravou, paži připažit. …“

dárkový poukaz
Také letos můžete věnovat jako vánoční dárek Poukaz na zápis-

né do knihovny na rok 2024.
Poukaz si může dárce vyzvednout a zaplatit v oddělení pro do-

spělé během půjčovní doby.

Stalo se v knihovně
Prostředek listopadu byl v polické knihovně velmi plodný 

a plný zajímavých setkání. Pojďme se za nimi společně ohlédnout 
a zavzpomínat na příjemně strávený čas.

9. listopadu k nám ve večerních hodinách zavítal pan Petr 
Bergmann. V rámci své přednášky nás nejenom seznámil se 
stručným životem podivuhodného a výstředního benediktina 

p. Sigismunda Boušky OSB, ale poukázal na mnoho talentů, kterými 
oplýval. Největší pozornost byla samozřejmě věnována jeho sběra-
telské a znalecké činnosti v oblasti japonských dřevořezů, ve které 
byl na našem území nejen průkopníkem, ale i nesmírně zasvěceným 
člověkem. Posluchači během příjemně plynoucí besedy nahlédli 
nejen do fenoménu evropské fascinace Japonskem, ale i do žalost-
ného osudu Bouškovy nevídané sbírky. V závěru jsme mohli na-
hlédnout pod pokličku vzniku klasického japonského dřevorytu se 
všemi jeho úskalími a otevřel se nám i svět těch, kteří s podobnými 
technikami a postupy - často experimentálně - pracovali.

14. listopad se nesl v duchu našeho drobného seriálu od Krkonoš 
až po Broumovsko, kde se v rámci Polické univerzity volného času 
představil pan Miloš Kleiner. V kouzelném odpoledni promluvilo 
mnoho poetických, čarovných i dojemných snímků, z nichž někte-
ré doprovázel svými komentáři sám pan fotograf Kleiner. Přítomní 
tak mohli poznávat místa, která dozajista znali. Během hodinového 
panelu jsme spolu s panem Kleinerem prošli dlouhou cestu od kr-
konošských hřbetů až do našeho kraje, nemohl chybět Adrpšpach, 
Hejšovina, okolí Broumova a Police.

Na fotografiích, které představovaly různá, často netušená 
zákoutí krásných míst, bylo silně znát, jak čas letí. Věčný koloběh 
ročních období, mizející stromy či postupná zrození nových lesů, 
to vše vyvolávalo množství vzpomínek, myšlenek a tolik důležitého 
snění.

Velmi děkujeme nejen oběma pánům, kteří si obě výjimečné 
přednášky připravili, ale všem, kdo s námi tyto chvíle strávili.

A co se Polické univerzity volného času týče, budeme se 
na Vás těšit na jaře 2024!

Půjčovní doba knihovny o Vánocích
čtvrtek 21. prosince – 9:00 – 17:00
pátek  22. prosince – 9:00 – 12:00
sobota 23.prosince – pondělí 1. ledna – zavřeno
úterý 2. ledna – 9:00 – 17:00

Jean Coctea napsal že: „Dobrá a krásná kniha je ta, která plný-
mi hrstmi rozsévá otazníky.“ Všem svým čtenářům, návštěvníkům 
a příznivcům knihovny a také všem lidem dobré vůle přejeme 
příjemné prožití vánočních svátků a do nového roku hodně dobrých 
a krásných knih.

Všichni pracovníci knihovny

Nabídka knih:
 ¾ Amphlett, Rachel: Vůle žít.

Klasický anglický detektivní román.
 ¾ Zibura, Ladislav: Všechny cesty vedou 

do Santiaga.
Příběh o cestě, která mění lidem životy. 
Už více než tisíc let míří lidé ze všech 
koutů Evropy do Santiaga de Composte-
la. Ladislav Zibura tam poprvé putoval 
v osmnácti letech a teď se do Španělska 
vydává znovu – za vzpomínkami, dob-
rodružstvím a příběhy poutníků z celé-
ho světa…

 ¾ Březina, Jiří: Na kopci.
Detektivní příběh s mystickou záplet-
kou. Student-novinář a bývalá policist-
ka se snaží rozluštit tajemství andělské-
ho zjevení na Šumavě.

 ¾ Allende, Isabel: Dlouhý okvětní plátek 
moře.

Román přední chilské prozaičky o dvo-
jici uprchlíků z frankistického Španěl-
ska, zmítaného občanskou válkou.

 ¾ Ohlsson, Kristina: Ledoborec.
Z ledových hlubin se dere temnota. Dru-
hý díl severské detektivní série.

 ¾ Kultánová, Zuzana: Zpíváš, jako bys 
plakala.
Příběh mladičké dívky, která se zami-
luje do staršího muže. Po čase logicky 
přichází nový partner, svatba, děti. Mla-
dá žena však stále něco hledá a naráží 
na svůj již ukončený vztah, zvažuje se-
bevraždu, utápí se v melancholii.

 ¾ Hejda, Jiří: V zemi hákového kříže 
Německo 1934.
První část tvoří autorovy reportáže 
z návštěvy Německa roku 1934, v nichž 
popisuje politické, hospodářské a so-

ciální změny. Druhou část tvoří články 
z roku 1935, které dokumentují nera-
dostné ekonomické poměry v česko-
slovenském pohraničí během 30. let 
minulého století. V úvodu se můžeme 
stručně seznámit s životními osudy no-
vináře a spisovatele Jiřího Hejdy.

 ¾ Just, Jiří: 15 let v Rusku zápisník 
zpravodaje.
Český novinář, který dlouhodobě žije 
v Rusku, popisuje zdejší každodenní ži-
vot a rovněž politickou situaci. Nevyhý-
bá se ani česko-ruským vztahům nebo 
současné válce na Ukrajině.

 ¾ Berry, Steve: Faktor Omega.
Thriller, v němž se bývalý agent FBI do-
stane k záhadné relikvii a prastarému 
konfliktu mezi Vatikánem a tajným řá-
dem.

Dáša Ducháčová



11Polický měsíčník PROSINEC 2023

kUltUra

PELLYHO DOMY 

KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ 
Sobota 2. 12. od 10:00 
Sobota 9. 12. od 19:00 - věneček 
Vstupné: 60 Kč  
Věneček včetně místenky: 100 Kč 

V příštím roce bude kurz společen-
ského tance probíhat také. Více in-
formací se dozvíte na webových 
stránkách Pellyho domů nebo v In-
formačním centru.  

PLES LYŽAŘŮ 
Sobota 2. 12. 2023 od 20:00; 
sál Pellyho domů 

K tanci hraje hudební skupina ME-
DIUM. Hlad a žízeň zažene tým Martina 
Exnera.
Vstupné: 200 Kč 

KONCERT JANA BENDIGA 
Pátek 15. 12. 2023 od 19:00; sál 
v Pellyho domech 
Vstupné: 100 Kč 

KOLÁROVO DIVADLO 

VÁNOČNÍ KONCERT  
ORCHESTRU VÁCLAVA 
MARKA 
Pondělí 11. 12. 2023 od 19:00 

Vánoční koncert 2023 přináší vedle 
domácích šlágrů a celosvětově zná-
mých i osvědčených evergreenů také 
oblíbené vánoční písně a skladby 
včetně nejkrásnějších klasických čes-
kých koled. Hlavním hostem bude he-
rečka, zpěvačka a moderátorka Sabina 
LAURINOVÁ. 

Vstupné: 490 Kč v předprodeji / 550 
Kč na místě 

KINO 

PERINBABA A DVA SVĚTY 
Čtvrtek 7. 12. 2023 od 18:00 

Hlavní postavou filmu je Lukáš, syn Alž-
běty a Jakuba z kultovní pohádky Peri-
nbaba. Rozhodne se vydat do světa na 
zkušenou. Touží najít pravou lásku a své 
vlastní štěstí. Od počátku jeho putování 
mu tu a tam pomůže najít správnou cestu 

hodná Perinbaba, zatímco smrtka Zu-
batá se mu snaží škodit a klade mu do 
cesty nebezpečné nástrahy. Brzy najde 
chytrého psa Ucha a společně se vydají 
nalézt bájnou zemi hojnosti, která podle 
pověstí leží za sedmero horami a sed-
mero moři až na samém konci světa. Na 
zámku se během své cesty dostanou do 
vězení, ve městě zničí i zachrání velkou 
svatbu, v zemi divoženek se Lukáš zami-
luje, pomohou zachránit pohyblivé 
město a v království, ze kterého zmizely 
všechny ženy, se musí utkat s havraními 
bojovníky. 
Pohádka 
Slovensko / Česko, 2023, 107 min 
Vstupné: 100 Kč 

LÍTÁ V TOM 
Čtvrtek 14. 12. 2023 od 19:00 

Romantická komedie o tom, co všechno 
se může stát, když se zapletete do jedné 
nevinné lži. Hlavní hrdina chce napo-
sledy potěšit svou nemocnou maminku, 
která touží po vnucích. Přesvědčí proto 
těhotnou sousedku a bývalou striptérku, 
aby sehrála jeho dívku a nastávající 
ženu. Maminka se ale zázračně uzdraví a 
strhne se lavina nedorozumění a karam-
bolů a několik životů se převrátí vzhůru 
nohama. Do udržení lži jsou totiž po-
stupně zataženi další členové rodiny, 
přátelé, kolegové z práce a vůbec každý. 
Komedie / Romantický 

Česko / Slovensko, 2023, 90 min  

Vstupné: 140 Kč 

PŘIPRAVUJEME 
NOVOROČNÍ HUDEBNÍ OHŇO-
STROJ MAGDALÉNY MADJEE 
MALÉ A TOMÁŠE HOJDYSZE 

Sobota 13. 1. 2024 v 18:00 
v Kolárově divadle 
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Předprodej vstupenek od 4. 12. 2023 
Vstupné: předprodej: 350 Kč/ 290 Kč 

       Na místě: 450 Kč/ 390 Kč 

BŮH MASAKRU 
Středa 31. 1. 2024 v Kolárově divadle 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
Advent je v plném proudu a v infocentru 
máme plné ruce práce. Prodáváme vstu-
penky na Vánoční koncert, Rybovu mši 
v kostele. Také se staráme o Vánoční pro-
dejní výstavu, která zaznamenává opět ve-
liký úspěch.  

VÁNOČNÍ VÝSTAVA 
21. 11. - 22. 12. 2023 - informační
centrum v Pellyho domech
Vánoční prodejní výstava již úspěšně za-
počala. Pokud jste nás ještě nenavštívili, 
tak neváhejte a přijďte se pokochat. Těšit 
se můžete na výrobky vystavovatelů, 
které jistě znáte z minulých let, ale čeká 
na vás také pár novinek. Zakoupit si mů-
žete perníčky, vánoční svícny, věnce, de-
korace, keramické ozdoby, kosmetické 
výrobky z medu, ozdoby na stromeček, 
svíčky, dřevěné misky, výrobky z levan-
dule a spoustu dalších krásných věcí pro 
potěšení vaše, ale i vašich blízkých. Vý-
stava je přístupná v otevírací době info-
centra (Po - Pá 8:30 - 11:30, 12:00 - 
16:00, So 8:30 - 11:30). Těšíme se na vaši 
návštěvu. 

KOSTÝMY DO ZUŠ 
I nadále můžete během otevírací doby info-
centra přinášet divadelní kostýmy. 

SBĚR DIVADELNÍCH 
KOSTÝMŮ  
Pro rozšíření našeho „divadelního fun-
dusu“ v ZUŠ bychom chtěli zkusit jednu 
prosbu. Police nad Metují i okolní města 
jsou plná ochotnického divadla. Mohlo 
by se stát, že kdekdo na půdě nebo ve  
skříni najde divadelní kostýmy, které už 
nepotřebuje. Dále např. rukavičky, šátky, 
klobouky apod. A co s nimi? Darujte je  
pro polickou ZUŠ - doneste je do infor-
mačního centra v Pellyho domech, pro-
sím. 
Sbíráme různá saka, šaty, sukně, fraky 
a další kusy, které by mohly vyprávět 
nějaký příběh. Velikosti oblečení nehrají 
roli. Dále doplňky - např. rukavičky, 
čepice, šátky apod. 
Využijeme je při výuce literárně 
dramatického oboru. Sice je důležité vše 
zvládnout i bez nich, ale s nimi je 
vždycky legrace.  
Děkujeme. 

ZUŠ Police n. M. a Pellyho domy 

V PRODEJI 
Naskladnili jsme spoustu krásných lžiček 
z fimo hmoty od paní Zálišové z Brou-
mova s rozmanitými motivy, prodejní 

cena 110 Kč. Nově máme k prodeji 
i lžičky na latté za stejnou prodejní cenu. 

Dále máme novinku – dárkové krabičky 
s voňavým mýdlem od firmy Mýdla 
Amálka z Náchoda, motivy srdíčko, ko-
čička a čtyřlístek, prodejní cena 55 Kč. 
Může sloužit jako drobný dárek.  

OTEVÍRACÍ DOBA  
INFOCENTRA V PROSINCI 
Po-Pá 8:30-11:30, 12:00-16:00 hod. 
So - 8:30-11:30 hod. 
 

OTEVÍRACÍ DOBA –  
VÁNOČNÍ SVÁTKY, NOVÝ ROK 
23. 12. 2023 -  8:30 - 11:30
24. – 26. 12. 2023 – ZAVŘENO
27. 12. a 28. 12. 2023 - 8:30-11:30,
11:30-14:00 hod. 
29. 12. 2023 - 8:30-11:30
30. 12. 2023 – 1. 1. 2024 – ZAVŘENO
2. – 4. 1. 2024 – ZAVŘENO (inventura) 

OSTATNÍ AKCE 

PRVNÍ ADVENTNÍ NEDĚLE 
Neděle 3. 12. 2023 
na Masarykově náměstí 

PŘEDVÁNOČNÍ 
VYTRUBOVÁNÍ 
Sobota 23. 12. 2023 od 18:00 na Ma-
sarykově náměstí
Tradiční setkání u vánočního stromu za 
zvuků vánočních písní a koled v podání 
žáků a učitelů polické Základní umělecké 
školy prozáří Betlémské světlo, které si mů-
žete zapálit od Skautů. O nápoje na zahřátí 
se postará Ostrostřelecká garda. 



13Polický měsíčník PROSINEC 2023

kUltUra

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Firma PEJSKAR & spol., spol, s r.o. vás srdečně zve 

v pátek 1. 12. 2023 od 14:00 do cca 18:00 do areálu firmy 
Pejskar v Polici nad Metují, kde se budou pořádat již druhé 
malé adventní trhy. Přijďte k nám posedět, poslechnout si 
živou hudbu (kapela JaLaPaňos) a nasát vánoční atmosféru 
u šálku voňavé kávy, originálního trdelníku, tradičních 
nápojů v kombinaci s našemi dobrotami z grilu či párkem 
v rohlíku a zároveň nakoupit drobné ručně vyráběné 
dárečky, naše tradiční uzeniny či výtečnou bezlepkovou 
vinnou klobásu a navíc ještě podpořit dobrou věc. 

 
Výtěžek prodeje věnuje firma Pejskar a spol. společně s příspěvkem 
všech prodejců na podporu či nákup kompenzačních pomůcek pro 
Honzíka z Bukovice, který trpí Angelmanovým syndromem. 

29.12.2023

police nad metují
pension 65

19:00

BEZ ŠANCE
VIVIAN
ANTITALENT

AKUSTICKÁ PREMIÉRA

ROCK - BROUMOV

POPPUNK - BYSTRÉ

AKUSTICKÝ KONCERT

CO NA NOVEJ ROK?
UNPLUGGED PUNKROCK!

V
Í
C
E
 
I
N
F
O

Oživlá dřevěnka informuje a děkuje
a posílá velké poděkování všem pod-

porovatelům Charitativního bazaru, v po-
řadí již čtvrtého. Bez nich by celá akce 
“Dejte věcem druhou šanci” ztratila smy-
sl. Od pondělí 16. října do pátku 20. října 
probíhal příjem zboží, kterého se sešlo 
opravdu hodně! Takže moc děkujeme 
těm všem, kteří si dali práci s vyhledá-
ním věci, jejich zabalením a donesením 
do Dřevěnky. V sobotu 21. října proběhl 
prodej nashromážděných věcí, zájem o ně 
byl velký a spousta z nich opravdu dosta-
la druhou šanci. A poděkování tedy patří 
i nakupujícím, kteří finančně akci podpoři-
li. Hodně často zaplatili více než měli nebo 
prostě finanční částkou přispěli. Vybrané 
peníze budou použity na nákup materiálu 
pro charitativní činnost. 

Ve středu 25. října proběhlo čtvrté 
promítání filmů úspěšného polického 
amatérského filmaře pana Miroslava Šolce 
a následné páté 7. listopadu. Návštěvníků 
bylo stále více a kapacita místnosti byla 
stoprocentně využita. Filmy byly nádher-
né, podívali jsme se do míst naší domovi-
ny i navštívili cizinu, zdolali jsme spoustu 
kopců, ale nohy nás nebolely. Děkujeme 
panu Šolcovi za ochotu se se zážitky po-
dělit a návštěvníkům za dobrovolné vstup-
né, které poslouží také na další charita-
tivní činnost prakticky uskutečňovanou 
šikovnými ženami ochotnými vyrábět 
věci využívané v hospicu, nemocnicích 

a dalších organizacích pečujících o nemoc-
né a potřebné.

Když jsme u charitativní činnosti, 
v pondělí 11. prosince proběhne další pře-
dávání vyrobených věcí - ručně pletených 
ponožek, našitých polštářů, žínek a speci-
álních taštiček na léky  zástupcům Hospicu 
v Červeném Kostelci a Nemocnice Náchod. 

Poslední naše akce letošního roku 
se uskuteční 23. prosince na Dlouhou 
noc. Zveme Vás, jak jsme již informovali 
na útěk z vánočních příprav a klidné po-
sezení v Dřevěnce u vánočních koled, vá-
nočního čtení a něčeho dobrého k snědku 
a pití. Něco připravíme, něco donesete 
a odpočinete si alespoň trochu od vánoč-
ního shonu.

A protože Dřevěnka tentokrát děkuje 
za podporu uskutečněných akcí všem, při-
dáváme to největší poděkování do Muzea 
Náchodska panu řediteli Mgr. Oldřichu 
Schejbalovi a paní Mgr. Drahuši Večeřové 
za důvěru, kterou nám dávají zapůjčením 
kouzelné Dřevěnky.  Při realizaci akcí je bá-
ječná spolupráce právě s paní Večeřovou 
při propagaci, organizaci a pomoci. 

Všem podporovatelům a příznivcům 
Dřevěnky a akcí v ní uskutečněných pře-
jeme pevné zdraví, životní pohodu, klidný 
čas adventní a radostné Vánoce prožité 
v kruhu blízkých a šťastný nový rok 2024. 

Jiřina Hejnová a Dana Švecová

roDNÝM kraJEM
V prode-

ji je nové číslo 
v l a s t i v ě d n é -
ho časopisu 
Rodným krajem 
č. 67. Obsahuje 
na dvě desítky 
zajímavých člán-
ků. Namátkou 
můžeme zmí-
nit příspěvek 
Ondřeje Vašaty 
o herci Václavu 
Lohniském, kte-
rý vyrůstal v Úpici a Trutnově. Za pozornost 
stojí i článek Richarda Švandy o šlechtickém 
rodu Dlauhoweských. I tentokrát se budeme 
toulat s Jiřím Chaloupkou po smírčích křížích, 
tentokrát v okolí Dvora Králové nad Labem 
a Žacléře. Připomeneme si také významné ma-
líře, kteří žili a čerpali inspiraci v našem kra-
ji: Jiřího Škopka, Julii Winterovou Mezerovou 
a samozřejmě Josefa Kuldu. Vzpomínku vě-
nujeme dlouholetému řediteli Muzea Boženy 
Němcové Ludvíku Mühlsteinovi. Nechybí ani 
poutavý rozhovor, tentokrát se zoologem 
Petrem Kafkou. Samozřejmostí je originální 
příloha pro děti, kterou připravila výtvarnice 
Martina Klapperová.

To vše a mnohem více obsahuje letošní 
předvánoční číslo Rodného kraje - ideální 
čtení na dlouhé zimní večery. 

M. Machová
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MOdELŮ A MUZEUM STAVEBNiCE MERKUR
Blíží se konec roku 2023. Pomalu 

přichází čas bilancování a ohlížení se 
za uplynulým rokem… ale to se bude 
dít, až se číslice v letopočtu definitivně 
změní.

Konec roku je spjat s nejkrásnějšími 
svátky, kdy dětem nosí dárky Ježíšek 
a dospělí se aspoň na chvilku zasta-
ví, sejdou se a mají čas na sebe a své 
nejbližší.

A právě pro tyto chvíle připravilo 
Muzeum stavebnice Merkur a Muzeum 
papírových modelů adventní rodinné 
workshopy.

Muzeum stavebnice Merkur nabí-
zí dokonce dva termíny: 9. a 28. pro-
since, vždy od 14 hodin. A protože se 
workshopy uskuteční v adventním 
a Vánočním čase, nabídnou unikátní 
možnost výroby jedinečných modelů 
z Merkuru: postavičky čerta, čertice, an-
děla nebo Mikuláše. Záleží čistě na Vaší 
náladě a chuti, kterou z nich si vyberete 
a která ozdobí ty Vaše Vánoce.

Muzeum papírových modelů při-
pravilo už tradiční zdobení skleněných 

koulí. To proběhne 16. prosince od  
14 hodin, a i tady platí výše nabízené: 
záleží pouze na Vás, jakou ozdobu si 
domů odnesete.

Workshopy jsou zpoplatněné a cena 
za výrobu jedné postavičky nebo ozdo-
bení koule je 80,- Kč. Workshopy po-
řádá Merkur Police o.p.s. s podporou 
Královéhradeckého kraje v rámci pro-
jektu „Tvořivé dílny v Muzeu papírových 
modelů“, č. smlouvy 23SMR03-0008.

A samozřejmě i letos platí, že 
na Štědrý den budou dveře Muzeí ote-
vřeny zdarma pro všechny návštěvní-
ky. 24. prosince budou Muzea otevřeny 
od 10 do 15 hodin.

Obě muzea nezahálela ani v listo-
padu. Podzimní počasí moc k výletům 
nelákalo, ale možnost zastavit se buď 
v jednom nebo obou unikátních expo-
zicích využilo nakonec několik stovek 
návštěvníků.

Kromě toho jsme se zúčastnili dvou 
důležitých akcí. Na samém počátku lis-
topadu jsme byli na festivalu Maker 
Faire v Olomouci. Návštěvnost přesáhla 

p ř e d p o k l a d y 
p o ř a d a t e l ů 
a deset minut 
před otevřením 
se dokonce před 
pavilonem A výstaviště Flora Olomouc 
vytvořila asi sto metrová fronta!

A v půlce listopadu jsme jeli do stře-
dočeských Neratovic na poslední 
modelářskou soutěž letošního roku 
– Neratovický papír. Hlavní pořada-
tel Ondřej Hejl opět dokázal dostat 
do Neratovic naprostou špičku české 
papírové scény a na soutěži se prezento-
valo asi půl stovky modelářů s necelými 
pěti stovkami modelů!

Jak jsem psal v úvodu svého příspěv-
ku: blíží se konec roku 2023 a příští číslo 
Polického měsíčníku ponese už označe-
ní 1/2024. Za obě Muzea si dovolím po-
přát všem čtenářům, obyvatelům města 
Police nad Metují a fanouškům modelů 
z papíru i Merkuru hodně štěstí, pohody 
a radosti do roku 2024 a samozřejmě: 
krásné Vánoce!

Pavel Frydrych

Čekání na Ježíška!
Vánoční atmosféra a interaktivní dílny Vám 

a Vašim dětem zkrátí čas do večera. 

Nebo třeba maminkám dopřejí 
ještě trochu času vše připravit.

Vstup zdarma

24. prosince 2023
Od 10 do 15 hodin.

MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
A MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ

Štědrý den
v muzeu

Kontaktujte nás:
pavel.frydrych@merkurtoys.cz
Mobil: +420 725 414 742

Muzeum stavebnice Merkur
Tyršova 341
Police nad Metují 549 54
www.merkurpolice.cz

Kontaktujte nás:
e-mail: info@mpmpm.cz
Mobil: +420 777 828 657

Muzeum papírových modelů
Tyršova 341
Police nad Metují 549 54
www.mpmpm.cz

i

České Vánoce z Merkuru
Ve dnech 9. a 28. prosince, vždy od 14:00 do 16:00 hod.

Přijďte si sestavit z Merkuru postavičky čerta, 
anděla a nebo Mikuláše.

Cena 80,- Kč za osobu.

Zdobení skleněných 
vánočních ozdob

Sobota 16. prosince od 14:00 do 18:00 hod.
Tradiční technika ručně foukaných vánočních koulí.

Cena 80,- Kč za osobu.

MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
A MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ

VÁNOČNÍ 
RODINNÉ WORKSHOPY

Kontaktujte nás:
pavel.frydrych@merkurtoys.cz
Mobil: +420 725 414 742

Muzeum stavebnice Merkur
Tyršova 341
Police nad Metují 549 54
www.merkurpolice.cz

Kontaktujte nás:
e-mail: info@mpmpm.cz
Mobil: +420 777 828 657

Muzeum papírových modelů
Tyršova 341
Police nad Metují 549 54
www.mpmpm.cz

i
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MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - prosinec 2023

Objekty muzea:
Expozice ve Staré škole Dřevěnce i v Klášteře jsou v prosinci mimo 

akce a výstavy pro veřejnost uzavřeny. Organizované skupiny si však 
mohou prohlídku předem objednat na e-mailu vecerova@muzeumna-
chodska.cz nebo tel. čísle 775 393 608.

Výstavy a akce:
POJďTE S NÁMi dO BETLÉMA
Kdy:  8. prosince 2023 až 7. ledna 2024
Kde:  Stará škola Dřevěnka
 Vernisáž proběhne 7. prosince 2023 od 16 hodin

I v letošním roce se můžete těšit na vánoční výstavu v prostorách 
Staré školy Dřevěnky. Od 8. prosince se můžete přijít podívat na vý-
stavu betlémů ze sbírek Muzea Náchodska nazvanou Pojďte s námi 
do Betléma. Otevřeno je denně mimo pondělí od 9.30 do 12.00 
a od 13.00 do 16.00.

Vernisáž výstavy proběhne ve čtvrtek 7. prosince od 16 hodin. 
Hudební doprovod zajistí žáci Základní umělecké školy Police nad 
Metují.

Formy na pečivo
Období adventu a Vánoc je pro mnohé 

spojeno se symboly, jakými jsou např. vá-
nočka, ryba či betlém. V muzejním depozi-
táři se nachází několik keramických forem 
na pečivo různých tvarů. Pozornost bych 
rád věnoval třem z nich, které mají neob-
vyklý tvar. 

První forma má tvar vánočky. Těsto 
se do ní nalije a hospodyně nemusí řešit 
mnohdy složitý problém se zaplétáním vá-
nočkového těsta. Forma měří 44 cm na dél-
ku. Celý povrch je opatřen hnědou glazurou. 
Na spodní straně formy jsou čtyři keramic-
ké nožky zajišťující její stabilitu při pečení. 
Pro lepší manipulaci je na kratších bocích 
prodloužený okraj. Předmět muzeum zís-
kalo v roce 1995 jako pozůstalost po panu 
P. M. z Hradce Králové. Kynuté těsto mělo 
na štědrovečerní tabuli své místo, neboť 

nabývání na objemu 
symbolizovalo nárůst 
štěstí a hojnosti. Svůj 
význam mají i jednot-
livé prameny vánočky, 
které představují zemi, 
vodu, slunce a vzduch. 
Další patro tvořené 
třemi prameny sym-
bolizuje rozum, vůli 
a cit. Vrchní pletenec pak vědění a lásku. 
Vánočka svým tvarem také připomíná dítě 
zavinuté v peřince. 

Ryba měla pro řadu kultur a nábožen-
ství zvláštní význam. Například víno spolu 
s rybou a chlebem představuje poslední 
večeři Páně. Obecně se jedná o symbol 
plodnosti a obnovy života, neboť je spojena 
s vodou – prvotním zdrojem všeho živého. 

Ryba byla považována za postní 
jídlo, nikoliv však typicky vánoční. 
Součástí štědrovečerní tabule se 
stala až v 19. století. Během post-
ního období bylo zakázáno konzu-
movat maso teplokrevných zvířat. 
Z tohoto důvodu byla zvolena ryba. 
Její konzumace byla oblíbená u ře-
holních řádů, pro které byla také 
zdrojem bílkovin a dalších potřeb-
ných látek v období půstu. Kdo si 
rybu nemohl dovolit, například 
z finančních důvodů nebo kvůli do-
statku ryb v dané lokalitě, nahradil 
ji rybou upečenou z těsta. K tomuto 
účelu se používala například kera-
mická forma. Jedna taková – tmavě 
glazovaná o celkové délce 43,5 cm 
– je uložena i v náchodském mu-
zejním depozitáři. Na zadní straně, 
kde se nachází ploutev, je keramické 
ucho umožňující lepší manipulaci. 

Forma je zpracována do detailů jako jsou 
šupiny, ploutve nebo hlava. Po naplnění těs-
tem a upečení navozuje výsledný produkt 
dojem opravdové ryby. Forma pochází ze 
starých sbírek muzea.

V neposlední řadě stojí za zmínku bet-
lém, který je pro mnohé neodmyslitelnou 
součástí Vánoc. V tomto případě je řeč 
o keramické formě s hnědě glazovaným po-
vrchem ve tvaru betléma. Forma znázorňu-
je postavy jako je sv. Josef, Panna Marie, Tři 
králové. Uprostřed celé kompozice je malý 
Ježíšek. Nad postavami se vznáší kometa. 
Forma je široká 24,7 cm. Tento předmět se 
do muzea dostal v roce 1998 jako pozůsta-
lost po paní Jarmile Hassan Abdel Wahab, 
operní pěvkyni z obce Studnice.

Mgr. Jiří Valtera

Více informací naleznete na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku

Otevírací doba:
Úterý až neděle 9.30 až 12.00 a 13.00 až 16.00
(zavřeno 24., 25. a 31. prosince a 1. ledna)

POJĎTE S NÁMI 
DO BETLÉMA

8. prosince 2023 – 7. ledna 2024
Stará škola Dřevěnka, Police nad Metují
Vernisáž proběhne 7. prosince od 16 hodin

Výstava betlémů ze sbírek Muzea Náchodska
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Walzlovka slaví 10 let!

Deset let zpět jsme v pátek 13. 12. 2013 ve 13 hodin a 13 minut otevřeli dveře naší Fabriky na zážitky. 
Někdejší zchátralé textilní továrně jsme dali druhou šanci a proměnili ji na multifunkční zábavní 
centrum pro širokou veřejnost. Za tu dobu nás navštívilo statisíce hostů.

Od chvíle, kdy jsme poprvé otevřeli, jsme vytvářeli unikátní a nezapomenutelné zážitky pro naše 
návštěvníky. Jsme pyšní na to, že jsme se stali oblíbeným místem pro rodiny s dětmi, přátele, 
firmy, prostě pro všechny, kteří hledají zábavu, vzrušení i odpočinek. Chceme poděkovat celému 
našemu týmu Walzlovky, který se stará o spokojenost našich hostů. Děkujeme také všem 
návštěvníkům, kteří si naši Fabriku na zážitky zvolili jako své místo pro odpočinek a zábavu. 
Vaše podpora nám dodává energii makat dále. 

A právě pro vás jsme připravili jako poděkování narozeninovou soutěž, která bude probíhat 
od 13.12.2023 do konce roku. Více informací se dozvíte na našiem webu – www.fabrikanazazitky.cz . 
Dále pro vás připravujeme narozeninovou RETRO DISCO PÁRTY, která se bude konat 9. 12. 2023 a na 
kterou jste srdečně zváni. Bude to mejdan roku s panáky za deset kaček, narozeninovými drinky 
a dárkem pro každého.

Těšíme se na další léta plná zážitků.
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RETRO DISCONAROZENINOVÁ

WALZLOVKA SLAVÍ 10 LET
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POČÁTKY ČESKOSLOVENSKÉHO TRAMPiNGU NA POLiCKU
Trampská osada URAGÁN 1936 – 2023 Bělý – 87 let (část devátá)

V rove 1944 v červnu se k ženáčům přidává další člen osady „Uragán“ a tím 
je Souček a stává se čtvrtým nešťastníkem, který byl lapen do „chomoutu“. 
Pozůstalí a truchlící osadníci připravili v sobotu 27. května velkolepé rozlou-
čení se svým věrným kamarádem a nikdo ještě netušil jaký spád nastane v roce 
příštím, kdy svatební horečka zaúřaduje plnou silou a jediný, který odolá téhle 
epidemii zůstane vysoce odolný osadník „Bowie“. Léto uběhlo jako voda a při-
chází čas vánoční. 

Díky sněhové nadíl-
ce mohli osadníci vyra-
zit s lyžemi do přírody 
a kochat se tou nádhe-
rou. Pod vedením smělé-
ho stopaře „Lažoly“ a jak 
prohlásil Joska Hlaváček 
z „Jeseterů“ též největší-
ho „Kanaďana“, tak do-
putovali k rodné osadě 
s kamarády „Maximem“ 
a „Barmamem“. A pro-
tože „Lažola“ zaslechl 
nějaké podezřelé zvuky 
v okolí, vyrazil „Barman“ 
se svou oblíbenou vzdu-
chovkou vartovat ko-
lem obou chat. Vzápětí 
se ale vše vysvětlilo 
a na osadu dorazili čty-
ři návštěvníci s ráznou 
a neohroženou Zdeňkou 
s kamarádem a dvěma 
kámoškami. V té době 
už v kamnech praskal 
oheň na osadě zavládla 
pohoda. 
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Svátky svatých během adventu
Prvním z řady v souhvězdí svatých ad-

ventního nebe je svátek sv. Ondřeje. Jeho 
svátek 30. listopadu zahajuje liturgický 
rok. Sv. Ondřej byl jedním z apoštolů a kázal 
na severu Řecka. Byl pronásledován řím-
skými úřady, vězněn, mučen, bičován a na-
konec ukřižován na kříži ve tvaru písmene 
X, kterému se podle něho říká ondřejský 
kříž. V lidové tradici je svatý Ondřej pova-
žován za ochránce nevěst a proto se v den 
jeho svátku dodržovaly zvláštní magické 
úkony – věštby, spojené především s dívčí-
mi vdavkami. O jeho svátku například vda-
vekchtivé dívky klepaly o půlnoci na kur-
ník a s napětím čekávaly, jestli se jim ozve 
kohout, protože pak se měly do roka vdát. 
Ondřej se stal patronem rybářů a obchodní-
ků s rybami, ale i řezníků, horníků, provaz-
níků a nosičů vody. Svatoondřejská noc byla 
považována za jednu z nejmocnějších nocí 
roku a byla jí od pradávna připisována ča-
rovná moc. Podle průběhu tohoto dne se ur-
čoval ráz příštího počasí. Mezi nejznámější 
pranostiky patří: Na svatého Ondřeje ještě 
se nám ohřeje, ale na svatého Mikuláše už je 
zima celá naše. Když na Ondřeje sněží, sníh 
dlouho poleží.

Na 4. prosince připadá svátek  
sv. Barbory, patronky všech horníků, vo-
jáků, střelmistrů, zedníků a dělostřelců. 
Sv. Barbora se narodila jako dcera boha-
tého pohanského kupce koncem 3. sto-
letí. Na křesťanskou víru ji obrátil jeden 

ze sloužících a Barbora se odmítala proti 
vůli otce nové víry vzdát. Její otec, který ne-
měl křesťany rád, nechal dceru mučit a pak 
ji setnul hlavu. Barbora bývá zobrazována 
s věží, protože podle legendy nechal její otec 
vybudovat věž, do níž chtěl Barboru zavřít, 
aby ji zabránil ve styku s křesťany. Barboru 
oslavují především mladé dívky. Rozkvete-li 
do Štědrého dne třešňová větvička „barbor-
ka“ utržená a daná do vázy právě 4. prosin-
ce, znamenalo to do roka svatbu. Z velkého 
množství pranostik , které se váží k tomuto 
dnu dvě vybírám: Má-li svatá Barbora bílou 
zástěru, bude hodně trávy. Je-li na den sva-
té Barbory, bude hodně ovoce v budoucím 
roce.

6.  prosince se slaví svátek sv. Mikuláše. 
V předvečer jeho svátku očekávají děti 
nadílku od Mikuláše, který chodí spo-
lu s čertem a andělem. Jejich pochůzka 
patří k nejsilnějším dětským zážitkům.  
Sv. Mikuláš byl patronem kupců, námořní-
ků, převozníků, rybářů i zlodějů. Podle le-
gendy se narodil kolem roku 280 v Patrasu 
(Řecko) ve zbožné křesťanské rodině. 
Údajně obdaroval tři chudé sestry neob-
vyklým způsobem – komínem jim hodil tři 
zlaté mince, které pak spadly do punčoch 
sušících se nad krbem. Sv. Mikuláš rozdal 
po smrti svých rodičů téměř všechen ma-
jetek chudým. Stal se biskupem a dožil se 
vysokého věku, zemřel někdy v letech 345 
– 351.

13. prosince slaví svůj svátek sv. Lucie. 
Také sv. Lucie se narodila ve 3. století v bo-
haté křesťanské rodině. Po smrti otce přes 
odpor matky odmítla bohatého ženicha, 
který nebyl křesťan. Vymohla si na matce, 
aby jí vydala věno, a to pak rozdala chudým. 
Lucie je patronkou švadlen, přadlen a ko-
čích. Den svaté Lucie je opředen různými 
pověrami a tradicemi spjatými s milostnou 
magií a čarováním. V den jejího svátku ne-
směly ženy příst ani prát. Tento den byl dů-
ležitý i z hlediska pranostik. Svátek je spo-
jen s příchodem světla, kdy se krátí dlouhé 
zimní noci a prodlužuje se den. V předvečer 
svátku svaté Lucie chodívaly „Lucky“ kolem 
stavení ustrojené do bílého roucha a obličej 
měly zahalený bílou plachetkou nebo po-
moučený. Symbolizovaly mimo jiné čistotu, 
a to nejen oděním, ale i naznačováním vy-
metání smetí z jizby. Tyto postavy nenadě-
lovaly, jen strašily.

Připravil František Janeček

P. S.
Vám, čtenářům Polického měsíčníku přeji 

vánoční svátky plné radosti, pokoje a dobré 
pohody. V novém roce hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti, s nadějí se dívejme do příš-
tích dnů, týdnů i měsíců. Ať příštích 365 dnů 
nového roku přinesou do našich životů jen to 
pozitivní.

F. J.

Na stole se objevila váza s větvičkami borovice. Následně dívky 
ozdobily smrček, který se proměnil ve stromeček vánoční.

Potom „Lažola“ uchopil dosud zahálející banjo a spustil své ob-
líbené vánoční písně, což ještě více obohatilo vánoční atmosféru. 
Dívky se nechaly vyblejsknout s parádními fajfkami a vzniká neo-
byčejné foto plné pravé trampské vánoční pohody. 
Příště: S jarem roku 1945 přichází svoboda.

Fotoarchiv a text: Vladimír Linhart  
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Kalendárium - prosinec 2023
Významná kulturní a historická výročí

10. prosince 1818
se v mlynářské rodině v Semilech narodil český politik Ladislav 

František Rieger– 205. výročí. V mládí patřil k organizátorům 
vlasteneckých akcí a byl několi-
krát zatčen a vyšetřován. V letech 
1848-49 stanul po boku Palackého 
a Havlíčka v čele české liberální 
politiky. Stal se poslancem říšské-
ho sněmu. Pod jeho vedením vyšla 
první česká encyklopedie Riegrův 
slovník naučný. 1. ledna 1861 vyšel 
jeho programový úvodník v prvním 
čísle Národních listů. F. L. Rieger 
stál třicet let v čele české politiky, 
Palacký (tehdy již Riegrův tchán) 
udával směr spíše z pozadí. I když 
Rieger ve věku 74 let politiky za-
nechal, k oslavě jeho 80. narozenin  

se připojil i T.G. Masaryk. Vážil si ho za věrnost ideálům a osobní 
poctivost. Rieger zemřel v Praze dne 3. března 1903.
11. prosince 1843 

se narodil německý lékař a mikrobiolog Robert Koch, jeden 
ze zakladatelů lékařské bakteriologie, nositel Nobelovy ceny za fy-

ziologii a lékařství – 180. výročí. 
Koch byl původně praktickým ves-
nickým lékařem. Protože ho zaujaly 
Pasteurovy objevy, koupil si mikro-
skop a v koutě své ordinace si za pa-
ravánem zařídil malou laboratoř. 
Výsledky jeho pozorování byly na-
tolik pozoruhodné, že byl povolán, 
aby řídil berlínský zdravotnický 
ústav, kde o dva roky později objevil 
původce onemocnění tuberkulózou. 
Cestoval do ohnišť nákazy po celém 
světě, aby objevil původce asijské 
cholery. Výsledky jeho bádání se 

staly podkladem pro přísná hygienická opatření. Kromě viru ma-
lárie chtěl ještě objevit původce mnoha neznámých chorob, ale jeho 
srdce nevydrželo neustálé pracovní vypětí. Koch zemřel na srdeční 
záchvat 27. května 1910 ve věku nedožitých 67 let.
20. prosince 1968

zemřel v New Islandu ve věku 66 let americký spisovatel „ztra-
cené generace“ John Steinbeck – 55. výročí. Vyrůstal mezi vinaři 

a česači ovoce. Poslouchal vyprá-
vění tuláků, kteří na střechách va-
gonů brázdili Spojené státy od se-
veru k jihu. Několikrát neúspěšně 
nastoupil na univerzitu, ale touha 
po spisovatelství ho nakonec při-
vedla jako novináře do New Yorku. 
Plný úspěch zaznamenal až svým 
třetím románem Pláň Tortillas. Jeho 
vrcholným dílem je snad nejvý-
znamnější sociální román XX. sto-
letí Hrozny hněvu, za který obdržel 
Pulitzerovu cenu. Novela O myších 

a lidech byla zdramatizována i zfilmována. Několikrát byl zfilmo-
ván i jeho román Na východ od ráje. V roce 1962 mu byly udělena 
Nobelova cena za literaturu.
25. prosince 1938 

zemřel v Praze na zápal plic spisovatel, intelektuál , novi-
nář, dramatik a překladatel Karel Čapek– 85. výročí. Narodil se 
9. ledna 1890 v Malých Svatoňovicích v rodině venkovského lé-
kaře. Byl mladší bratr malíře a spisovatele Josefa Čapka (1887 

– 1945), manžel herečky Olgy Scheinpflugové. Dosáhl doktorátu 
filozofie, poté se plně věnoval literární činnosti. Působil v redakci 
Národních listů, od roku 1921 až do své smrti v redakci Lidových 

novin. Podnikal mnohé cesty do za-
hraničí (Itálie, Anglie, Španělsko, 
Holandsko, Skandinávie). Dlouho 
byl trnem v oku pro své přátelství 
s T. G. Masarykem, které trvalo až 
do prezidentovy smrti a z něhož 
vznikly proslulé knihy rozhovorů, 
ale zejména pro aktuální hodno-
ty jeho filozofie. Fašizující pravice 
na něj rozpoutala štvanici. Čapkova 
idealizace malého člověka a život-
ních hodnot v dílech jako Válka 
s mloky, Matka, Bílá nemoc se sta-
la východiskem odporu proti válce 
a fašismu. Svou uměleckou cenu 

a aktuální poslání neztratily dodnes. Čapkovo mnohotvárné a neo-
byčejně bohaté dílo přervala náhlá smrt. Je pochován na Vyšehradě.
29. prosince 1813 

se v Praze narodil jeden z prvních tvůrců českého sociálního ro-
mánu a operní libretista Karel Sabina – 110. výročí. Jako správný 

romantik si Sabina liboval v množ-
ství mystifikací, šifer a pseudony-
mů, takže mnohé z jeho života zů-
stane navždy záhadou. Publikoval 
v českých i německých časopisech 
beletrii a kritiky. Pro účast v květ-
novém povstání v roce 1849 byl 
odsouzen k 18letému žaláři, ale 
v roce 1857 byl amnestován. K jeho 
nejznámějším dílům patří dodnes 
vydávaná povídka Hrobník (1837) 
a libreta k Smetanovým operám 
Braniboři v Čechách a Prodaná ne-
věsta. Byl prý usvědčen z udavač-

ství policii a v posledních letech života žil v bídě. Zemřel v Praze 9. 
listopadu 1877.

Připravil František Janeček

Lucie noci upije
Tak se to dodnes říká. Od svaté Lucie, tedy od 13. prosin-

ce by se měl začít krátit den. To je ovšem blbost, když zimní 
slunovrat vítáme až o pár dní později. Pořekadlo vzniklo 
někdy ve 14. – 15 století. A hned jsme doma! V té době ještě 
platil juliánský kalendář a nikoliv reálný sluneční. Každých 
128 let se kalendář posunoval zhruba o jeden den, aby se 
odchylky vyrovnaly. V polovině 16. století rozdíl mezi sku-
tečným a kalendářovým slunovratem dělal rovných deset 
dní! V té době už Lucie skutečně od 13. prosince nenápad-
ně upíjela noci (opět se začal prodlužovat den a krátila se 
tma). Naštěstí se chytří lidé zamysleli a juliánský kalendář, 
podle kterého se řídil chod světa od roku 46 před Kristem, 
byl v roce 1582 upraven a opraven. Papež Řehoř XIII. sta-
rý juliánský kalendář reformoval na gregoriánský. V celém 
křesťanském světě bylo přebývajících deset dnů vypuště-
no, takže po 4. říjnu 1582 hne následoval 15. říjen 1582. Jak 
prosté! Sice se do toho míchají i přestupné roky, ale tím se 
nebudeme zatěžovat. Podstatné je, že optimisté stále občas 
tvrdí, že Lucie noci upije.

Připravil František Janeček
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Finanční gramotnost
- lákavý svět peněz

Vanda Vaníčková a Adam 
Cvik pro nás 30. a 31. 10. 
2023 vytvořili preventivní 
program na míru. Každá de-
vátá třída během dvou dnů 
prošla celkově čtyřhodino-
vým programem. Děkujeme 
Městu Police nad Metují 
za finanční podporu preven-
tivních programů.

Vedení školy

Z pohledu Anety Geislerové z 9.C
Přednáška o financích byla velmi dobrá a zajímavá. Do dvojice jsme 

dostali napsané pojmy ohledně peněz a měli jsme vysvětlit, co daný pojem 
znamená. V týmech po čtyřech jsme nakreslili „průměrného“ deváťáka 
a připsali k němu, co má na sobě, co běžně používá a kolik to stojí. Spočítali 
jsme celkovou sumu. Některé částky nás překvapily. Potom jsme si připra-
vili měsíční rozpočet na září 2024, až budeme na střední škole. Rozebírali 
jsme reklamu na nebankovní půjčky. Lektoři nám rozdali pracovní list 
a na něj jsme si zapsali svoje „patero“ pravidel do budoucna, jak budeme 
nakládat s penězi. Na konci přednášky jsme soutěžili o drobné ceny.

POLiCKÁ ZÁKLAdNÍ šKOLA iNFORMUJE KRABiCE Od BOT 2023
Začíná 13. ročník charitativní 

akce „Krabice od bot“, kterou pořádá 
Diakonie Českobratrské církve evan-
gelické. Zdrávka Náchod se opět stala 
sběrným místem projektu!

Od 20. listopadu do 5. prosince 
2024 můžete přinášet slavnostně zabalené krabice s dárky. 

Pomáháte rádi? Jestli ano, zabalte dárky pro děti do kra-
bice od bot, napište na ni věk a pohlaví dítěte, pro které je 
dárek určený. Krabici odneste na adresu SZŠ Náchod (kon-
takty naleznete níže). Postaráme se, aby se váš dárek dostal 
k dítěti z chudé rodiny.

Do krabice se hodí hračky, školní a výtvarné potřeby, 
kosmetika a doplňky, vše samozřejmě v bezvadném stavu. 

Více informací o projektu  
a dárcích naleznete na:
https://www.krabiceodbot.cz/ 

Střední zdravotnická škola 
Náchod-Evangelická akademie
Kladská 335, Náchod 547 01
Kontaktní osoba: Lucie Týfová
e-mai:
sekretariat@zdravkanachod.cz
telefon: 491 427 850
Otevírací doba: 
pondělí - pátek 
07:30  15:00 hodin

Těšíme se na vás a lou-
číme se s přáním pro 
děti:
„Milé děti, zázra-
ky se rády dějí až 
v poslední vteřině. 
Proto nikdy ne-
ztrácejte naději až 
do úplného konce.“

Tým náchodské 
zdravotnické školy.
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ZÁKLAdNÍ UMĚLECKÁ šKOLA informuje 
Milí spoluobčané,

přiblížil se konec roku 2023 a pro naši školu tento rok byl skuteč-
ně naplněný až přeplněný bohatým programem. Tradičně jsme pro 
vás připravili celou řadu adventních a vánočních koncertů. Určitě si 
každý vybere podle svého vkusu a naladění. I v novém roce 2024 tu 
chceme být pro vás, pro vaše děti a podílet se na zušlechťování naše-
ho města. Děkujeme, že jste s námi a že nás podporujete. Opravdu si 
toho vážíme a nebereme to jako samozřejmost. 

HUBERTSKÁ MšE
V sobotu 21. října se konala v Polici nad Metují Hubertská mše, 

která je velkým svátkem pro všechny myslivce a jejich příznivce.  
O hudební složku této slavnosti se každoročně stará pěvecký sbor 
z broumovska a soubor lesních rohů naší Zušky pod vedením paní 
učitelky Moniky Němcové.

Další provedení této krásné hudby zaznělo opět ve spoluprá-
ci s naší ZUŠ na další Hubertské mši 11. listopadu v Janovicích 
u Trutnova.

Exkurze do Petrofu
O návštěvě výrobny a muzea firmy Petrof v Hradci Králové 

jsme s kolegy z klavírního oddělení mluvili již dlouho. Impuls 
k realizaci zájezdu byl hned dvojí. Jednak účast naší ZUŠ v granto-
vé výzvě piana do škol, v které se již víc, než půl roku pokoušíme 
získat patřičný obnos na nákup nového koncertního křídla právě 
značky Petrof a jednak jarní koncert v Petrof Gallery, kde si moh-
li zahrát i naši žáci a přijeli doslova nadšení. Dne 24. října jsme 
se tedy vydali s našimi žáky především z klavírního oddělení, ale 
nejen, do firmy Petrof.

Výroba
Vzhledem k tomu, že nás bylo víc než dost, museli jsme se roz-

dělit na dvě skupiny. Většina exkurze probíhá přímo ve výrobních 
prostorách firmy. Vůně dřeva, laků, atmosféra poctivé a kvalitní 
práce, za kterou stojí spousta času, trpělivosti, zručnosti, oběta-
vosti a oddanosti tomuto krásnému uměleckému řemeslu, vás 
přímo očaruje. A výsledkem jsou nástroje, které mají každý svůj 
rodný list, každý z nich je originál, se svou vlastní výrobní historií 
a s duší, která mluví. Tady člověk pochopí, že cena těchto nástrojů 
není v žádném případě přemrštěná.

Fotit se ve výrobně nesmí, tak pokud stojíte o to na vlastní 
kůži cítit to, co jsme tam cítili my, musíte si tam zajet také a pro-
hlédnout si celý ten proces výroby od přípravy resonanční desky, 
až po přípravu jednoho jediného kladívka. Možnost si na vše sáh-
nout, dotknout se, byla přidaná hodnota návštěvy výrobny.

Muzeum
Další částí prohlídky je muzeum historických i moderních 

kousků, které v Petrofu během více než 150 let dlouhé historie 
vznikly. Na pradědečka Antonínka (klavír, který vyrobil Antonín 
Petrof) je ale již lépe se pouze dívat, protože jak nám bylo řečeno, 
tak naladit již nejde. Zde se děti vyřádily. Nevěděly, kam jít dříve, 
na co si zahrát. Doslova se nemohly odtrhnout zvlášť od někte-
rých kousků, např. od disco křídla s neonovým podsvícením. Rády 
si také zahrály na harmonium nebo varhany, či na malý klavír, tzv. 
motýlek. Zde jsme se také setkali s paní Petrofovou, která předsta-
vuje již 5. generaci rodiny Petrofovi. Osobně jsme si tak mohli vy-
slechnout příběh této rodiny, všechny strasti, kterými prošli a jak 
velmi museli bojovat, aby si to svoje rodinné stříbro uhájili. O to 
větší mají tyto nástroje hodnotu, protože za nimi stojí příběh lidí, 

kteří to nevzdali, kteří do dnešního 
dne dělají vše proto, aby se za svojí 
práci nemuseli stydět.  

Showroom
Závěr naší exkurze patřil sho-

wroomu. Zde jsme si opět mohli 
zahrát na různé typy prodejních 
nástrojů a porovnat si jednotlivé 
kousky. Zde jsme také pohladili to 
naše vysněné křídlo. Ano, je malé, 
přesto milé a půvabné. Poputuje již 
brzo k nám a bude zdobit náš sál?

 Některé děti dokonce nezláka-
la ani velice lákavá hudební kavár-
na a do posledního dechu prohá-
něly bílé a černé klávesy. Přesto se 
nás našla ale celá řada, kteří jsme 
ocenili výbornou kávu a exkluzivní 
dortíky. To byla taková příjemná 
tečka za tím naším výletem. 

Již cestou zpět jsme začali plá-
novat opakování . Ať si to užijí 
i ti, co se teď nevešli a co by také 
rádi jeli.
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Milí spoluobčané a přátelé naší 
Základní umělecké školy!

Sbírka na nové piano se chýlí ke konci. Díky vám a nadaci Karel 
Komárek Family Foundation jsme skutečně již na dosah vytoužené-
mu cíli. K splnění snu nám chybí získat poslední 1/5 z cílové částky. 
Nemožné se stává možným, nedosažitelné na dosah ruky. Prosíme 
za vaši podporu i před cílovou páskou. Pomozte nám nadělit našim 
žákům pod stromeček nové piano. Za mediální podporu děkujeme 
i našim bývalým studentkám, dnes úspěšným sestrám Suchánkovým. 

Bez klavíru není život

druhá máma učitelka

Tato sbírka je pro naši školu pravděpo-
dobně poslední příležitosti, jak získat kvalit-
ní nástroj s hudební tradicí. O tom, jak nevy-
číslitelnou hodnotu mají piana Petrof jsme se 
mohli osobně přesvědčit na exkurzi v Muzeu 
a Výrobně Petrof v Hradci Králové (viz sa-
mostatný článek). Přispět můžete načtením 
QR kódu nebo na stránkách pianadoskol.cz
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Co nového 
na broumovském gymnáziu?
Studují na gymnáziu: Hugo Hadaš 
vítězem České ligy v paraglidingu

Student 1. A Hugo 
Hadaš navazuje 
na úspěchy svého 
bratra Kvida, který 
maturoval 2021.

V sobotu 4.1. bylo 
v Třešti u Jihlavy vy-
hlášení České ligy pa-
raglidingu a Českého 
poháru paraglidingu 
a Hugo Hadaš, kte-

rému vyšlo gymnázium vstříc a umožnilo mu trénovat, se umístil 
v různých kategoriích 7x na 1. 2. nebo 3. místě. Kategorii Rozlet 
vyhrál jako nejmladší účastník v historii. Stejně tak se stal nejmlad-
ším vítězem České ligy v paraglidingu v kategorii Standard a nej-
mladším výhercem České ligy přesnosti přistání v kategorii hobby.  
Na fotografii Hugo vlevo.

Milan Kulhánek

Krajské finále ve volejbalu středních škol 
dívek - 4.místo - historický úspěch školy

Soutěž se uskutečnila 
31.10.2023 v Nové Pace. 
Ve skupině dívky hrá-
ly vyrovnané zápasy 
s Gymnáziem Trutnov 
a Lepařovo gymnázium 
Jičín. Oba skončily 1:1 
na sety a po sečtení bodů 
jsme postoupili do semi-
finále z 2. místa. Ve dru-
hé skupině byly týmy 
:Biskupské gymnázi-
um Hradec Králové, 
Gymnázium F.M Pelcla 
Rychnov nad Kněžnou 
a Gymnázium a SOŠ Pg 
Nová Paka. V semifi-

nále nás čekal těžký soupeř, pozdější vítěz kraje Biskupské 
gymnázium Hradec Králové. V utkání o 3. - 4. místo dív-
ky prohrály pouze o bod s LG Jičín (sety 1:1, body 44:45). 
Poděkování za skvělou reprezentaci školy patří: M Beranové, A.E. 
Seidlmanové - obě 2.A, T. Daňkové,Z. Bernardové,T.Regnerové, 
B.Středové, E. Skalákové - všechny 1.A, A. Hamáčkové - 7.V

Za sekci Tv Květa Strašilová 

Stužkovací večírek 4.A online
- Per aspera ad astra
Projev třídního 4A

Milé studentky, milí studenti, vítám vás v klášter-
ní knihovně, v mystickém místě, kde vám dám za ně-
kolik minut stužky a učiním z vás oficiálně maturanty. 
Jsme v místě, kde se procházel třeba pražský arcibiskup 
Matouš Ferdinand Sobek z Bílenberka, historik Bohuslav 
Balbín, lékař Franz Celestin Opitz, který použil první 
narkózu, Josef Tichatsek, operní zpěvák světového vý-
znamu, spisovatel Alois Jirásek, první československý 
ministr financí Alois Rašín a řada dalších. A teď tu sto-
jíme my. Já, jako váš gymnaziální třídní, a vy jako moji 
studenti, studenti 4.A. Jak jsem několikrát říkal, jste 
moje poslední třída, jste v pořadí pátí. Již jedné ze svých 

minulých tříd jsem říkal, že je to jako s dětmi. Na první třídu jste 
tvrdší a zkoušíte si, co a jak, u druhé třídy trochu zmírníte, tře-
tí třída už jako třetí dítě může to, o co se první třídě ani nesnilo. 
A čtvrtá a pátá, bez komentáře. Jako učitel máte rád všechny své 
třídy, jako rodiče mají rádi všechny své děti. Jen časem prostě 
zjistíte, že některé věci nejdou lámat přes koleno, že nejde tla-
čit na pilu, a zjistíte, že některé věci se mohu nechat i vyhnít. Měl 
jsem se všemi třídami vždy vztahy fair play, věřím, že i vy to tak 
vnímáte a že svobodu, kterou máte, nezneužíváte. Nebo jen trochu. 
Pamatuji si na vaše začátky, na tu cestu, kterou jste ušli od první-
ho dne na gymnáziu. Vaše znalosti se rozšířily, váš pohled na svět 
se změnil, a vy jste se stali nejen erudovanými studenty, ale i zra-
lými jedinci, kteří jsou připraveni čelit výzvám, jež na ně čekají. 
Maturita je příležitost ukázat světu, co v sobě máte. Je to zkouška 
nejenom vašich znalostí, ale i vaší inteligence, myšlení a schopnos-
ti pracovat pod tlakem. Nezapomínejte však, že maturita je pouze 
jedním krokem na vaší životní cestě. Opravdovou hodnotou této 
zkoušky není pouze hodnocení či body, ale zkušenost, kterou zís-
káte, a sebejistota, kterou budete potřebovat do dalších zkoušek. 
Moje studentky a mí studenti, přeji vám, aby celý maturit-
ní cyklus, který právě oficiálně začíná, proběhl tak, abychom 
si na konci května mohli společně připít na zvládnutou ma-
turitu. Per aspera ad astra – přes překážky ke hvězdám. 
Nyní dovolte, abych přistoupil ke slavnostnímu aktu – stužkování 
4.A broumovského gymnázia 2020 – 2024.

Milan Kulhánek 
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Nadační fond HOSPiTAL BROUMOV - činnost v roce 2023
Vážení občané, v souvislosti s blížícím 

se koncem roku mi dovolte Vás informo-
vat o činnosti Nadačního fondu HOSPITAL 
BROUMOV v letošním roce.
 Majetek a pomůcky

Nadační fond v letošním roce zakoupil 
majetek do broumovské nemocnice v hod-
notě cca 400 tis. Kč. Konkrétně se jednalo 
o část kancelářského vybavení ordinace 
praktického lékaře, kterou provozuje brou-
movská nemocnice, dále byly oddělení lů-
žek následné a rehabilitační péče dodány 
rehabilitační pomůcky v hodnotě cca 135 
tis. Kč a oddělením napříč nemocnicí anti-
dekubitní pomůcky v hodnotě cca 147 tis. 
Kč. Nadační fond dále zakoupil 3 ks elektric-
kých drtičů léků v hodnotě cca 65 tis. Kč.  
Volnočasové aktivity 
a aktivizační činnosti

Nadační fond stále podporuje volnoča-
sové aktivity a aktivizační činnosti v rámci 
oddělení lůžek následné a rehabilitační 
péče. Tři pracovnice (Jana Röselová, Jana 
Zuščáková, Andrea Středová) pravidelně 2 x 

v týdnu provádějí klientům drobné nákupy, 
dále dvě pracovnice z Policka (Marie Kristová 
a Hana Beranová) pomáhají na oddělení 
a zpříjemňují čas klientům v průběhu týdne.  
O víkendech do nemocnice dochází Nikol 
Trnovcová, která se věnuje uměleckým tera-
piím – arteterapii, muzikoterapii a pohybo-
vým terapiím. V rámci produktivní terapie 
klienti velmi rádi míchají barvy, akrylové či 
suché pastele, malují, pozorují barvy v pro-
storu. Při perceptivní arteterapii využívají 
různé obrazy. Úspěšná byla např. „pozná-
vačka“ koření, kdy se klientům při pohle-

du na obraz s kořením vracely vzpomínky 
na vaření, navíc před obědem tato činnost 
podpořila i chuť k jídlu. Paní Trnovcová se 
věnuje i muzikoterapii, kdy kromě tradič-
ních hudebních nástrojů jako je kytara, či 
foukací harmonika, využívá při činnosti 
s klienty např. bubínek štěstí, či oceán drum 
bubínek. Aktuálně připravuje i „mini“ kon-
cert na pokoji s klientem, který je velký hu-
debník. Všechny tyto aktivity jsou ale vždy 
odvislé od momentální kondice klientů, 

tomu se vždy přizpůsobí program. 
Všem výše uvedeným kolegyním patří 

velké poděkování za jejich práci, za čas, kte-
rý ve svém volnu věnují klientům nemoc-
nice. Vnímáme, že tyto činnosti mají velký 
smysl, proto je nadační fond připraven je 
podporovat i v budoucím období.

Nadační fond HOSPITAL BROUMOV 
na výše uvedené činnosti získává podporu 
zejména od měst a obcí v regionu spádové 
nemocnice, dále od soukromých osob či 
podnikatelských subjektů. Trvale nejvyš-
ší podporu získává od zakladatele fondu 
–  města Broumov, v roce 2023 se jednalo 
o částku 300 tis. Kč, částkou 30 tis Kč při-
spělo na činnost fondu i město Police nad 
Metují. Všem donátorům, kteří prostřed-
nictvím finanční podpory nadačního fondu 
vyjadřují podporu broumovské nemocnice, 
ale i osobám, které zajišťují činnost fondu, 
či se jakkoliv podílejí na její publicitě, patří 
velké poděkování, jejich činnosti a podpory 
si vážíme. 

Eva Blažková, předsedkyně správní rady

rEtro karNEval
Pan Jiří Škop, ten má báječné nápady, 

ještě že ho máme. Teď nemyslím polického 
pana starostu, ale jeho jmenovce, kronikáře 
našeho Dobročinného fondu pro pozůstalé. 
Počátkem roku přišel s myšlenkou uspořá-
dat pro naše členy karneval ve stylu retro. 
Naše jednatelka Věrka Kašíková se ujala 
organizace, a tak se v sobotu 4. listopa-
du odpoledne začal plnit sál naší oblíbené 
suchodolské restaurace Kačámy noblesní 
společností. Dámy a pánové přicházeli v do-
bovém oblečení, v nejrůznějších veselých 
kostýmech, nebo prostě “jen“ v současných 
společenských šatech. Každý podle svých 
možností nebo odvahy. Sešlo se 50 členů 
spolku a nechyběl pravidelný účastník na-

šich akcí, polický 
místostarosta pan 
Radek Starý. Hned 
v úvodní zdravici 
informoval pří-
tomné dámy, že je 
k dispozici k pří-
padnému tanci. 
Několik dam se 
skutečně osmělilo 
a nenechalo pana 

místostarostu sedět. Na parketu 
samozřejmě nebyli sami, mnozí 
z nás roztáčeli polky a valčíky. 
A kdo nám k tomu tanci hrál 
a zpíval? Výborné Machovské 
zpívánky. Provázely nás celým 
odpolednem, báječně nás po-
bavily, mnoho písniček jsme si 
s nimi společně zazpívali, ta-
neční parket byl stále plný. To 
vše pro nás udělaly dokonce 
bez nároku na honorář, pouze 
za jídlo a pití. Personál Kačámy 
se o nás všechny také staral 
vzorně a večeře byly velice chutné. Už tohle 
všechno výše zmíněné by stačilo ke všeo-
becné spokojenosti, ale my jsme si ještě pro 
účastníky připravili veselé soutěže. Musíme 
poděkovat všem zainteresovaným za ná-
pady a realizaci. Soutěže nebyly náročné, 
přesto prověřily naši šikovnost. Především 
nás ale dobře pobavily a o to šlo. Všichni 
odvážlivci, kteří se do soutěží přihlásili, 
obdrželi drobnou cenu. Sladkou odměnu 
jsme měli připravenou také pro nejlepší 
kostýmy. Jak ale z takového množství vy-
brat ty nejlepší. Sestavili jsme “odbornou 

porotu“ ve složení Radek Starý, Lukáš Rutar, 
Jaroslav Heinzl a Jirka Škop. Jako nejkrás-
nější byly zvoleny dámy Jobová, Pinkavová, 
Kašíková, Šumberová, Vacková a Vídeňová. 
Však posuďte sami na přiložené fotografii. 
Premiéra našeho karnevalu se velice vyda-
řila, všichni odcházeli spokojení. Za odvoz 
všech účastníků děkujeme panu Kovářovi. 
Příště se sejdeme už brzy, 2. prosince od  
14 hodin opět v Kačámě na naší Mikulášské 
zábavě. Našeho čerta se nebojte a přijďte 
v hojném počtu.

zapsal šerif spolku Lucky Luke
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Kladské pomezí – Rozkoš cestovat
Rozkoš cestovat 

je nový claim turis-
tické oblasti Kladské 
pomezí, ve kterém je 
ukryt nejvýrazněj-

ší krajinný prvek oblasti – vodní nádrž 
Rozkoš, patřící mezi největší vodní plochy 
v České republice. 

Cílem nové strategie destinační společ-
nosti Kladské pomezí, o.p.s.  je snadná loka-
lizace oblasti a propojení turistických cílů 
s přírodním zdrojem VODA. Z tohoto zámě-
ru vychází také nově připravovaný několi-
kaletý česko-polský projekt. Pokud se poda-
ří získat prostředky z fondů Evropské unie, 
bude jeho realizace zahájena již počátkem 
roku 2024. Během následujících tří let by 
měla být realizována marketingová kampaň 
s cílem podpořit méně navštěvovaná místa 
a přinést inovace v oblasti marketingu.  

Organizace destinačního managementu 
realizovala za posledních 10 let své existen-
ce celkem 6 projektů podpořených z fon-
dů EU v celkové částce 22 milionů korun. 
Kromě toho realizuje a propaguje turistické 
produkty, vytváří prostor pro spolupráci 
mezi soukromým a veřejným sektorem, je 

nositelem značky Kladské pomezí 
– Regionální produkt, koordinuje 
úpravu lyžařských běžeckých tra-
tí, spolupracuje s informačními 
centry, Královéhradeckou kraj-
skou centrálou cestovního ruchu, 
národní agenturou CzechTourism 
a je členem Sdružení turistic-
kých oblastí České republiky. 
Každoročně také prokazuje splně-
ní přísných kritérií pro udělení ná-
rodní certifikace organizací desti-
načního managementu.

Mezi konkrétní výstupy její 
činnosti patří realizace a marketing turis-
tických produktů Toulavý baťoh, Čapek 
a Božena. Pravidelně vydává tištěný turis-
tický magazín, provozuje cestovatelský por-
tál, realizuje on-line kampaně pro veřejný 
sektor, pořádá setkání a konference.  V roce 
2023 tomu nebylo jinak. Osvědčily se i spo-
lečné výjezdy do terénu, které napomá-
hají k prohlubování vzájemné spolupráce 
a sdílení zkušeností. Letos se skupiny členů 
vydaly k polskému partnerovi, kterým je 
Podzemní město Osówka, a na kole objely 
celou vodní nádrž Rozkoš.

Organizace dlouhodobě sleduje sta-
tistické údaje o návštěvnosti a počtech 
přenocování. Z dat vyplývá, že se chování 
návštěvníků po období Covidu začíná mě-
nit. Od roku 2022 mají čísla opět stoupající 
tendenci a jsou téměř srovnatelná s rokem 
2018. Celkový počet přenocování v oblasti 
se pohybuje okolo 400 tisíc ročně. Z toho lze 
odhadnout, že turisté přinesou do regionu 
Kladské pomezí minimálně půl miliardy ko-
run ročně. 

Bc. Markéta Tomanová 
manažer pro styk s veřejností

Alej Ostašinka se rozrostla o dalších 50 stromů 
Stromořadí starých 

ovocných odrůd vysadi-
lo 11. listopadu pod sto-
lovou horou Ostaš více 

než sto dvacet dobrovolníků. Navázali tím 
na loňskou vydařenou akci. Alej Ostašinka 
nyní čítá sto stromů, které přinesou do širo-
kého pole vítaný prvek pro krajinu i občany 
obcí Žďáru nad Metují a České Metuje, jež 
propojuje. Sázení zorganizovala Místní akční 
skupina Stolové hory. 

Sobotní dopoledne strávené pojídá-
ním svatomartinských rohlíčků a pečením 
husy vyměnili dobrovolníci za smysluplnou 
práci. Mnozí přijeli na kole nebo dorazili 
pěšky s lopatami v ruce. Minimálně oby-
vatelé obce Žďáru nad Metují i sousední 
České Metuje to neměli daleko. Starostové 
obou obcí vyjádřili radost z této akce. „Jsem 
rád za organizaci této akce ze strany MAS 
Stolové hory a vážím si toho, že jsou fir-
my ochotné finančně přispět,“ dodal Pavel 
Šubíř, starosta Žďáru nad Metují. 

Před samotnou výsadbou patřil prostor 
dětem ze ZŠ a MŠ Žďár nad Metují. Jejich vy-
stoupení bylo tematické o podzimní příro-
dě a svatém Martinovi. Někteří se ještě před 
výsadbou stihli posilnit kávou a sladkým 

občerstvením. Koláče a štrúdly napekli žáci 
ZŠ a MŠ Police nad Metují, paní Hanušová 
a zzastupitelstvo obce Česká Metuje. Nic již 
nebránilo tomu, pustit se do práce. Po celou 
dobu byl přítomen arborista Jakub Hrůša, 
který na začátku předvedl, jak strom ideál- 
ně umístit do připravené jámy. Následně 
dohlížel na správnou techniku sázení a po-
skytoval cenné rady dobrovolníkům. 

„Moc se nám celá akce líbila, rádi jsme 
se podíleli na užitečné činnosti, kterou oce-
níme my i budoucí generace,“ řekli manželé 
Matouškovi z Police nad Metují, kteří dora-
zili i s miminkem v kočárku a sázení spojili 
s příjemnou procházkou. Po celý den svítilo 
slunce a nefoukalo. 

Během hodiny a půl se podařilo zasadit 
všechny stromy. Odrůdy byly téměř shodné 
s těmi, které již v aleji stojí. Mezi padesát-
kou stromů tak najdeme třešně, švestky, 
jabloně a hrušně. Ty doplňuje patnáct kusů 
jeřábu druhu Moravský sladkoplodý. Jedná 
se o staré původní odrůdy, které byly vybrá-
ny s ohledem na toto stanoviště. Rozčlenily 
široký lán pole, který je ohrožen větrnou 
erozí a také vodou stékající z přilehlé hory 
Ostaš známou díky skalnímu městu. 

Po náročné práci si dobrovolníci 

mohli odpočinout a vychutnat si horký gu-
láš z kotlíků. Společně také zhodnotili celý 
den. „Dorazila velká část dobrovolníků, kte-
ří s námi vysazovali stromy už před rokem, 
i proto to dneska bylo tak rychle hotové. 
Navíc se už někteří ptali, zda budeme sázet 
i v příštím roce,“ přibližuje Pavel Rejchrt 
z MAS Stolové hory.   

Akci uspořádala MAS Stolové hory 
ve spolupráci se ZD Ostaš. Výsadba i ná-
sledná péče o stromy by nebyla mož-
ná bez finančních darů. Obcím Žďár nad 
Metují a Česká Metuje a firmám Wikov 
MGI a.s., Kvíčerovská pekárna, MT Střechy 
a Viridium.cz za to patří velké poděkování. 
Tato společenská událost nejenže zdůrazni-
la význam péče o přírodu, ale také stmelila 
místní.

Mirka Soldánová - MAS Stolové hory
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Rok 2023 v KHV METUJE
Pro vedení klubu začíná rok 2023 pra-

covně už v lednu, kdy za vydatné pomoci 
pracovníků městského úřadu v Polici po-
dáváme na příslušné úřady žádosti o uza-
vírkách a o změnách dopravního značení 
na naše výstavy a jízdy v Polici nad Metují. 
Po vyřízení všech formalit může sezóna 
začít a první naší výstavou je tradičně ta 
v Novém Městě nad Metují na konci dubna, 

další výstavy a jízdy se podle plánu konají až 
do měsíce října. Členové klubu se také rádi 
zúčastňují se svými veterány jízd po celé 
naší republice, ale také v zahraničí, kam 
rádi jezdíme. Naši největší výstavou je ta 
o Polické pouti, letošní 21. ročník byl oprav-
du vydařený a také rekordní. Vystaveno bylo 
v Bezděkových sadech a přilehlých ulicích 
na 330 exponátů týkajících se dopravního 
dědictví. Také počet vydaných obědů byl 
hodně navýšen, ale v restauraci „Sokolovna“ 
všechno zvládli a také jim patří poděkování! 
Kolem 16. hodiny, jak bývá zvykem, proběh-
lo vyhodnocení nejhezčích strojů v několika 
kategoriích. Poháry a ceny předal starosta 
města Police nad Metují Mgr. Jiří Škop. 
Množství cen a pohárů jsme získali od řady 
sponzorů a těm ještě jednou moc děkujeme. 
Pořádání výstavy je finančně dost náročné, 
a tak nám hodně pomáhají dotace z grantů 
města Police nad Metují, které každý rok 

dostáváme. Moc za tuto pomoc děkujeme, 
ale poděkování patří další spoustě lidí, kteří 
se na pořádání našich jízd a výstav podílejí 
„Velké díky všem“. Co napsat na závěr; těší-
me se na rok 2024, v tomto roce má klub 
v plánu 10 akcí a jejich termíny budou 
zveřejněny na webových stránkách KHV 
METUJE.

Všem příznivcům KHV METUJE přejeme 
do roku 2024 jen to nejlepší.

ZA KHV METUJE Jiří Bernard

Ohlédnutí za rokem 2023 okem hlavňovského sokola
Uplynulý rok nebyl v aktivitách naší 

organizace ničím vyjímečným oproti po-
sledním letům, snad jenom v červnu, kdy 
jsme pomáhali našim kolegům hasičům při 
realizaci oslav 140 let od jejich založení. 
Společně jsme toto jubileum oslavili dnem 
plným aktivit, kterými potěšili mnoho ma-
lých i velkých návštěvníků a příznivců. 
V prvním pololetí letošního roku jsme také 
museli zpracovat poslední šablony z grantu 
Ministerstva školství, mládeže a tělovýcho-
vy, kterou jsme získali díky MAS Stolové 
hory pro období 2020-2023. Jednou z akcí 
byla návštěva hvězdárny v Hradci Králové, 
kde jsme se dozvěděli spoustu nových a za-
jímavých informací o našem vesmíru, dále  
jsme si v klubovně vyzkoušeli ovládání 
a programování malých robotů a v brou-
movském klášteře jsme se naučili psát sta-
rým písmem a tisknout na ručním tiskař-
ském stroji.

Naše pravidelné aktivity jsme zahájili 
tradiční Valnou hromadou, kterou musíme 

jako spolek pořádat vždy jednou ročně. 
V zimních měsících, pokud mrzne, udržu-
jeme ledovou plochu na bruslení, kterou se 
letos ale bohužel kvůli počasí podařilo udr-
žet vždy jen pár dnů.  

1. sobotu v březnu  se konal již  
27. hlavňovský ples na Hvězdě, který se 
těší každoročně velké oblibě a  hojné účas-
ti.   V dubnu naši chlapi společnými silami 
postavili hranici u rybníka, abychom se u ní 
o Filipojakubské noci mohli příjemně ohřát 
a někdo si i opéct buřta. Na 1.máje se místní 
znovu sešli, tentokrát na hřišti, aby si pomě-
řili síly ve fotbalovém klání ženatých proti 
svobodným. 

V rámci letního tábora jsme s dětmi vy-
razili na Jizeru, kde jsme propojili kanoing, 
turistiku a koloběh.

Podzim patří tradičně podzimním akti-
vitám jako je například pouštění draků, kte-
ré v naší malé vísce organizují Hlavňovské 
ženy. Letos jsme spojili síly a k drakiádě 
jsme přidali dlabání dýní, které jsme si pak 
společně po setmění na hřišti rozsvítili. 
Nejen děti měly zápal pro věc a proto nám 
pod rukama vzniklo mnoho krásných a ná-
paditých oranžových strašáků.

Když se ochladilo, začala se opět více 
využívat naše tělocvična kde se pravidel-
ně hraje ping-pong, floorball a nově i bad-
minton. V prosinci nás ještě čeká vánoční 

bruslení ve Wikov aréně, abychom se nala-
dili na letošní zimní radovánky.

Rádi bychom poděkovali městu Police 
nad Metují za jejich finanční podporu, s kte-
rou můžeme mnohé akce realizovat.

Všem čtenářům měsíčníku přejeme 
krásné a pohodové prožití adventního 
času, vánočních svátků v kruhu nejbližších 
a v novém roce vše dobré.

Za TJ Sokol Hlavňov, z.s.
Michaela Meierová
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Police nad Metují zpravodaj 183x63 mm 4B 2023 „Pf“

Pohodové Vánoce 
a příjemná překvapení
v roce 2024

Mladí hasiči Velké Ledhuje
A už se nám opět blíží Vánoce a první část 

hasičského sportu za námi. Odstartovali 
jsme soutěží v Nízké Srbské na tradičním 
běhu okolo Rzu. Ačkoliv tento rok není slo-
vo „tradiční „ úplně správné. Akce sice pro-
bíhá již spoustu let, ale letos odstartovala 
jako první dle nových pravidel. Abych vám 
tuto situaci trochu přiblížila. 

Kroužky mladých hasičů jsou letitá zále-
žitost a jednou ze soutěží je Závod hasičské 
všestrannosti. Děti mají určenou trasu 3 km, 
po které mají 5 stanovišť, kde plní úkoly. Tak 
trochu jako dřívější Branný Závod. V minu-
lých letech se ale tento zájmový kroužek 
začal dělit i na sportovní družstvo, které 
má trochu jinou celoroční náplň a v minu-
lém roce se Sdružení hasičů Moravy Čech 
a Slezska usneslo, že se přímo tento Závod 
hasičské všestrannosti (ZHV) rozšíří i pro 
ostatní dětské kolektivy, které by si rády za-
soutěžily. Třeba školky a školy. Tedy se mů-
žou zapojit i družstva složená z nehasičů. 
Tento závod se teď nazývá Závod hasičské 
všestrannosti a brannosti „ZHVB“. Tímto 
ale došlo ke změnám v pravidlech i náplně 
úkolů. A nebylo toho málo. Pro nás vedou-
cí i děti, které navštěvují „hasičák“ déle, 
a stará pravidla se všemi informacemi už 
byla naučená a zaběhnutá, to byla opravdu 
nálož informací. Tedy jsme si jako vedoucí 
pravidla nastudovali a snažili se s nimi děti 
seznámit zhruba za 3 schůzky. Tento závod 

byl vlastně premiéra pro všechny - vedoucí, 
děti, organizátory, rozhodčí...

Ráda bych vyzvedla práci pořadatelů 
z Nízké Srbské za přípravu, a hlavně za od-
vahu, že je prvenství s novými pravidly 
neodradilo.

Naše děti nás také potěšily, mladší zís-
kaly druhé místo a starší třetí. Velmi bych je 
za to pochválila, neboť na začátku roku mají 
jistě už tak málo času, díky školním povin-
nostem a domácí příprava v tomto případě 
byla nutná. 

Další krásnou a u dětí velmi oblíbenou 
soutěží je závod v Hronově. Zde se odehrává 
plnění 10-ti úkolů v prostoru Jiráskova par-
ku. Starší družstvo, za nás vedoucí, pěkně 
vybojovalo 4. místo, ale děti tou bramborou 
byly trochu zklamané, inu třeba příště za-
brat více na běhu. A mladší získaly krásnou 
zlatou medaili a myslím, že tomu nevěří 
ještě dnes. Za všechny vedoucí ještě jednou 
gratulujeme. 

Posledním závodem podzimní sezó-
ny je závod v Mezilesí. Zde opět probíhá 
ZHVB a tentokrát s body pro celoroční čin-
nost. Mladší družstvo opět zazářilo. Nejlepší 
čas ze 14-ti družstev. Ohromné! 

S několika trestnými body pak jejich vý-
kon stačil na 5.místo. Což je ale velmi slušný 
výkon. Starší běžely statečně a vybojovaly 
7.místo z 24 družstev. 

A musím zmínit našeho jediného do-
rostence Míšu Pišiho. Míša je letos ze zá-
vodu tak trochu vyloučen, protože je bohu-
žel prozatím jako první dorostenec u MH 
Velké Ledhuje a jako takový nemá druž-
stvo. S tímto problémem se potýká spousta 
sborů v okolí, kdy v tento čas děti s kroužky 
končí. Ať už kvůli škole, nebo věku. Míša 
se přes sezónu účastnil pár soutěží za sbor 
dobrovolných hasičů Velké Ledhuje (muži), 
aby s námi zůstal a ze sportovní činnosti 
nevypadl, a budeme se snažit zařadit jej 
alespoň do soutěží, kde jsou dorost jednot-
livci. A právě tak tomu je v Mezilesí. Míša se 
všechny nová pravidla musel naučit doma 
sám, neboť dojíždí do školy a hasičského 
kroužku ve čtvrtek se účastnit nemůže. Zde 
je na místě pochvala za domácí přípravu, 
která mu přinesla 4.místo z 12-ti jednotliv-
ců. Myslím, že je tam celkem silná konku-
rence a za mě překvapení z umístění a velká 
gratulace.

A tak bych tuto sportovní část shrnula 
a vyhodnotila jako úspěšný start.

A teď naše oblíbená relaxace před 
Vánoci.

O těchto aktivitách vás budu informovat 
opět v příštím zpravodaji:-)

Krásné vánoční dny, vám všem, přejí ve-
doucí mladých hasičů Velké Ledhuje... Jana, 
Aleš, Míra a Bára. 

Jana Kollertová 

V Pěkově se konal čtvrtý ročník dětského dne s hasiči
Sbor dobrovolných hasičů v Pěkově pořádal dne 23. 7. 2023 

již IV. ročník tematické akce „Dětský den s hasiči“. Letos proběhl 
na vlnách pirátských dobrodružství. Děti si při příchodu vytvoři-
ly pirátské klapky na oko a nechaly si vytvořit pořádné pirátské 
tetování. Vzápětí vyrazily na výpravu plnou záludných překážek 
– musely přebrodit zátoku žraloků, splnit zkoušku odvahy a tím 
získat perlový poklad, zvítězit v rychlostním přeboru závodních 
bárek, dělovými koulemi zneškodnit nepřátelskou flotilu a ulovit 
vorvaně. 

Kromě úkolů byly pro malé účastníky připraveny dva nafuko-
vací hrady, řetízkový kolotoč a pro všechny bohaté občerstvení. 

SDH Pěkov touto cestou děkuje za spolupráci a půjčení ská-
kacích hradů přátelům ze Suchého Dolu a společnosti VIRIDIUM.
CZ, za půjčení kolotoče Romanu a Renatě Steinerovým. Za fi-
nanční podporu děkujeme Městu Police nad Metují. 

SDH Pěkov
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Mateřské centrum Ma Mi Na
POdZiMNÍ SLAVNOST

Díky fi-
nanční pod-

poře města Police nad Metují 
jsme mohli na konci října 
uspořádat další akci s názvem 
Podzimní slavnost, která se ko-
nala v prostorách areálu ZŠ a MŠ 
Police nad Metují. Blížící konec 
podzimu jsme s příchozími 
dětmi oslavili výrobou lampionů, 
škrabošek a korálků z různých 
přírodních materiálů a využili 
i upcyklaci. Víly a skřítkové oz-
dobeni vyrobenými doplňky se 
na konci slavnosti vydali na lam-
pionový průvod skrz město. 
Nechyběla ani hudba s něčím 
dobrým na zahřátí a zakousnutí. 
Děkujeme za Vaši účast. 
Dopoledne MC nabízí programy 
maminkám a jejich dětem vždy 
od 9:00 – 11:00 hod. 
Pondělí – pro těhotné a mamin-
ky s dětmi do 1 roku s programem 
Úterý – pro chodící děti cca od  
1 do 2 let s doprovodem 
Středa – Zvídálek – program 
pro rozvíjení návyků a samostat-
nosti předškolkových dětí cca 
od 2,5 let (podle zralosti dítěte 
a uvážení rodičů) 

Čtvrtek  9:15 – 11:00 Angličtina pro nejmenší. První seznámení 
s angličtinou. Věk dětí neomezen.
Pátek – výlety po okolí – 1x / 2x do měsíce (Veronika Ansorge, tel. 
721 543 805)

OdPOLEdNÍ PROGRAMY 
Pondělí     15:00 – 17:00 Hlídání dětí od 1 roku do 6 let certifi-
kovanou chůvou Martinou Macounovou. Rezervace nutná do nedě-
le 20 hod. Cena 90 Kč / hod. (tel: 723 731 987)
 17:00 – 17:45 Tanečky
Úterý        18:15 – 20:15 Keramika pro dospělé
Středa      13:00 – 17:00 Angličtina pro děti 2–12 let
Čtvrtek     17:00 – 19:00 Pokec pro maminky

dále chystáme: 
VÝLET kolem Police nad Metují  1. 12. od 9:00 do 11:00

Obejdeme Polici od severu k jihu východní stranou, bude to ne-
náročná procházka o celkové délce cca 5,5 km, ale maminky se mo-
hou připojovat a odpojovat dle bydliště. Vydáme se ulicí Na Sibiři, 
pak směrem na Klůček, ke Krčmě, kolem Sokolovny a Veby ke ko-
ním, k Haukovi a po hlavní zpátky na náměstí. Vhodné pro všechny. 
Výlet se nekoná za nepříznivého počasí. 
MIKULÁŠSKÉ DIVADLO  5. 12. od 9 hodin

Na tento den si pro Vás a Vaše děti připravili žáci ZUŠ Police nad 
Metují divadelní představení (Červená Karkulka, Perníková cha-
loupka), které se odehraje v prostorách centra. Prosíme maminky, 
aby přihlásily počet dětí, kteří dostanou také mikulášský balíček. 
Vstupné dobrovolné. Kapacita je omezena, proto prosíme o rezer-
vaci: Veronika Ansorge, mcmamina@centrum.cz, tel. 721 543 805 

Za finanční podporu děkujeme městu Police nad Metují. 
Bližší informace na FB nebo po telefonické domluvě.
Těšíme se na Vás

Za MC MaMiNa Veronika Ansorge

SdH Pěkov pořádal iV. ročník soutěže „O Pěkovský pohár“
Dne 26. 8. 2023 se na louce u Honského rybníka konal již IV. roč-

ník soutěže O Pěkovský pohár. Letos se sešlo celkem 5 družstev – 
Bukovice (dorost), Suchý Důl, Velká Ledhuje a 2 družstva domacích. 
Soutěž proběhla dvoukolově. První kolo se započítávalo do soutěže 
O Pěkovský pohár a jelikož jsme pořádali zároveň i soutěž okrsku 
Ostaš, tak se druhý pokus započítával do okrskové soutěže. Oproti 
ostatním soutěžím se standartním průběhem si u Honského ryb-
níka každý člen soutěžního družstva, před zahájením požárního 
útoku, vylosoval svoji pozici pro jeho provedení. Další zajímavostí 
bylo sání vody z rybníka spojené s použitím záchytného a ventilo-
vého lanka. Požární útok prověřil všestrannost jednotlivých členů 
požárního družstva, díky čemuž byly k vidění velice zajímavé mo-
menty. Nejlépe se se zákeřnými úkoly poprali dorostenečtí mistři 
z Bukovice a pohár za první místo společně s připravenou cenou 
tedy odputoval do Bukovice s časem 47,41 sec. Soutěž okrsku Ostaš 
vyhrálo družstvo domácích Pěkov A v nejrychlejším čase 47,16 sec.

Pro všechny zúčastněné, stejně i pro přihlížející, bylo připrave-
no občerstvení. 

SDH Pěkov děkuje Městu Police nad Metují a za finanční podpo-
ru a firmě Jiří Rössel – Kovovýroba za výrobu originálních pohárů.

SDH Pěkov



30 Polický měsíčník  PROSINEC 2023

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ

Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

METEORiCKÝ ROJ GEMiNidY
Ve čtvrtek 14. prosince ve 20 hodin nastane maximum meteo-

rického roje Geminidy. Název roje je odvozený od názvu souhvězdí 
Gemini - Blíženci. V tomto souhvězdí se nachází radiant roje což je 
místo odkud meteory zdánlivě vylétají. Radiant je zakreslený také 
v připojené mapce poblíž nejjasnější hvězdy Blíženců, která se na-
zývá Castor.

V letošním roce budou (pokud počasí dovolí) podmínky pro po-
zorování meteorů roje Geminid ideální. Měsíc bude  v novu a svým 
světlem pozorováni nenaruší.

Meteorický roj Geminid se vyznačuje velkou četností meteo-
rů za hodinu. V ideálním případě můžeme uvidět až 100 meteorů 
za hodinu!

Matěřským tělesem Geminid je asteroid Phaeton. Původ aste-
roidu není známý stejně jako mechanismus vzniku samotného roje 
Geminid. Předpokládá se však že asteroid Phaeton je jádro neak-
tivní komety.

Zákryt planety Venuše (viz PM listopad 2023) jsme úspěšně 
pozorovali. Začátek zákrytu tj. okamžik kdy došlo ke „kontaktu“ 

planety Venuše s okrajem Měsíce nastal v 10 hodin 58 minut  
8 sekund. Za okrajem Měsíce Venuše zcela zmizela v 10 hodin  
58 minut 40 sekund. K pozorování zákrytu jsme použili osvědčený 
refraktor (čočkový astronomický dalekohled) s objektivem o prů-
měru 52 mm a ohniskové délce 840 mm. Tento dalekohled jsme 
několikrát použili též k pozorování zatmění Slunce na Masarykově 
náměstí v Polici.

Astronomický klub přeje všem krásné, spokojené a klid-
né Vánoce a v nadcházejícím roce 2024 především pevné zdraví. 
Příznivcům astronomie též příznivé počasí a krásné zážitky pod 
hvězdnou oblohou.

Na projekty údržby astronomické pozorovatelny na Havlatce 
byla poskytnuta dotace z dotačního programu města Police nad 
Metují.
Pohledy do vesmíru
SLUNCE 22. prosince ve 4 hodiny 27 minut vstupuje do znamení 
 Kozoroha, začíná astronomická zima, zimní slunovrat.
 1. prosince bude den dlouhý 8 hodin a 24 minut
 21. prosince bude den dlouhý 8 hodin a 4 minuty
 31. prosince bude den dlouhý 8 hodin a 9 minut
 Na konci prosince bude den již o 4 minuty delší.
MĚSÍC 5. v poslední čtvrti, 13. v novu, 19. v první čtvrti, 
 27. v úplňku,
MERKUR na začátku měsíce večer nízko nad jihozápadním   
 obzorem,
VENUŠE ráno nad jihovýchodním obzorem,
MARS  není pozorovatelný,
JUPITER po celou noc v souhvězdí Berana,
SATURN večer vysoko nad jihozápadním obzorem v souhvězdí   
 Vodnáře,
URAN po většinu noci v souhvězdí Berana,
NEPTUN večer vysoko nad jihozápadním obzorem v souhvězdí   
 Ryb

Karel VACEK, Astronomický klub Police

BUdOVÁNÍ EMERGENCY A PŘESUN ORdiNACÍ
Milí pacienti a návštěvníci naší 

náchodské nemocnice, upozorňu-
jeme Vás na důležité změny, které 
v dolním areálu nemocnice nastanou  

od 14. prosince, odpoledních hodin. 
Z důvodu výstavby nového urgentního přijmu v pavi-

lonu A je nutné přesunout ambulantní provozy z prvního 
a druhého nadzemního podlaží do pavilonů B a D. Přesun 
se tedy dotkne chirurgických, ortopedických, ORL, ultra-
zvukových a RTG ambulancí. Přístup do třetího podlaží 
(urologické ambulance) a čtvrtého podlaží (endoskopie, 
neurologie, osteoporadna) pavilonu A bude přes pavilon 
K. Provoz naší lékárny omezen nebude. V areálu nemoc-
nice bude připravený dočasný navigační systém, který vás 
nasměruje na požadované oddělení. Navigace je rozdělená 
do dvou směrů, a to modrého a červeného. Oba směry na-
jdete vyznačené na všech ukazatelích, mapách i na zemi. 
Modrá vás dovede do infocentra pavilonu K a červená do in-
focentra pavilonu D. Tam Vás již nasměrujeme, kam dál.  
Parkovat můžete i nadále na dolním parkoviš-
ti nebo v parkovacím domě. Před budovou K budou 
nově vyhrazená stání pouze pro imobilní pacienty. 
Prosíme Vás, abyste se venku po areálu pohybovali se zvýše-
nou opatrností s ohledem na pohyb vozidel ZZS a dopravní 
zdravotní služby.

Na otevření nových prostor urgentního příjmu, vstupní 

haly a nového předprostoru se společně s námi můžete těšit s pří-
chodem podzimu příštího roku. Investorem akce je náš zřizovatel 
- Královéhradecký kraj.

Přejeme Vám klidný adventní čas a radostné Vánoce!
Vaše nemocnice.
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Komunitní sociální práce MAS Stolové hory
POdZiMNÍ TURNÉ

Zní vám to jako příslib zážitku ze showbyznysu? My ovšem při-
nášíme informace, ne kulturu. Alespoň pro začátek.

Působíme v regionu Stolových hor od dubna letošního roku. 
Jsme spojkou mezi příběhy a snahou o jejich dobrý konec. Za tým 
komunitní sociální práce při organizaci Místní akční skupina (MAS) 
Stolové hory: Tereza a Iva. Na tomto místě vás budeme pravidelně 
informovat o možnostech podpory v různých životních situacích. 
A právě proto vznikl nápad uspořádat pro občany obcí regionu MAS 
Stolové hory Podzimní turné sociálních služeb. Akce je za námi 
a zde je přehled uskutečněných setkání: 
21.9.2023 - Žďár n. Met. - 
“Když duše není v pohodě” - Péče o duševní zdraví 
10.10.2023 - Velké Poříčí -
“Jdu svou cestou” - Stacionář Cesta, Aspekt, Pferda
19.10.2023 - Suchý důl -
“Chci být v klidu a v bezpečí” - Tichý svět, Anděl na drátě, Občanská 
poradna
26.10.2023 - Stárkov -
“Obtížné životní situace” - Aufori, Salinger, Občanská poradna

Zkrátka s informacemi se snáze hledá řešení… A právě s tím po-
máhají v našem regionu zcela bezplatně organizace, které se před-
stavily ve čtyřech obcích. A čím konkrétně se zabývají?

Organizace Péče o duševní zdraví (PDZ) podporuje osoby starší 
18 let, kterým do života vstoupila schizofrenie, bipolární afektiv-
ní porucha, neurotické poruchy, porucha osobnosti či další vážná 
duševní onemocnění. Pomáhají jim zvládat projevy nemoci a žít 
spokojený život v místě, kde chtějí. To znamená, že mají terénní 
pracovníky, kteří dojedou za klientem domů. Rovněž mají tzv. peer 
pracovníky, kteří mají osobní zkušenost s nějakou duševní nemocí.

Organizace Stacionář Cesta poskytuje pomoc osobám s men-
tálním, fyzickým a kombinovaným postižením při překonávání psy-
chických, fyzických, sociálních a jiných důsledků jejich postižení. 
Pro tyto účely provozují denní stacionář, odlehčovací službu a chrá-
něné bydlení. Organizace Aspekt podporuje společenské a pracov-
ní uplatnění lidí se zdravotními potížemi. Vědí, že každý má na víc. 
Vědí, že i lidé, do kterých by to nikdo neřekl, jsou schopni si vydělat 
a změnit si život. Organizace Pferda pomáhá lidem s mentálním 
postižením a duševním onemocněním žít běžným životem pomocí 
sociálních služeb a sociálních podniků. Cílem je, aby klienti žili sa-
mostatně a soběstačně. Organizace Tichý svět poskytuje osobám 
se sluchovým a kombinovaným postižením všestrannou podporu 
v podobě sociálních služeb, které jim ulehčují začlenění se do spo-
lečnosti. Nabízí sociální rehabilitaci, odborné sociální poradenství 
a tlumočnické služby. Působí na území celé České republiky jak te-
rénně, tak i ambulantně. Organizace Anděl na drátě nabízí asis-
tenční a tísňovou péči, která zajišťuje rodičům, prarodičům, nemoc-
ným i samostatně žijícím lidem potřebnou pomoc, podporu i stálý 
dohled 24 hodin denně. Řeší osamělost pomocí hovorů s pracovní-
ky nebo poslechem audioknih, které načetli známí herci. Občanská 
poradna je určena lidem, kteří se ocitli v tíživé životní situaci 
nebo jsou takovou situací ohroženi. Služba je určená těm, kteří si 
nemohou z problémů pomoci sami např.: z důvodu věku, zdravot-
ních problémů, nedostatku financí, znalostí nebo dovedností. Řeší 
problémy z oblasti dluhů, spotřebitelství, rodinné otázky, bydlení, 
zaměstnání, orientaci v sociálním systému, pomoc obětem trest-
ných činů. Organizace Aufori pracuje s lidmi, kteří jsou ohroženi 
chudobou a snaží se svou nelehkou situaci změnit. Jejich přístup 
k práci vystihuje motto “odvážnému štěstí přeje”. Dále tvrdí: “Naši 
klienti musí mít také kapku štěstí, která stojí na začátku jejich změ-
ny. Potkat ty správné lidi, umět si říct o pomoc, naučit se nové věci 
atd. Všechny nás spojuje touha vyrovnat nefér podmínky lidí ohro-
žených chudobou.“ Organizace Salinger poskytuje pomoc a pod-
poru dětem, mládeži, biologickým a náhradním rodinám. Provází 
je ve složitých životních situacích, společnými silami hledají cesty 
k řešení, usilují o jejich stabilitu a hájí jejich práva a zájmy.

Přejeme vám všem šťastné chvíle v kruhu 
svých nejbližších a pokud byste měli řešit 
nějakou nesnáz ve svém životě, nemusíte na to být sami.

Tereza a Iva
Komunitní sociální práce MAS Stolové hory, z.s., Náměstí 102,
549 32 Velké Poříčí, 2.p. úřadu městyse
Poradna každou středu 9:00 - 15:00 hodin (informační a konzul-
tační servis - pomůžeme vám v orientaci možné podpory v různých 
životních situacích)

KONTAKTY NA ORGANiZACE:
PDZ   Tyršova 59, Náchod 547 01 https://pdz.cz/
Telefon:  773 747 147,  E-mail: pdz-na@pdz.cz 
Stacionář Cesta  -  Na Vyšehradě 67, Náchod
https://www.stacionarcesta.cz/
Telefon: 737 219 833,   E-mail: vobornikova@stacionarcesta.cz
Aspekt -Strnadova 48, 547 01 Náchod   https://www.aspektzs.cz/
Telefon: 704 156 030,   E-mail: marta.suchardova@aspektzs.cz
Pferda -  Hurdálkova 371, 547 01 Náchod 1
https://www.pferda.cz/
Telefon: 722 944 446,   E-mail: simona.jancikova@pferda.cz
Tichý svět  Kladská 1092, 547 01 Náchod, (budova úřadu práce), 
2. p., č. 203  https://www.tichysvet.cz/
Telefon: 602 635 100,   E-mail: michaela.novotna@tichysvet.cz
Anděl na drátě   Karlovo náměstí 84, 547 01 Náchod
https://www.andelnadrate.cz/
Telefon: 800 555 655, 731 100 122,   E-mail: info@andelnadrate.cz
Občanská poradna - Weyrova 3 (1.patro), 547 01 Náchod
h t t p s : / / w w w . o b c a n s k e p o r a d n y . c z / c s / p o r a d n y /
kontaktni-misto-nachod
Telefon: 734 370 960,  Email: opnachod@ops.cz
Aufori   https://www.aufori.cz/
Telefon: 773 283 288,  E-mail: jiraskova.aufori @gmail.com
Salinger  https://www.salinger.cz/
Telefon: 495 267 249, E-mail: reditel@salinger.cz

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ

Zapojte se do pomoci 
rodinám s dětmi s postižením 
staňte se hostiteli

Máte otevřené srdce
a chuť pomáhat?

Ozvěte se nám!

Jiří Raichl
koordinátor homesharingu
601 383 988 
raichl@centrum-orion.cz

hledáme hostitele

Pečujete o dítě s postižením 
a zaujal Vás homesharing? Ozvěte se nám také.

Hostitel si bere dítě pravidelně
do péče na domluvenou dobu 
a společně tráví čas.

www.centrum-orion.cz                          www.homesharing.cz
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Spolek JULiNKA se letos věnoval pracím v terénu i kultuře 
Od roku 2012 se náš spolek věnuje organizaci festivalu Jeden svět 

Police nad Metují. 30. března až 2. dubna 2023 proběhl jeho 12. ročník 
-  jeho  hlavním  tématem  letos  byla Cena  bezpečí.  Promítli  jsme  cel-
kem  13+1  dokumentů  (1  projekce  byla  v  Broumově),  zorganizovali 
10 následných diskusí s tvůrci a odborníky, uspořádali 2 výstavy, a to 
všechno pro téměř 700 diváků. V rámci benefice s PSO jsme předali 
30.000 Kč sociálnímu odboru města Police nad Metují. 

I  letos  jsme  spolupracovali  se  školami  v  rámci  akce  Jeden  svět 
na školách, které se letos zúčastnilo přes 1000 dětí a učitelů z náchod-
ského okresu. Z výtěžku ze vstupného z festivalu a ze škol  jsme pak 
15.000 Kč  poslali  na  pomoc  polické  rodině  Kutíkových  na  pořízení 
nového  invalidního  vozíku  pro  jejich  hendikepovaného  syna  Honzu 
a  15.000 Kč  jsme  poslali  na  transparentní  účet  ukrajinské  ambasádě 
na obranu země. 

Kromě projekcí filmů s ekologickou tematikou jsme i letos pojali 
téma ochrany životního prostředí jako možnost, jak aktivizovat a stme-
lovat  občany Police  a okolních obcí,  kteří  cítí,  že v době klimatické 
změny, globálních změn a vysychání naší krajiny můžeme udělat víc 
než jen nečinně přihlížet. Jsme moc rádi, že nás v tom podpořilo právě 
i PSO (Police Symphony Orchestra), a to jak prostřednictvím zmíně-
ného benefičního koncertu, tak i finančně, a nakonec i prací v terénu.

14. října jsme v Polici n/M uspořádali veřejnou lesní výsadbu (cca 
2.000 stromků), které se zúčastnilo 52 osob (převážně z Police), vč. dětí 
i zahraničních dobrovolníků. 

V Suchém Dole pak 4. listopadu sázelo 39 dobrovolníků vzrostlejší 
ovocné stromy – povstala tak nová alej u Vambeřické cesty a nový sad 
u návsi. Stromy jsme sázeli pro zvýšení zádrže vody v krajině a biodi-
verzity, plody z Vambeřické cesty budou volně dostupné kolemjdou-
cím. Výsadba u návsi bude mimo jiné stylově dotvářet venkovský ráz 

obce. 
Kromě toho s námi děti ze Základní a mateřské školy Suchý Důl 

vysadily 13. listopadu celkem 7 ovocných stromů a 12 keřů – povstala 
tak nová alej, o kterou se budou v budoucnu žáci starat v rámci projektu 

Skautské patronáty.
Kromě Police n/M a Suchého Dolu jsme se letos zaměřili na ob-

last Meziměstí. V okolí Vižňova  jsme vysazovali nové aleje a obno-
vovali uschlé stromy zasazené v minulých  letech. Během prodlouže-
ného víkendu 17.-19.11. se sjelo 35 dobrovolníků a společně vysázeli  
140 vzrostlejších ovocných i dalších listnatých stromů. V této lokalitě 
tak JULINKA za poslední 4 roky vysázela celkem 9 alejí, čímž pomá-
háme k omezování větrné i vodní eroze, zádrži vody v krajině i zvyšo-
vání biodiverzity.

Svůj čas jsme věnovali i dalším terénním akcím zaměřeným na zá-
drž vody v krajině, při kterých jsme letos na území CHKO Broumovsko 
vybudovali  18  nových  tůní  (6  v  Jetřichově,  7  v  Ruprechticích  
a 5 ve Vižňově), čímž se naše bilance za poslední 4 roky zvýšila na 60. 

Dále se naši členové během jara a léta účastnili mapování povodí 
Ruprechtického potoka, jehož výstupem je studie proveditelnosti zádr-
že vody, která byla v říjnu představena na MěÚ Meziměstí a dle které 
byly tůně v Ruprechticích budovány. Ve stejnou dobu a ve spolupráci 
se skupinou Voda na Broumovsku členové spolku uspořádali v okolí 
Meziměstí  i  4  terénní  komentované  vycházky  zaměřené  na  tematiku 
vody v krajině. 

Kromě těchto akcí v přírodě jsme se v září účastnili příprav a rea-
lizace oslav 770 let založení města Police nad Metují – pro veřejnost 
jsme promítli dokumentární film s tematikou ženské výpravy po Asii 
a  zorganizovali  mezigenerační  debatu.  K  výročí  17.  listopadu  jsme 
pak zorganizovali další veřejnou projekci  (s debatou) na  téma ekolo-
gie a nezávislé kultury na Teplicku na konci komunistického režimu. 
Na konci léta jsme ve Žďáře uspořádali i přátelské fotbalové utkání pro 
rodiny s dětmi, kterého se zúčastnilo 25 osob.

Rádi bychom zde poděkovali všem, kdo nás letos finančně a/nebo 
během akcí podpořili – byly  to desítky dobrovolníků,  spolky, drobní 
dárci, místní i vzdálenější firmy, úřady, nadace, banky – bez vás by to 
nešlo!

Za spolek JULINKA Pavel Pinkava
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Skautský podzim
Začátek podzimu jsme společně přivítali na tradičním víkendo-

vém Babím létě v Dědově. Tentokrát jsme sehnali menší tábořiště 
a tak jsme si ho udělali pouze domácí, polické. V sobotu jsme se 
přenesli do zimního období a v rámci úkolů na stanovištích sáňko-
vali, lyžovali, sháněli dárky, stavěli sněhuláky a mnoho dalšího. Ti 
odvážnější přespávali do neděle a vyrazili na průzkum okolí.

V říjnu jsme si na střediskovém sněmu, zatopili v nových krbo-
vých kamnech, které během chvilky krásně vyhřála klubovnu. Sněm 
se nesl v přátelském duchu a většina členů dál pokračuje ve svých 
funkcích. Snad se tedy skautskému středisku bude dobře dařit i na-
dále. Bez „zapálených“ mladých a dospělých by naše činnost šla jen 
těžko realizovat. Díky, že vás máme.

Na závěr října vyrazili oddíly na podzimní prázdniny. Skautky 
a světlušky se společně vydaly na podzimní výpravu do Šlapanova. 
Cílem jejich výpravy bylo zjistit co nejvíce informací o historic-
kých osobnostech  českého skautingu. Navštívily tak místo prvního 
skautského tábořiště a také hájovnu, kde často přebýval zakladatel 
českého skautingu A. B. Svojsík. Kromě toho si také děvčata vyzkou-
šela základy znakové řeči, či odezírání ze rtů. Výpravu holky zakon-

čily návštěvou aquaparku. Skauti a vlčata vyrazili do Brna. Celou 
výpravu soutěžili o korunovaci králem a navštívili jak muzea tak 

protáhli svá těla v tělocvičně.  Oddíl Benjamínků k vícedenním ak-
cím musí ještě dorůst (ne počtem, ale věkem) a tak vyrazili v rámci 
schůzky alespoň do divadla na představení Tomík mezi dinosaury. 

V listopadu Benjamínci stopovali 
sv. Martina a trasu s úkoly pak poskyt-
li k projití i věřejnosti. Skautky vyrazili 
na chatu do Broumovských stěn a někte-
ré z nich složily skautský slib ve slibové 
jeskyni. Má to své kouzlo, sedět s partou 
blízkých v sychravém počasí u ohně kdesi 
ve skalách. Skauti si uspořádali jednoden-
ní výpravu do skal, vařili si na ohni, a užili 
si volný sváteční den doslova mezi šutry. 

Ani ve vzdělávání jsme nezaháleli, vedoucí světlušek a vlčat 
vyrazili na Poradní skálu a v listopadu jsme se zúčastnili Setkání 
vůdců ve Dvoře Králové nad Labem, a mladí vedoucí se vzdělávají 
na Čekatelských kurzech.

Nyní se již pomalu chystáme na vánoční schůzky, výpravy a roz-
voz Betlémského světla. Přivezeme ho do Police již v sobotu 16.12., 
den poté, v neděli 17.12. ho předáme v kostelích polické farnosti 
a o pár dnů později i na vytrubování na polickém náměstí. Také při-
pravujeme Pf pro Junáckou vyhlídku, které si budete moci již bě-
hem svátků, a v roce 2024 vyzvednout na vyhlídce v Broumovských 
stěnách.

Takto pestrý program bychom nemohli zajistit bez finanč-
ní podpory města Police nad Metují, Královehradeckého kraje 
a MŠMT. Děkujeme, že nám pomáháte. My se snažíme, aby si děti 
společně strávený čas užily, a snad se nám daří zanechat v nich na-
víc i nějakou přidanou hodnotu do budoucna.

Za polické Skaláky Haňďa Kohlová

SkaUtSké okéNko
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Vážení spoluobčané, přátelé, 
kamarádi a zvláště naši 
podporovatelé. Dovolte mi 
jménem kolegyň a kolegů 
z Volba pro Polici – nezávislí 
kandidáti + Sociální 
demokracie poděkovat Vám 

za přízeň a podporu v roce 2023. Přejeme 
Vám klidné a veselé prožití vánočních 
svátků a do nového roku Vám přejeme 
hodně štěstí, lásky, úspěchů osobních 
i pracovních a především zdraví. Nový rok 
není jen údaj v kalendáři, ale pro každého 
z nás znamená i začátek nových plánů, 
předsevzetí a cílů, které chceme s Vámi 
uskutečňovat. Všem přejeme, aby při jejich 
plnění bylo co nejméně překážek, aby nám 
rok 2024 přinesl více hezkých dnů plných 
radosti a příjemných zážitků, málo starostí, 
smutku a trápení.

MO Sociální demokracie Police nad Metují

Konference paliativní péče přilákala 
posluchače z celé republiky

„V Červeném Kostelci jsem prožila pět 
nejkrásnějších let svého života. Člověk byl 
mladý, nezadaný, hospic začínal, bylo kolem 
toho velké nadšení - doprovázení lidí, to že 
netrpěli, že to najednou šlo v medicíně dělat 
jinak, že šlo zůstat člověkem až do konce. 
Doktorka Svatošová říkala, že je třeba při-
nášet hospicové myšlenky všude tam, kde 
lidé umírají. A myslím si, že se to daří a je 
to dobře,“ řekla Monika Marková, ředitelka 
litoměřického Hospice sv. Štěpána během 
svého příspěvku na konferenci paliativní 
péče v Červeném Kostelci. Mluvila společ-
ně s dalšími osmi přednášejícími téměř 
k 350 posluchačům z řad odborné i laické 
veřejnosti.

Konferenci „Vybrané kapitoly z mobilní 
specializované paliativní péče“ pořádala 

Oblastní charita Červený Kostelec a jejím 
smyslem bylo poukázat na význam spolu-
práce různých segmentů zdravotnického 
systému s mobilními hospici a význam, kte-
rý to má pro pacienty. Záznam z konference 
bude k dispozici na webových stránkách 
Oblastní charity Červený Kostelec: www.
charitack.cz

Živé ploty
Pod pojmem živý plot si představuji udržovanou řadu keřů 

či vyšlechtěných nižších stromů, které ohraničují nějakou část 
pozemku, oddělují užitnou a okrasnou část zahrady nebo lemují 
polní cestu.

Živý plot na naší zahradě odděloval naši zahradu od té 
sousedovi.

Po nastěhování jsem si pořídil pilu na zastřihávání živého 
plotu. Takovou s podivnými zuby, které se vrtí proti sobě a ustři-
hují drobné větvičky. Tím chci říct jediné: o živý plot je potřeba 
se starat. Jinak zplaní.

Někdy ale ani starost a péče nepomůžou. Třeba když si naše 
dvě psí holky Daisy a Idamé začaly hrát na to, že jsou norníky. 
Snažil jsem se jim vysvětlit, že irský setr nehrabe, ale zřejmě mě 
buď neposlouchaly nebo nepochopily, co jsem jim chtěl říct.

Živý plot byl široký asi metr.
Občas jsem kolem procházel s lopatou a zahrabával díry.
Ale evidentně jsem to celé podcenil. Díry zůstaly, koukaly 

z nich kořeny a přes zimu skoro polovina živého plotu vymrzla. 
A na jaře neobrazila. A tak jsme se s Martinou dohodli, že na jaře 
už nebudeme zastřihávat, ale celý živý plot vykopeme.

Změť kořenů a vzájemně propletených větví. Krumpáč, rýč, 
lopata, nůžky na větve a pila. Když jsem to celé likvidoval, uvě-
domil jsem si podobnost růstu a konce civilizace s naším živým 
plotem. Na začátku byla osamocená rostlinka a vedle ní pak další 
a další, vysazené v pečlivě vyměřené řadě. Keře začaly bobtnat. 
Stejně jako dávná města v Mezopotámii, Řecku, Číně nebo Peru 
či Mexiku. Keře rostly trochu nespoutaně, stejně jako dávná měs-
ta, spojovaly se dohromady, stejně jako tzv. městské státy pohl-
covaly jeden druhého. Byl to tichý a nepřetržitý boj o přežití.

Ve chvíli, kdy rostlinky dostatečně zesílily a staly se dokon-
ce i doručovací adresou ptačích hnízd, začalo se nad tím vším 
smrákat. Civilizace si nevšimla vnějšího nepřítele, protože byla 
přesvědčena o své věčnosti. Pár suchých větví upadlo, aby byly 
nahrazeny novými výhonky a zdánlivě se nic nedělo.

Až do chvíle, než přišla ofenziva celkem osmi psích tlap, 
z toho čtyřech prioritně používaných k hrabání. Sice se objevo-
vala zpočátku pomoc z „ciziny“ (moje cesty s lopatou), ale nebyla 
dostatečně vytrvalá a silná. A celé civilizace keřů se začaly hrou-
tit, usychat a vymírat.

Všechny vykopané keře jsem odvážel na přistavený kon-
tejner. Bez ladu a skladu se vedle sebe dostávaly větve a kmín-
ky, které se nikdy v rámci živého plotu nemohly potkat. Šlapal 
jsem po nich, aby se toho vešlo víc a pak jsem si uvědomil, že 
tohle všechno se odveze do kompostárny, kde to rozdrtí stroje 

a bioodpad se využije k něčemu jinému. 
Najde se nějaký Heinrich Schliemann nebo Howard Carter, 

aby z obrazných střepů a střípků určili aspoň odhadem, odkud 
se jednotlivosti rozdrcené hmoty vzaly? Najde se botanik-arche-
olog, jenž přesvědčivě řekne, že tohle byl původně Ligustrum 
vulgare? Nebo naložením do kontejneru jsem zcela zlikvidoval 
z paměti světa existenci našeho živého plotu?

Krumpáč, rýč, kleště na větve, lopata, pila a lidská síla. Víc 
toho k dokonalé likvidaci nebylo potřeba.

No nic. Teď je potřeba něco zasadit. Ligustrum vulgare to 
zcela jistě nebude. Zatím to vypadá na kombinaci Ribes rubrum, 
Ribes uva-crispa a Hibiscus syriacus. A k tomu budeme věřit, že 
si tentokrát Daisy a Idamé vzpomenou, že irský setr není norník. 
A kdyby ne, budeme asi muset v dalším kole zasadit Rosa canina 
a k tvarování, prostříhávání a ořezávání si navléknout brnění.

Pavel Frydrych

Příčina podmínění
Příčinou podmínění živé bytosti hmotnou přírodou je, že 

se považuje za poživatele, vlastníka či přítele všech živých 
bytostí. Toto nesprávné uvažování je výsledkem rozjímaní 
o smyslovém požitku. Když se někdo považuje za nejlepšího 
přítele svých krajanů, společnosti nebo celého lidstva a vě-
nuje se různým vlasteneckým, dobročinným a lidumilným 
činnostem, to vše pouze znamená, že se příliš soustředí 
na smyslový požitek. Takzvaný vůdce národa nebo humani-
ta neslouží každému – slouží pouze svým smyslům. Taková 
je skutečnost. Podmíněná duše to však nechápe, protože 
je zmatena vlivem hmotné přírody. Proto se v tomto verši 
doporučuje velice vážně se zapojit do oddané služby Pánu. 
To znamená, že si člověk nemá myslet, že je vlastníkem, pří-
znivcem, přítelem nebo poživatelem. 

Má si být vždy vědom toho, že skutečným poživatelem 
je Kršna, Nejvyšší Osobnost Božství. To je základní zásada 
bhakti-yogy. Člověk musí být pevně přesvědčen o těchto 
třech věcech: vždy by měl vědět, že Kršna je vlastník, Kršna 
je poživatel a Kršna je přítel. Nejenže by měl tyto skuteč-
nosti chápat sám, ale měl by se o nich také snažit přesvědčit 
ostatní a šířit vědomí Kršny.    

Ze Šrímad Bhágavatam vybrala
M. Jandová
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Z VAšiCH PŘÍSPĚVKŮ / MĚSTSKÁ POLiCiE

Hlavolamy 
Řešte následující úlohy:
1. úloha
Utvořte a zapište všechna troj-
ciferná čísla, která mají ciferný 
součet 5. Např. ciferný součet 
čísla 723 je 7+2+3=12, ciferný 
součet čísla 605 je 6+0+5=11.
2. úloha
V pokladně je 27 stokorun, 38 
desetikorun a 48 korunových 
mincí. Přeměňte tuto částku 
tak, aby v pokladně byl co nej-
menší počet korunových mincí 
a co největší počet stokorun. 
Kolik potom bude stokorun, de-
setikorun a korunových mincí?
3. úloha
a) Kolik znamének plus (+) 
musíme vložit mezi číslice 9, 8, 
7, 6, 5, 4, 3, 2 1, aby se součet 
jednociferných a dvouciferných 
čísel rovnal číslu 99?
b) Kolik znamének plus (+) 
musíme vložit mezi číslice 1, 2, 
3, 4, 5, 6, 7, aby součet jedno-
ciferných a dvouciferných čísel 
byl 100?
Řešení úloh najdete na str. 36.

Připravil František Janeček

Polický podzim
letos má zvláštní zabarvení. Je samozřejmě krásný, příjemný a od-

povídá dnešním náladám. Máme se fajnově, jídla je dostatek, vzdělání 
podle vlastního výběru, lékařská péče je všestranná, střídají se dny zalité 
sluncem s hroznými mraky, ale něco v nich skřípe. Očekáváme věci příští 
a nevíme, zda budou snesitelné nebo budou šokující. Zajímám se o po-
litiku, jak už to patřilo k mému studiu, ale pocity jsou různé. Stále nad 
námi visí „damoklův meč“ s hrozbou jakýchsi konfliktů, které se mohou 
dotýkat i nás. Tam kdesi na východě se válčí a co přichází z té strany není 
příjemné. Celý svět je „rozvrtaný“ a jedni i ti druzí „dští síru“ na sebe a za-
pomínají na časy válečné, které jsme my prožívali v době druhé světové 
války. Snad jsme už zmoudřeli, měníme se, nebo stále usilujeme o druhé 
a nutíme se navzájem k přizpůsobování. Zlatě těm, co se zabývají sami se-
bou a nic je nenutí k obavám o naši zemi a celý svět. Je to tak a chmury ať 
zmizí! Aspoň takové rady dostávám i od moudrých lidí. Žijeme jen jednou, 
a proto se máme radovat z každého klidně prožitého dne.

 Tak teď v srpnu proběhla polická pouť, vždy očekávaná a my děti jsme 
se dlouho těšily na atrakce, které s ní přicházely. Užívaly jsme všechny 
atrakce, které s ní přicházely a za mého mládí to byly houpačky, kolotoče, 
řetízáky. Co je toho dnes, to nedokážu popsat a návštěva nezbytného cir-
kusu k tomu patřila. Holt svět se zdokonaluje i v radovánkách! Moderna 
je prostě všude dokola a nemusí být ani poutˇa nás děti čekaly pouťové 
radovánky v srpnu kolem svátku panny Marie a náměstí se atrakcemi 
hemžilo a později v prostoru před hřištěm a kovárnou. Snad to má paměť 
zaznamenala dobře. Samozřejmě jsme navštěvovaly i kostel, svátečně vy-
paráděné, což jsem já nesnášela, myslím tu parádu. V kostele stála děvčata 
u „mřížek“ před oltářem vlevo a kluci byli od uličky napravo. Pamatuji ješ-
tě hodiny náboženství s panem farářem Lokvencem, laskavým i přísným 
učitelem, kterého jsme v hodinách vyučování zlobili breptáním a nejen 
jeho. Škola, to bylo naše štěstí, jak jsme to pociťovaly i s našimi rodiči. 
Naše škola, budova, ve které je dnes umístěna škola s uměleckým vyučo-
váním, nás vychovávala k radosti rodičů a do dalších našich let, které nás 
čekaly před vstupem do „dospěláckých“ časů. Vzpomínání na mladší léta 
mne naplnila na tolik, že se v nich ztrácím a srovnávám s těmi dnešními.

Jarca Seidelová

Citáty z kalendáře - iV. část
 ¾ „Kdo začal, půl díla vykonal.“ – Quintus Horatius Flaccus
 ¾ „Veselost je nebem, pod kterým se všechno daří.“ – 

Jean Paul
 ¾ „Nejprve třeba míti obrazu plné srdce, aby ho pak 

mohly býti plné oči.“ – Josef Čapek
 ¾ „Historie je učitelkou života.“ – Marcus Tullius Cicero
 ¾ „Lidé propadlí pověrám jsou ve společnosti tím, čím 

v armádě zbabělci: propadají panické hrůze a šíří ji 
kolem sebe.“ – Voltaire

 ¾ „Prohra je příležitost k tomu, abychom začali znovu 
a lépe.“–Henry Ford

 ¾ „Manželství musí být rovnost smýšlení a citu, stejná 
vzdělanost, obapolná důvěra a neomezená svoboda.“ 
– Božena Němcová

 ¾ „Láska je líbezný květ, ale je třeba odvahy, abychom 
si jej šli utrhnout na kraj strašné propasti.“ – Stendhal

 ¾ „Hněv nemá sílu, je to kolos na rozklepaných nohách, 
který víc zraňuje sebe než jiné.“ –

 ¾ Gustave Flaubert
 ¾ „Tajemstvím úspěchu je účelná vytrvalost.“ – Benjamin 

Disraeli
 ¾ „Žena je nejdokonalejší ze všech stvoření, je přecho-

dem od člověka k andělu.“ – Honoré de Balzac
 ¾ „Neexistuje část života, která by v sobě nenesla po-

ezii.“ – Gustave Flaubert
 ¾ „Lidé se nepřiblíží bohům ničím jiným, než kdyže sna-

ží udělat šťastným jiné.“ – Marcus Tullius Cicero
 ¾ „Máli se člověk stát člověkem, musí se vzdělat.“ – Jan 

Amos Komenský
Vybral František Janeček

MĚSTSKÁ POLiCiE
Podzimní čas s sebou nese různé nástrahy. 

Jsou to zejména výkyvy počasí a ranní mlhy. 
Proto hned na začátku upozorňujeme řidiče, 
aby nepodcenili přezutí na zimní pneumatiky, 
zkontrolovali si i ostatní součásti zimní výbavy. 
Cyklisty a neméně tak i chodce pak na to, aby si 
uvědomovali, jak důležité je býti viděn.

Zajišťovali jsme vydařené  Martinské trhy 
na náměstí.

Kontrolovali jsme  dům v Tomkově ulici, vy-
kázali jsme odtud osoby a o jeho zajištění jsme 
požádali Úřad pro zastupování státu ve věcech 
majetkových, pokolikáté již?

Společně s Policií ČR jsme jistili přepravu 
vánočního stromu z Pěkova na náměstí.

Vypátrali jsme jízdní kolo odcizené v pro-
storu náměstí,  ukryté bylo na půdě v jednom 
domě.

Byli jsme povoláni k pomoci s transportem 
nechodícího pacienta.

Po dobu čtyř týdnů jsme měli na starost 
studentku vyšší odborné školy na povinné 
praxi.

Zúčastnili jsme se tradičního setkání zá-
stupců městských policií okresu Náchod.

Uložili jsme několikero pokut za poruše-
ní dopravních předpisů i veřejného pořádku 
a třeba i za krádež. 

Doručovali jsme několik písemností adre-
sátům, kteří mění svá bydliště velmi svěže.

Tak jako vždy před Vánocemi se množí pří-
pady různých podvodných nabídek a „výhod-
ných“ nákupů. Dávejte si prosím pozor a jed-
nejte v klidu a po zralé úvaze.

Za pár dní tu budou svátky v roce největší, 
Vánoce. Přejeme Vám všem, abyste je prožili 
v klidu, bezpečí a pohodě,  ve společnosti těch, 
které máte rádi a kterým patří Vaše srdce..

 Petr Zima, ved. strážník MP

NAVšTiVTE PRAVidELNÉ SBĚRATELSKÉ SETKÁNÍ
 v hostinci U Lidmanů v Machovské Lhotě.

Vstup zdarma, stůl zdarma.
Přijďte vyměnit či prodat své sběratelské poklady. Pohlednice, 
starožitnosti, filatelie, mince, obrazy, filumenie no prostě vše…

30. prosinec od 9.00 hod.
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Z Církví

Nový církevní rok, 
Advent, Vánoce

Nebývale teplý podzim prodlužuje ve-
getační období a jen velmi pozvolna připra-
vuje přírodu na zimní odpočinek. Příchod 
posledního měsíce občanského roku ale 
nezpomalí a rovněž nezpomalí ani nový cír-
kevní rok, do kterého vstoupíme 1. advent-
ní nedělí, letos 3. prosince. Adventní doba, 
tradičně 1. období církevního roku je časem 
nových očekávání a příprav na oslavu té 
jedinečné skutečnosti v dějinách, kdy „ne-
besa daly rosu, země se otevřela a vydala 
Spasitele“, božího syna Ježíše Krista, který 
se stal člověkem, abychom Bohu a jeho lás-
ce k nám lépe porozuměli. Adventní cestou 
nás povedou vybrané biblické texty a zpěvy 
a našimi průvodci budou velký starozákon-
ní prorok Izaiáš, skromná a pokorná „slu-
žebnice Páně“ Panna Maria v požehnaném 
stavu, její snoubenec spravedlivý a pracovi-
tý muž Josef, ryzí a odvážný Jan Křtitel, ale 
také štědrý a soucitný biskup sv. Mikuláš 
a další osobnosti. Důležitým prostředkem 
adventní přípravy spolu s modlitbou, je ko-
nání dobra pro druhé a zvláště pro potřeb-
né. Do popředí vystoupí krásná liturgická 
fialová barva, barva naděje, a také zelený 
adventní věnec, symbol života, královské 
důstojnosti a společenství. Cíleně ho zdobí 
čtyři svíce podle počtu adventních nedělí, 
které postupně přidávají jas, symbolizující 
Krista, který je „Světlem světa“. Letošní ad-
ventní doba bude kratší, protože 4. advent-
ní neděle bude zároveň Štědrým dnem. Ten 
nás při půlnoční Slavnosti Narození Páně 
symbolicky dovede do Betléma, k naroze-
nému Božímu dítěti a otevře dobu Vánoční. 
Kéž v každém lidském srdci zavládne vá-
noční radost a mír, a to zvláště v místech 
nenávisti a válek.  

Při silvestrovských bohoslužbách, re-
spektive letos o Svátku Svaté rodiny Ježíše, 
Marie a Josefa, se rozloučíme s odcháze-
jícím občanským rokem a poděkujeme 
za něho a nový rok přivítáme Slavností 
Matky Boží Panny Marie. Buďme milosrdní 
při hodnocení uplynulého roku a nové dny 
očekávejme s vírou, láskou a novou nadějí.

LiTURGiCKÝ KALENdÁŘ:
3. prosince - 1. neděle adventní (cyklus B)
4. prosince - Památka sv. Barbory, pan-
ny a mučednice (řadí se ke 14-ti sv. 
pomocníkům) 
6. prosince - Svátek sv. Mikuláše, biskupa
8. prosince - Slavnost PANNY MARIE, 
POČATÉ BEZ POSKVRNY PRVOTNÍHO 
HŘÍCHU
10. prosince - 2. neděle adventní
13. prosince - Památka sv. Lucie, panny 
a mučednice
17. prosince - 3. neděle adventní
24. prosince - 4. neděle adventní, Štědrý 
den
25. prosince - Slavnost NAROZENÍ PÁNĚ, 

Boží hod vánoční 
26. prosince - Svátek sv. Štěpána 
27. prosince - Svátek sv. Jana, apoštola   
28. prosince - Svátek sv. Betlémských dětí
31. prosince - neděle, Svátek Svaté rodiny 
Ježíše, Marie a Josefa
1. ledna - Slavnost MATKY BOŽÍ, PANNY 
MARIE
6. ledna - ZJEVENÍ PÁNĚ (Tří králů) 
7. ledna - neděle, Slavnost ZJEVENÍ PÁNĚ, 
přeložená z 6. ledna 

BOHOSLUŽBY V POLiCi N. M. 
V dOBĚ AdVENTNÍ:

 y v úterý a v pátek mše sv. od 17 hod.
 y ve čtvrtek mše sv. rorátní od 7 hod.
 y v sobotu  9. 12. mše sv. od 17 hod. 

s nedělní platností a se sv. Mikulášem
 y 9., 16. a 23. 12. mše sv. rorátní 

od 7 hod.
 y sobotní mše sv. s nedělní platností  

od 17 hod., kromě 23. 12.
 y v neděli 24. 12. mše sv. v 8 hod.

V dOBĚ VÁNOČNÍ:
25. 12.   Slavnost NAROZENÍ PÁNĚ, mše  
 sv. Půlnoční od 0.00 hod.
  BOŽÍ HOD VÁNOČNÍ, mše sv.  
 od 9.30 hod.
26. 12. Svátek sv. Štěpána, 
 mše sv. od 9.30 hod. 
28. 12. Svátek sv. Betlémských dětí, 
 mše sv. od 17 hod.
31. 12. Svátek Svaté rodiny Ježíše, Marie 
 a Josefa, mše sv. v 9.30 hod. 
 s poděkováním za uplynulý rok
1. 1. Nový rok, kaple na Hvězdě, 
 půlnoční mše sv. na začátek 
 nového roku od 0.00 hod. 
           Slavnost MATKY BOŽÍ PANNY  
 MARIE, mše sv. od 9.30 hod. 

VÁNOČNÍ BETLÉM 
S JESLiČKAMi

Každoročně je ve farním kostele 
Nanebevzetí P. Marie postaven vánoční bet-
lém s jesličkami. Tvoří ho tyrolské a kralic-
ké figury, zasazené do místní a betlémské 
krajiny. V týdnu před vánocemi bude tento 
betlém zpřístupněn pro MŠ a ZŠ. 

Pro veřejnost bude přístupný:
24. 12.  14 - 17 hod. 
25.  26. 12. a 1. 1.
10.30 - 11 hod., 14 - 17 hod. 
V ostatních dnech po předchozí domluvě 
s děkanstvím.
Aktuální ohlášky naleznete ve vývěsce 
v předsíni kostela NPM a na interneto-
vých stránkách farnosti (www.farnost-
police.cz). 
„Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, 
která bude pro všechen lid. Dnes se Vám na-
rodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově.“.  
Lukášovo evangelium, 2. kapitola, 10. a 11. 
verš
Rádi bychom všem popřáli pokojný  
advent a radostné Vánoce. 

za ŘK farnost Police n. M. Jan Troutnar

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

hlavolaMy - řešení ze strany 35:
1. úloha:
113, 131, 311, 122, 212, 221,230,320, 
302, 203, 401,410, 104, 140, 500
2. úloha:
38 desetikorun = 380 Kč. Je možno je 
proměnit na 3 stokoruny a 80 korun. 
80 Kč + 48 Kč = 128 Kč. Je možno je pro-
měnit na 1 stokorunu, 2 desetikoruny 
a 8 drobných korun. Celou částku je 
možno tudíž proměnit na 31 stokorun, 
2 desetikoruny a 8 drobných korun, což 
je dohromady 3 128 Kč.
3. úloha:
a)
9 + 8 + 7 + 65 + 4 + 3 + 2 + 1 = 99
(7 znaků +), nebo
9 + 8 + 7 + 6 + 5 + 43 + 21 = 99
(6 znaků +)
b)
1 + 2 + 34 + 56 + 7 = 100 (4 znaky +), 
nebo
1 + 23 + 4 + 5 + 67 = 100 (4 znaky +)

F. Janeček

Náboženská obec Církve 
československé husitské  

v Polici n. Metují
Vás zve  

23. 12. 2023 v 17 hodin
na Sváteční bohoslužbu se zpěvy

25. 12. 2023 v 10 hodin
na Boží hod vánoční

31. 12. 2023 v 10 hodin
rozloučení se starým rokem

V adventní době přejeme zdraví, 
pokoj a klidné Vánoce.

Rada starších CČSH v Polici nad Metují
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SPORT

Konec podzimu v kraji
Netradičně v sobotu odjeli hráči “A” týmu k dalšímu soutěžnímu 

utkání krajského přeboru do Jičína. Hraje se tam v nefotbalovém 
prostředí na rozlehlém atletickém stadiónu bez zájmu místních 
diváků. Oproti minulé sezóně však přece jen došlo ke změně k lep-
šímu, a sice v tom, že byli v akci podavači míčů z řad žáčků, takže se 
prostoje ve hře o něco snížily.   

Po několika faulech na neudržitelného Jeffreyho jsme se po jed-
nom z trestných kopů ujali Patrikem Gilianem vedení. To jsme 
ještě do poločasu navýšili na 2:0 Damanim po centru Jeffreyho. 
V 55.minutě byl po ostrém faulu na Pavla France vyloučen jeden 
z domácích hráčů. Pavel se pomstil zanedlouho a zvýšil na 3:0. 
Potom ještě čtvrtou naši branku přidal Damani a když už se zdálo, 
že zápas skončí jako loni, naší výhrou 4:0, na poslední chvíli to “zka-
zil” Damani a svojí třetí brankou v utkání stanovil konečný výsledek 
na 5:0.

S Damanim jsme si mohli přečíst rozhovor v měsíčníku “Krajský 
fotbal”.  V rozhovoru uvádí, že jeho přáním je hrát 1.ligu v Česku 
nebo ve Španělsku. Tak se nechme překvapit, zda se mu jeho přání 
v budoucnu vyplní. Z Police do Barcelony či Madridu nebo Valencie 
to je přece jen dost dlouhá cesta…   

Vítězstvím v Jičíně bylo určeno, že další zápas v Polici se Solnicí 
bude bojem o průběžné vedení v krajském přeboru.

Náš tým nemohl duel zahájit lépe. Již v 6.minutě si Damani 
zpracoval dlouhou přihrávku, uvolnil se od obránce, nahrál vol-
nému Kubovi Matějkovi a seběhl k brance, kam mu Kuba nahrál 
na náš vedoucí gól. Za deset minut rychlá kombinační akce po levé 
straně, Pavel Franc sám před brankářem a vedeme 2:0. Potom nám 
několikrát zkazil radost výborný brankář hostí Hůlka. Do šancí 
se ovšem dostávali i hosté a po rohovém kopu ještě do přestávky 
snížili na 1:2. Druhý poločas jsme začali náporem, zvýšit náskok 
nám však soupeřův brankář, který zlikvidoval i samostatné nájezdy 
Kuby Matějky a Jeffreyho, nedovolil. Diváci tak do poslední vteřiny 
byli udržováni v napětí, zda výhru uhájíme. Podařilo se, čímž jsme 
si pěkně “zavařili”, neboť nás hned za týden čekal další zápas 
o průběžné vedení v přeboru v Náchodě.

Utkání jsme začali velmi dobře, vytvořili si několik příležitostí, 
které jsme však neproměnili vinou nepřesných střel, případně 
finálních přihrávek. Později se hra vyrovnala a brankových příleži-
tostí příliš nepřibývalo ani na jedné, ani na druhé straně. Poprvé 
jsme v tomto ročníku nevsítili ani gól a nakonec jsme mohli být 
rádi, že rozhodčí neuznal gól Náchoda pro ofsajd, i když domácí 
s tímto rozhodnutím příliš spokojeni nebyli. Utkání tak skončilo 
nepopulárním skórem 0:0. Tím jsme se udrželi na 1.místě přebo-
ru, ale jen jeden den, když se nám Solnice po výhře nad Dvorem 
Králové 4:0 bodově vyrovnala a ve skóre nás předběhla.   

Zápas proběhl za výrazné podpory polických fanoušků a domácí 
pořadatelé kvůli nám dokonce na uvedený zápas zdražili vstupné.

Poslední zápas podzimu nás čekal v sobotu 11.listopadu 
v Dobrušce.  Polický divák v průběhu utkání dost trpěl. Hrálo se 
totiž většinou na polovině domácích, poměr střeleckých pokusů 
byl asi 30:1 pro nás, my jsme však dokázali po jediné střele 
domácích, a to ještě z dálky, prohrávat. Naštěstí Serhii Makarenko 

po akci Kuby Matějky alespoň vyrovnal. K nepříjemné situaci došlo  
v 35. minutě zápasu, kdy po střetu s naším hráčem byl převezen 
domácí brankář “záchrankou” do nemocnice.

Po očekávaném vítězství Solnice v Hořicích jsme po podzimní 
části soutěže skončili na druhém místě přeboru, se ziskem 32 bodů. 
Loni bylo potřeba pro záchranu v soutěži ještě o deset bodů více. 
Věřme ale, že nedopadneme stejně jako loni, mužstvo se přes zimu 
nerozpadne, a na jaře budeme bojovat spíše o první, než o posled-
ní místo. Snad nám přes zimu vrstva sněhu uhladí a urovná hřiště, 
když to nedokážeme sami, a jarní zápasy se odehrají na přijatelném 
terénu.

Mladší dorost po vítězství ve Smiřicích 1:0 nastoupil doma pro-
ti Velkému Poříčí. Kluci předvedli velice dobrý výkon, soupeři nas-
tříleli pět branek a zvítězili 5:2. Nejhezčí gól zápasu vstřelil Adam 
Krtička, pravým “angličákem” (pro neznalé fotbalové “hantýrky”, 
angličák je střela těsně pod břevno, přitom břevna se dotýkající). 
Dorostenci tak vyhráli druhý zápas v řadě a nezadržitelně postupu-
jí tabulkou výš a výš. Již jsou třináctí z patnácti účastníků a pokud 
vyhrají příští zápas v Mladých Bukách nad posledním týmem 
soutěže, mohou opět poskočit vpřed. 

K výhře jsme v Mladých Bukách nedospěli. O poločase jsme 
sice 2:1 vedli, utkání ale skončilo remízou 3:3. Naše branky Šimon 
Križan, Jakub Andrýs a Matyáš Macháček. 

Následující zápas v Novém Městě nad Metují začal v 10.30 ho-
din, což je čas, kdy kluci již mohli býti probuzeni. Leč nebylo tomu 
tak, začátek prospali a za deset minut prohrávali 0:2. Ve druhém 
poločase ještě Matyášem Macháčkem snížili na 1:2. To ale bylo vše 
a let tabulkou vzhůru se zastavil.  

Poslední utkání podzimu jsme sehráli na “umělce” v Trutnově 
proti Baníku Žacléř. Závěr to byl vítězný, brankami Jirky Tauce 
a Honzy Zmátla jsme zvítězili 2:0.

Starší žáci si v zápase s Kostelcem nad Orlicí/Častolovicemi 
vytvořili tři vyložené šance. Žádnou však neproměnili a nakonec 
mohli být rádi, že v posledních vteřinách nedostali z jediné příleži-
tosti hostí za celý zápas gól a neprohráli. Utkání tak skončilo bez 
branek, i když branky na hřišti byly.

Remízou skončil i předešlý duel v Novém Městě, a to výsled-
kem 2:2. Vydařil se nám začátek zápasu a vedli jsme 2:0. Naopak to 
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Konec podzimu v okrese
Po výhře 12:0 s “béčkem” Červeného Kostelce sehrálo naše “B” 

mužstvo další zápas v Rasoškách. Tento kdysi tradiční soupeř se 
momentálně nachází na konci okresního přeboru se ziskem jed-
iného bodu. Očekávalo se tudíž další naše vítězství. K němu také 
došlo, i když nebylo tak výrazné. Vyhráli jsme jen 11:1. Čtyři branky 
vstřelil Jakub Valtera a v posledních dvou zápasech tak byl úspěšný 
10x.

Utkání pravdy nás čekají v posledních dvou kolech. Nejprve 
doma Dolany, které jsou pouze bod za námi, a nakonec vedoucí tým 
soutěže, Provodov. Utkání proti Dolanům, které se mělo uskutečnit 
ve sváteční den 28. října, však bylo z důvodu nezpůsobilého terénu 
odloženo a sehrálo se jako předzápas “A” týmu v sobotu 11.listopa-
du na hřišti v Dobrušce.

Souběžně s utkáním “áčka” v Náchodě sehrál “B” tým duel 
na hřišti vedoucího týmu soutěže v Provodově. I v tomto střetnutí 
padlo hodně branek, na rozdíl od zápasů předchozích však do naší 
sítě. Prohráli jsme 3:6 a prvenství Provodova jsme tak neohrozili 
ani náhodou.

Závěr podzimu, jak je již bylo uvedeno výše, jsme odehrá-
li v Dobrušce.  Zápas se vydařil, vyhráli jsme 4:0, všechny branky 
vstřelil Jakub Valtera. Za poslední čtyři zápasy tak vsítil 15 branek!  

Oproti minulému ročníku, kdy jsme skončili úplně poslední, 
jsme se “trochu” zlepšili, za celý podzim jen dvakrát prohráli a jsme 
zatím na třetím místě okresního přeboru.     

Starší přípravka sehrála další dvojzápas v Novém Městě. 
I v těchto zápasech padlo hodně branek, více však bohužel do naší 
sítě. Hronovu/Velkému Poříčí jsme podlehli 4:13 a Velichovkám 
6:12.

O týden později, na nově vybudované umělé trávě v České 
Skalici, jsme překvapili dobrým výkonem domácí borce a porazili je 
těsně 4:3. V následujícím zápase s Teplicemi to již taková hitparáda 
nebyla, prohráli jsme 3:6.  

Mladší přípravka v nejvzdálenější destinaci soutěže, 
ve Velichovkách, nastoupila nejprve proti Rasoškám. Podobně jako 
“béčko” zvítězila též přípravka, i když jen 8:3. Se začínajícími hráči 

z Červeného Kostelce to byl jiný tanec, zápas skončil 19:0 pro nás.
Podzimní část soutěže jsme zakončili za pravého podzimního 

počasí v Broumově, na umělé trávě. Nejprve jsme překvapivě 
vysoko porazili Broumov. Podle zápisu o utkání 12:2, podle názoru 
diváků i hráče domácích Šimona Lorence dokonce 14:2. Následně 
jsme porazili nekompletní Machov 10:0.   

Minipřípravka si zopakovala soupeře z druhého kola soutěže. 
V Náchodě “Na Hamrech” nejprve podlehla náchodským Bílým 2:9. 
Vítězně odešla poměrem 7:4 z duelu s Modrými. Tisková agentu-
ra “Martina & růžové desky” bohužel nedodala střelce branek, tak 
nevíme, jak se konkrétně naši střelci činili.

Závěr podzimu jsme absolvovali na “umělce” v Novém Městě nad 
Metují. Nejprve výhra nad domácími borci 7:2. Mimořádně úspěšný 
byl náš vstup do utkání. Neuběhly ani dvě minuty a vedli jsme 4:0. 
Potom i přes naše dobré šance již tolik góly nepřibývaly. Podzim 
jsme zakončili těsnou prohrou s Českou Skalicí 6:8, přestože jsme 
v průběhu druhého poločasu chvíli o jeden gól vedli. 

Střelecky se v turnaji dařilo Ondrovi Romanovi, který vstřelil 9 
branek. Po jedné přidali Terezka Lantová, Matyáš Michálek, Jakub 
Marek a Vojta Štěpánek.  

Na podzim jsme 7x vyhráli, 7x prohráli a 2x hráli nerozhod-
ně. Ve stejném duchu jsme pokračovali na halovém turnaji 
ve Rtyni. Nejprve jsme podlehli Broumovu 1:6 (než jsme si kopli 
do míče, prohrávali 0:2), následně porazili Nové Město 4:2 a Malé 
Svatoňovice 2:1 (2x jsme dokázali po samotném úniku z jednoho 
metru netrefit prázdnou branku). Potom jsme dostali “kanára” 6:0 
od Úpice. Stejným výsledkem skončil i poslední zápas ve skupině, 
v něm jsme však domácí Rtyni 6:0 porazili. O 5.místo v turnaji jsme 
si zahráli s Úpicí ll a podlehli těsně 1:2.  Skončili jsme tak šestí 
z dvanácti zúčastněných týmů.  

To je z podzimního klání našich týmů v okresních přeborech 
úplně všechno, o úspěších i porážkách v jarní části soutěže Vás 
budeme informovat opět v novém roce.

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopanné

bylo v závěru, když soupeř vyrovnal v pos-
lední minutě. Škoda. Naše branky Stázka 
Denygrová a Lukáš Kaufman. 

V Zábrodí jsme se sice ujali již v 8.
minutě Jáchymem Šedkem, nakonec jsme 
však odešli ze hřiště s porážkou 1:3. Ze 

zápisu o utkání se můžeme dočíst, že žlutou 
kartu obdržel vedoucí mužstva Daniel 
Denygr. Asi se jednalo o vyjádření nespoko-
jenosti s výroky rozhodčího…

V následujícím duelu v Černilově jsme 
dopadli mnohem lépe a díky brankám Járy 
Mareše, Jáchyma Šedka a Saši Pally zvítězili 
3:0.  

Závěrečné utkání podzimu jsme sehrá-
li na umělé trávě v Novém Městě s Českou 
Skalicí. Brankami Járy Mareše a Saši Pally 
jsme se ujali vedení 2:0. Soupeř sice vy-
rovnal, vítěznou branku jsme však vstřelili 
my Šimonem Krtičkou a zvítězili 3:2.

Několik úspěšných výsledků v závěru 
podzimu nás posunulo na osmé místo pře-
boru z jedenácti účastníků.  

Mladší žáci měli v Opočně jen dva 
pokusy na vstřelení branky. To však bylo 
málo, oni potřebují zápasy tři. A tak 
není divu, že s Jaroměří prohráli 0:2 

a s Dobruškou/Opočnem 0:3. 
V dalším dvojutkání na umělce 

V Náchodě – Plhově kluci popřeli zvyk-
lost jedné vstřelené branky na tři zápasy 
a ve dvou sehraných utkáních vstřelili hned 
branek šest! Ani tento úspěch však k zisku 
bodů nevedl. S Náchodem prohráli 4:10 
a s Úpicí 2:7.

To je pro letošní rok z krajského fotba-
lu vše, ostatní informace až v době jarního 
rozpuku přírody.
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Je to boj, ale stojí to za to!
Je poslední měsíc roku 2023, a tak je 

určitě dobré ho zhodnotit a informovat 
občany Police nad Metují o našich zdarech 
a nezdarech. Letošní rok Spartak Police nad 
Metují z.s. bojuje na dvou frontách. A to, 
jak na poli sportovním, tak i finančním. Že 
bude rok 2023 tvrdý ohledně financí, jsme 
předpokládali. Ale skutečnost byla a je ještě 
o něco horší. Je to dané tím, že Národní spor-
tovní agentura nevyhlásila dotační program 
Provoz a údržba pro rok 2023. Tento pro-
gram byl nepřetržitě vyhlašován od roku 
2015 Ministerstvem školství, mládeže a tě-
lovýchovy, a následně pak již zmiňovanou 
Národní sportovní agenturou. Tím jsme 
v příjmech přišli o nemalou částku. Přesto 
jsme uvolnili peníze na opravy a údržbu 
sauny, jelikož by mohl být její provoz ohro-
žen. Velký dík patří Radovanu Řezníčkovi, 
který společně s Janou Zocherovou saunu 
a ubytovnu provozují. Odvedli velký díl 
práce a díky nim finanční náklady nevy-
stoupaly do závratných výšek. Přesto se ná-
klady vyšplhaly na 100 000 Kč. V letošním 
roce jsme využili jednak dotaci „Můj klub 
2023“ (byl krácený), grant „Na činnost“ 
od města Police nad Metují a dva granty 

od Královéhradeckého kraje. Avšak zrušená 
dotace na údržbu udělala v příjmech ne-
malé problémy. Takže bojujeme, jak se dá, 
avšak ten boj se vyplácí. 

Oddíl kopané má tři mládežnické týmy 
v krajských soutěžích. Za tak velký úspěch 
se dá považovat skutečnost, že po velmi 
dlouhé době máme v kategorii mladšího 
dorostu zastoupení i v krajském přeboru. 
V tomto případě patří velké poděkování 
všem trenérům mládeže, kteří se chlap-
cům věnovali a věnují. Dlouholetá a trpě-
livá práce nese své ovoce. Dalšími týmy, 
které hrají „kraj“ jsou starší a mladší žáci. 
Ve výčtu mládežnických týmů nesmíme 
také zapomenout na přípravky. Turnajů se 
účastní předpřípravka, mladší i starší pří-
pravka. I v tomto případě přísluší velký dík 
trenérům. Velký posun registrujeme rov-
něž u „béčka“. Mladé hráče diriguje několik 
zkušených, a je to znát. Třešinkou na dortu 
je tým „áčka“. Naše „áčko“ předvádí velmi 
kvalitní fotbal, na který do ochozů přichází 
v průměru až 350 diváků!!! 

Součástí našeho spolku, je rovněž od-
díl rekreačního sportu, který má 78 členů, 
převážně tedy členek.  Oddíl je rozdělen 

na dvě skupiny. Jedna skupina cvičí v sauně, 
kde je vybudovaná malá tělocvična, druhá 
cvičí v tělocvičně Základní školy Police nad 
Metují. Ženám se věnují dvě zkušené cviči-
telky Jana Zocherová a Renata Teichmanová. 
Jen pro zajímavost, jejich cvičení navštěvují 
ženy narozené v letech 1947 až 2009. Takže 
paráda. 

A třetím aktivním oddílem je Klub přá-
tel turistiky. Tato letitá parta, pořádá tři již 
tradiční akce pro veřejnost - Polický vandr, 
Zimní táboření na Hvězdě a Silvestrovskej 
vejšlap. Po covidové době počet účastníků 
na těchto akcích stoupá, a to je jen dobře. 
Radost dělá i skutečnost, že na Polický van-
dr a táboření stále jezdí lidé z celé České 
republiky.

Boj o finance je opravdu těžký, ale stojí 
za to. V roce 2022 nás bylo 167 aktivních čle-
nů, a v tom letošním je nás již 201. Největší 
nárůst je u mládeže, a to je fakt super. Touto 
cestou děkujeme městu Police nad Metují, 
Národní sportovní agentuře a všem našim 
sponzorům za podporu. Polickým občanům 
přejeme nejen v roce 2024 pohodu a zdraví, 
ale také další sportovní zážitky.

Spartak Police nad Metují z. s.

Závodní sezóna sportovního 
lezení 2023

Sezóna startuje na jaře sérií 
dvou závodů, které jsou zároveň 
nominační pro ustavení reprezen-
tace. Polické horolezce na nich re-
prezentuje členka Horolezeckého 
klubu Ostaš Míša Hornychová. Ta 
se věnuje boulderingu, což je jedna 
z disciplín sportovního lezení vedle 
lezení na obtížnost a na rychlost. Na jaře je po dvou závodech třetí 
a to znamená místo v mládežnické reprezentaci do 20 let. S ohledem 
na kvóty, které má Česká republika přidělené, mohly startovat pouze 
dvě děvčata, což být třetí snižuje šance na výjezdy na Evropské poháry 
či mistrovství. Svou šanci přeci je získala, když vyjela s reprezentací 
na závod Evropského poháru do Litvy. Další možnost, mimo nějakých 
místních závodů, byla v Teplicích nad Metují při festivalu horolezec-
kých filmů. Závod sice nebyl zařazen do Českého poháru, ale je na ty 
nejvyšší úrovni jak kvalitou cest, tak i obsazením. O to víc těšilo vybo-
jované velké večerní finále před zaplněným parkem a šesté místo mezi 
dospělými. Další už bylo na řadě Mistrovství republiky, kam se sjela celá 
špička. Ve finále vylézá páté místo a v součtu celé sezóny je to krásné 
třetí místo v Českém poháru pro rok 2023. V mládežnických kategori-

ích Míša letos končí 
a od příštího roku už 
bude bojovat mezi 
dospělými. Jménem 
Horolezeckého klu-
bu Ostaš a věřím, 
že i jménem města 
Police nad Metují 
ji děkuji za repre-
zentaci v roce 2023 
a přeji kvalitní pří-
pravu do další se-
zóny sportovního 
lezení.

Tomáš Hornych, 
předseda HK Ostaš

Vánoční svátky za dveřmi
Konec roku je již za dveřmi a hokejová sezona 

2023-2024 se brzy přehoupne do své druhé půle. 
Všechny naše mládežnické kategorie tvrdě pracují 
na svých výkonech a bojují o lepší umístění v ta-

bulkách. Máme za sebou i první turnaje a další nás čekají mezi 
vánočními svátky. Dne 28.12.2023 je plánovaný turnaj dorostu 
a 29.12.2023 turnaj našich nejmladších přípravek. Oba turna-
je jsou plánované jako mezinárodní. Účast přislíbila družstva 
z Lotyšska. Tímto zvu všechny fanoušky hokeje, rodiče a děti, 
aby přišli povzbudit hronovské hokejové naděje. 

Mladí hokejisté již vyhlíží tradiční mikulášské a vánoční 
besídky či silvestrovské veselí. Každý rok jednotlivé kategorie 
si plánují hokejové zápasy dětí s rodiči a další zábavné akce 
na ledě i mimo něj.  

Prořídlé řady našich mládežnických kategorií pěkně zapl-
nili noví hráči, kteří se hned začlenili a již pravidelně trénují. 
Nadále budou probíhat regionální náborové akce a v lednu 
2024 proběhne každoroční celorepubliková akce Pojď hrát 
hokej. V měsíci říjen proběhl první projektový den HC Wikov 
Hronov s MŠ Hronov. V listopadu a v prosinci budou s HC Wikov 
Hronov bruslit i děti ze ZŠ Velké Poříčí. Navštívili jsme zdejší MŠ 
a ZŠ a prezentovali práci našich trenérů a našeho klubu. Rádi 
přivítáme další kluky a děvčata, kteří se chtějí bavit a sporto-
vat, a to buď na hodině bruslení  v rámci školičky bruslení či 
na tréninku přípravek. Veškeré informace poskytne trenér mlá-
deže Jan Pavelka, nebo jsou k dispozici na stránkách hchronov.
cz a na novém banneru, umístěném u vchodu na zimní stadion 
v Hronově. 

Vzhledem k tomu, že tento příspěvek bude zveřejněn v mě-
síci prosinec, rád bych všem 
sponzorům hronovského klu-
bu, městu Hronov, fanouškům, 
trenérům, rodičům i dětem 
popřál šťastné a veselé vánoce, 
mnoho zdraví do Nového roku 
a mnoho úspěchů ve sportu 
i v soukromém životě v násle-
dujícím roce 2024.

Jan Pavelka
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t. J. Sokol Police nad Metují ctí tradice, ale 
žije současností pro budoucnost.

Za zakladatele Sokola jsou považováni Miroslav Tyrš 
a Jindřich Fügner.

Sokol v historii 
české a slovenské 
tělovýchovy se-
hrál značnou roli. 
O čem se dlouho 
v hodinách dějepi-
su neučilo vypráví 
např. kniha Heleny 
Rezkové a Pavlíny 
Špatenkové Nebylo 
jim souzeno žít.  
K zapůjčení je v naší městské 
knihovně. 

Nově vyšla kniha Pavlíny 
Špatenkové a Karla Raichla 
Sokolové pod Zvičinou. 

 Naše tělocvičná jednota se 
snaží, s ohledem na současnost, 
myšlenky Sokola naplňovat. Nabízí 
cvičení všestrannosti, podporuje 
jednotlivé oddíly, pořádá a zúčast-
ňuje se vzpomínkových akcí, je na-
kloněna dalším možným aktivitám. 

Na Slet 2024 se do nácviku za-
pojilo 70 cvičenců. Mládež nacvi-
čuje skladby Sokolbraní / 16 cv./, 
Fitnes / 12 cv./, V rytmu srdce /16 
cv./. Ženy cvičí Babí léto / 16 cv./ 
a Rockovou / 16 cv./. Začátky nej-
sou vůbec jednoduché. Všechny 
čeká ještě hodně práce na dlouhé 
cestě k secvičným, okrskovým vy-
stoupením a vlastnímu sletu, který se uskuteční v Praze v Edenu od 30. 6. do 5. 
6. 2024. Aktuální informace ke sletu najdete na www.slet2024.cz.

Všestranné cvičení dívek a chlapců předškolního a školního věku se koná 
pravidelně každou středu od 15 do 16 hodin. Na další zájemce se těší Radka 
Rubáčková a Martina Macounová. 

Cvičení SENzačních SENiorů se úspěšně rozběhlo. Vítáme i další seniory  
a seniorky. Ve čtvrtek od 10 do 11 hodin dopoledne. 

Chystáme FIT SENiorské vycházky a ŽIVOTaBĚH. Informovat Vás budeme 
přes Senior klub Ostaš, hlášením v městském rozhlase, na vývěsce Sokola…

Rok 2023 byl pro naši jednotu neskutečně náročný! S vypětím psychických 
a fyzických sil se podařilo vybudovat nové sportoviště i pro širokou veřejnost. 

Děkujeme především panu Milanu Schirlovi a jeho rodině. 
Děkujeme městu Police nad Metují. 
Děkujeme našim trenérům, cvičitelům, členům, sestrám a bratrům.
Všem i Vám přejeme naplněný advent, láskyplný čas vánoční a v no-

vém roce zdraví na duši i na těle.
Za VV T. J. Sokol Police nad Metují 

Ida Jenková

T.J. SOKOL POLiCE NAd METUJÍ
T. J. SOKOL POLICE NAD METUJÍ 

ZVE NA PRAVIDELNÁ 

CVIČENÍ SENIORŮ 
PRO ZDRAVÍ 

  

 

ČTVRTKY OD 10:00 DO 11:00 HOD 

SOKOLOVNA POLICE N. M. 
ZAČÍNÁME 16. 11. 2023. 

   S sebou: pohodlné sportovní  
oblečení a obuv, podložku na cvičení.                           

TĚŠÍME SE NA VÁS. 

T. J. SOKOL POLICE NAD METUJÍ 
ZVE NA PRAVIDELNÉ 

FIT SENIORSKÉ 
VYCHÁZKY 

 

VŽDY V ÚTERÝ V 10:00 HOD 
SRAZ U POLICKÉ SOKOLOVNY 

ZAČÍNÁME 28. 11. 2023. 
     

Doporučujeme: Hůlky (nejsou podmínkou), 
sportovní oblečení a pevnou obuv, dobrou 
náladu. Časová náročnost cca 2 hodiny.  
Scházíme se za každého počasí.     

TĚŠÍME SE NA VÁS. 

Přípravka v nových dresech
Od neděle 19.11.2023 budou již hronovské příprav-

ky nastupovat do zápasů v nových dresech. Společnost 
MycoMedica z Police nad Metují poskytla HC Wikov 
Hronov finanční prostředky na pořízení dvou sad dre-
sů pro nejmladší kategorie. Přípravky tak podobně jako 
ostatní kategorie budou nastupovat do domácích utkání 
v bílých dresech a  v těch venkovních v modrém prove-
dení. Přejeme klukům mnoho vítězných zápasů. Velké dík 

patří sponzorovi společnosti MycoMedica z Police nad Metují. 



41Polický měsíčník PROSINEC 2023

SPORT

Při psaní článku už vidíme za okny první sníh. Bohužel tréninky 
probíhají zatím ještě v mokru a blátě. My ale věříme, že běhání v ne-
příznivých podmínkách venku děti jen posílí a „zocelí“. 

Vrátíme se ještě na konec října, kdy jsme o podzimních prázdni-
nách zorganizovali soustředění v Trčkově. Jely všechny tréninkové 
skupiny, celkem nás nakonec bylo 60 (47 dětí a 13 dospělých). 
Druhá a pátá skupina bydlela na Bedřichovce a ostatní na Perle. 
Perla je krásný velký samostatný objekt, kde je i tělocvična. Tu jsme 
letos využili všichni. Příroda byla v tyto dny opravdu nádherně ba-
revná, když vysvitlo sluníčko, pohádka. Bohužel i hodně pršelo. Ale 
my běhali i v dešti. Například orienťák byl tentokrát opravdu výživ-
ný. Od bláta byli téměř všichni, někteří i od hnoje. Boty se pak muse-
ly vymáchat v potoce, ostatní oblečení v umyvadlech. Sušili jsme ce-
lou noc. Na Bedřichovce jsme se družili s machovským týmem, děti 
s dětmi a trenéři s trenéry. Společný trénink se nám dík rozdílným 
tréninkovým plánům zorganizovat nepovedlo, ale jednou k tomu 
bylo hodně blízko, viz. fotka.

Součástí soustředění pro 2. skupinu (2009) byl závod na ko-
lečkových lyžích Orlická 50. Trať probíhá Orlickým Záhořím a čás-
tečně po polských silnicích. Na zkrácené trati pro žactvo (8,6 km) 
vyhrála Matylda Pohlová a Vašek Liskovský. 

V listopadu jsme si tréninky zpestřili i závoděním. 
Středeční pohár – Běžecké vršky – pokračoval těmito závody: 

Běh na Bludné skály, Běh na Žaltman, Běh na Bor, Běh na Dobrošov 
a Běh na Hvězdu. V sobotu 25.11.2023 nás čeká závěrečný Běh 
na Čáp, kde proběhne vyhlášení poháru (po uzávěrce PM). 
Hodnocení celého poháru si tedy necháme až do lednového měsíč-
níku. Děti, které se středečního poháru účastní, mají téměř stabilní 
sestavu. Kdo se do poháru zapojí, většinou ho i celý dokončí. Systém, 
kdy se například jeden individuální závod nepovede, je možné si 
výsledek vylepšit na příštím, a stále bojovat třeba i o medaili, je pro 
závodníky motivující. 

Čtrnáct našich členů se účastnilo poháru na kolečkových 
lyží KladSKIroll Cup 2023. Součástí byly 4 výjezdy: Ostra Góra, 
Krkavčina, Hvězda a Sendraž. Mezi muži se celkově nejlépe umístili 
Jansa Radek (7. místo v kategorii i absolutně) a Štěpán Štolfa (8. 
místo v kategorii a abso-
lutně 9.). Dále nás repre-
zentovali Jan Pohl, Jiří 
Beran, Miroslav Hornych, 
Michal Stuchlík a staro-
nově i Dušan Tér. Mezi 
mládeží si pro medaile 
ve svých kategoriích do-
jeli: Matylda Pohlová (2. 
místo), Petr Mitterwald 
(1. místo) a Adéla Pohlová 
(3. místo). Gratulujeme. 
V poháru závodili také: 
Matěj Beran (4. místo 

celkově), Oldřich Hornych (5. místo celkově), Ondřej Hrůša, Jakub 
Stuchlík a Karel Skala. Závody to nebyly snadné ani na zkrácených 
tratích.  

A teď už nezbývá než členům rozdat tréninkové lyže (ty bez ko-
leček) a vyhlížet, kam vyrazíme na první sníh.

S končícím rokem bychom rádi poděkovali všem jednotlivcům, 
kteří s námi celý rok pravidelně spolupracují a pomáhají při pořá-
dání závodů, i organizacím, jako jsou Technické služby nebo CKVS. 
Musíme poděkovat také institucím, které nás významně finančně 
podporují. A to jsou: město Police nad Metují, Královéhradecký kraj, 
Svaz lyžařů české republiky a Národní sportovní agentura. Jejich fi-
nanční podporu za posledních 6 let všichni vnímáme. Vybavení pro 

SKi Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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trénink i závodění máme pro 60 dětí a jsme schopni ho obnovovat. 
Ceny soustředění jsou díky dotacím také příznivé, což vítají všichni 
rodiče. Účast na závodech i těch vícedenních je plně hrazena klu-
bem. U námi pořádaných závodů můžeme díky finanční podpoře 
města Police nad Metují a Královéhradeckého kraje účastníkům 
zajistit kvalitní organizaci a vítězům důstojné ceny. Věříme, že nás 
podpoří i v dalším roce.

Těšíme se, že se s Vámi uvidíme na plese nebo na jiné vánoční 
akci, kde si budeme moci osobně popřát. 

Krásné svátky všem za SKI Police nad Metují přejí
Helena a Jan Pohlovi

26. ročník Pivního triatlonu je za námi
Letošní ročník Pivního triatlonu byl ve znamení dvou větších 

změn. Místo konání se z Hlavňova přesunulo na Nebíčko, z čistě sil-
niční trasy v cyklistice se přešlo na trasu vhodnou pro horská kola.

Čtvrtou zářijovou sobotu, tedy 23. 9. 2023 se v Polici nad Metují 
ve Ski areálu Nebíčko konal 26. ročník Pivního triatlonu. Tři disci-
plíny, které musí každý účastník závodu absolvovat byly poskládá-
ny v klasickém pořadí. Běh, kolo a jako závěr pití piv. Již tradičně 
bylo připraveno 5 piv pro muže a 3 piva, nebo 3 vinné střiky pro 
ženy. Trať běhu o délce 3 kilometry vedla z Nebíčka k Andělu, po-
dél lesa na panelku pod Ostaš, kolem třech smrků zpět na Nebíčko. 
Cyklistická část o délce 15 kilometrů vedla směrem na Žďár, výjezd 
úvozem pod Ostaš, cestou podél lesa a okolo vodojemu, dále ale-
jí v polovině cestě na Ostaš a pokračování po běžeckém okruhu, 
který závodníky dovede zpět až na Nebíčko. Po zdolání sportovní 
části i přídělu piv (vinných střiků) účastníci odevzdali číslo, měli 
možnost si dát buřta a malou sladkost a pokračovat v konzumaci 
zlatavého moku. Dále byl pro všechny účastníky letošního ročníku 
připraven kelímek s logem Pivního triatlonu.

Závodníci, kteří už byli v cíli na sebe nechávali působit „nejsil-
nější desetistupňové pivo na světě“ (kdo neví, co to znamená, tak 
za rok může přijít, zkusit a pochopí J) a po projití cílem všech byli 
vyhlášeni vítězové jednotlivých kategorií. Vyhlašovány byly násle-
dující kategorie: muži, veteráni, ženy, štafety, absolutní vítězové 
a nejrychleji vypitých 5 piv. Dále probhla tombola, kde si každý, 
kdo vydržel a neodešel, mohl odnést nějakou pozornost od našich 
štědrých sponzorů. Do tomboly ceny darovali podnikatelé a přáte-
lé z Police nad Metují a okolí. Dovolte mi osobní poděkování všem 
sponzorům.

Pivovar Primátor, město Police nad Metují, Pítrs Bikes PEJSKAR 
& spol., INS Atelier Náchod, Myco Medica, SKI Police, Radical Sport 
Náchod, SERVIS ČERNÝ, DROGERIEBARVYLAKYVávrovi, NařežuTi 
 Martin Balák, Kamnářství –Miroslav Hejnyš, EMITEST s.r.o. Matěj 
Brát, Restaurace Sokolovna Police nad Metují, Pension 65 Police Nad 
Metují, R2 Sport bikeRichard Hrzán, Kemp Ostaš Malíkovi, Truhlářství 
Langhamer a Pohl, Jiří Beran st., Topenářství Tomášek, Patrik Hrubý, 
Pája Jirásek, Jiří Bouček, Josef Klapkovský, Lenka Němečková…

Další díky patří velké skupině dobrovolných organizátorů, díky 
kterým byl průběh akce pohodový a hladký. V neposlední řadě bych 
chtěl poděkovat závoďákům, kteří se zúčastnili. Letos se jich zúčast-
nilo 56 a zafandit dorazil hojný počet diváků.

Pro příští rok můžete počítat s termínem Pivního triatlonu 
v polovině září, kdy společně zažijeme již 27. ročník.

Ještě jednou díky za účast, sportu a pivu ZDAR!

Závěrem Vás chci pozvat ve čtvrtek 18. 1. 2024 od 18:00 do sálu 
Pellyho domu. Pozvání přijal extrémní cyklista a dobrodruh z Nové 
Paky, Dan Polman. Těšit se můžeme na jeho vyladěné promítání 
z akcí roku 2023- ULTRAPAKÁRNY druhá část. Další informace již 
brzy www.pellyhodomy.cz. 

Pája Jirásek

pořadí muži běh kolo pivo celkem
1 Pavel Jirásek 0:13:03 0:36:28 0:03:40 0:53:11
2 Petr Kubelka 0:12:59 0:36:21 0:05:52 0:55:12
3 Lukáš Drejsl 0:14:50 0:37:20 0:03:27 0:55:37
4 Jaromír Lecnar 0:13:21 0:37:22 0:12:22 1:03:05
5 Tomáš Sulzbacher 0:15:09 0:38:25 0:14:08 1:07:42
6 Štěpán Stolfa 0:12:20 0:33:41 0:23:04 1:09:05
7 Daniel Hloušek 0:13:52 0:40:21 0:17:07 1:11:20
8 Tomáš Jansa 0:12:41 0:37:11 0:22:19 1:12:11
9 Milan Petr 0:13:45 0:42:14 0:21:54 1:17:53

10 Dušan Hejl 0:14:57 0:44:57 0:18:23 1:18:17
11 Adam Jirásek 0:16:10 0:54:32 0:07:43 1:18:25
12 Lukáš Herman 0:15:33 0:45:21 0:17:39 1:18:33
13 Jan Horák 0:14:58 0:40:03 0:24:08 1:19:09
14 Miroslav Hornych 0:13:44 0:38:18 0:28:46 1:20:48
15 Ondřej Marek 0:18:13 0:45:42 0:16:54 1:20:49
16 Jakub Tomášek 0:15:10 0:46:40 0:19:09 1:20:59
17 Jiří Valtr 0:15:07 0:50:52 0:17:49 1:23:48
18 Martin Šolc 0:18:23 0:55:19 0:12:08 1:25:50
19 Lukáš Michel 0:16:11 0:48:21 0:29:20 1:33:52
20 Marek Rušín 0:15:04 0:53:17 0:25:32 1:33:53
21 Jakub Šilar 0:14:06 0:37:58 0:42:02 1:34:06
22 Jakub Langhamer 0:18:49 0:50:57 0:25:05 1:34:51
23 Jakub Hanousek 0:16:57 0:55:44 0:24:32 1:37:13
24 Jan Truhlář 0:14:59 0:48:26 0:34:28 1:37:53
25 Jiří Záliš 0:17:15 0:44:34 0:40:32 1:42:21
26 Jan Sýkora 0:18:56 0:58:53 0:34:39 1:52:28
27 Jakub Hauschke 0:15:06 0:53:14 0:47:27 1:55:47
28 Michal Kocián 0:13:58 0:46:02 1:08:50 2:08:50

pořadí Veteráni běh kolo pivo celkem
1 Petr Sulzbacher 0:14:22 0:35:08 0:09:58 0:59:28
2 Jan Pohl 0:12:59 0:38:04 0:08:37 0:59:40
3 Jiří Petr 0:14:13 0:37:05 0:20:07 1:11:25
4 Jan Friede 0:13:04 0:39:20 0:23:39 1:16:03
5 Jiří Beran 0:15:32 0:44:31 0:21:13 1:21:16
6 Miroslav Hejnyš 0:17:32 0:52:33 0:11:34 1:21:39
7 Jaromír Beran 0:16:02 0:46:58 0:19:47 1:22:47
8 Jiří Brouček 0:17:16 0:41:31 0:26:51 1:25:38
9 David Divíšek 0:14:10 0:43:50 0:36:37 1:34:37

10 Ondra Penc 0:11:59 0:37:15 0:46:48 1:36:02
11 Tomáš Heinzel 0:17:00 0:44:48 0:36:55 1:38:43
12 Jaroslav Meier 0:20:20 0:48:02 0:33:54 1:42:16
13 Martin Beran 0:17:08 0:47:14 0:57:36 2:01:58
14 Pavel Jirásek 0:19:38 1:00:21 0:49:31 2:09:30
15 Jaroslav Kaufman 0:22:55 1:01:01 2:36:04 4:00:00

pořadí ženy běh kolo 3xpivo/střik celkem
1 Pavlína Fůlková 0:15:31 0:30:13 0:09:17 0:55:01
2 Šárka Jirásková 0:17:45 0:34:45 0:08:32 1:01:02
3 Dagmar Hauschková 0:19:45 0:39:28 0:04:28 1:03:41
4 Kristýna Tomášková 0:21:38 0:38:27 0:05:33 1:05:38
5 Markéta Rejchrtová 0:18:52 0:40:03 0:16:13 1:15:08
6 Martina Sulzbacherová 0:19:08 0:32:07 0:25:18 1:16:33
7 Marie Hornychová 0:17:37 0:32:21 0:26:37 1:16:35

pořadí štafety běh kolo pivo celkem
1 Rychlíci 0:15:58 0:38:31 0:09:40 1:04:09
2 Včera dobrý 0:14:26 0:48:44 0:14:40 1:17:50

Výsledky pivní triatlon 2023 - 23.9.2022
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Do našeho výrobního týmu společnosti MERKUR s.r.o., 
zabývající se zakázkovou kovovýrobou hledáme kolegu/kolegyni na pozici:

Obsluha kovovýroby
(CNC strojů/Vláknového laseru, apod.)

Co vás čeká:
• Spolupráce při vytváření výrobní dokumentace
• Vyrábění zakázek v oblasti kovovýroby
• Tvorba vlastního výrobního programu zaměřeného na výrobu 

sortimentu pro zahradní vybavení a dětský program
• Technická podpora pro výrobu nových i stávajících výrobků

Jaké znalosti a dovednosti byste měli mít:
• Ukončené středoškolské vzdělání (výuční list, maturita)
• Znalost technické a výkresové dokumentace
• Samostatnost, spolehlivost, odpovědnost a manuální zručnost

Co vám můžeme nabídnout:
• Kompletní zaškolení na pozici
• Odpovídající ohodnocení dle výkonu a zkušeností
• Benefitní systém
• Stravenkový paušál
• HPP na dobu určitou s možností prodloužení

Ozvi se nám na +420 321 740 101 
nebo na: ilona.venclova@merkurtoys.cz

ZAUJALA TĚ 
TAHLE POZICE?

KOUPÍM
STATEK – GARÁŽ – 

STODOLU – POLICKO
Kontakt:

608 103 810

informace z AMK Police
71. sezónu jsme započali výroční členskou schůzí, která se ko-

nala první únorovou sobotu v salónku hotelu Ostaš v Polici nad 
Metují. Výroční členské schůze se zúčastnil starosta města Police 
nad Metují Mgr. Jiří Škop a místostarosta Radek Starý, který je dlou-
holetým členem našeho klubu.

Předposlední březnový den jsme za podpory města Police nad 
Metují a CKV Pellyho domy zorganizovali na sále Pellyho domů ško-
lení řidičů amatérů. Školením provázel zkušený školitel p. Fiedler 
z Broumova. Školení se zúčastnilo cca 35 osob. Přítomní byli infor-
mováni o novinkách v zákoně o silničním provozu a dalších proble-
matikách souvisejících s dopravou. Na konci proběhla diskuze. Jak 
již jsme informovali čtenáře Polického měsíčníku, od příštího roku 
začnou platit nové a podstatné změny v silničním zákoně, takže se 
budeme snažit opětovně školení uspořádat. O novinkách bychom 
chtěli informovat občany i cestou Polického měsíčníku, 
neboť jednou ze základních činností automotoklubu je 
vzdělávání široké veřejnosti v oblasti dopravy.

O prvním víkendu v září jsme uspořádali 7. roč-
ník závodu ve slalomu minikár. V letošním roce jsme 
mohli v sobotu uspořádat Mistrovství České republiky 
a posléze v neděli Pohár České republiky. Trať, jak se 
již stalo tradicí, vedla z Klůčku směrem do Police nad 
Metují. Závodu se zúčastnilo celkem 150 jezdců. V neděli 
se na trať postavil i náš jediný jezdec Rosťa Maďar ml. 
Počasí nám docela přálo, jen v sobotu trošku sprchlo. 
Nicméně jsme zvyklí na horší. Poděkování všem, kteří 
se na zdárném průběhu podíleli. Dále je třeba poděkovat 
sponzorům, městu Police nad Metují za podporu nejen 
v podobě grantu a Autoklubu České republiky. Bez nich 
by závody nebyly na tak vysoké úrovni, o čemž svědčí vy-
soká účast jezdců. 

I v letošním roce jsme v několika případech stavě-
li pódium a stan DSO Policka pro ostatní organizace či 
obce. Stavění stanu a pódia máme na starosti již 13 let. 

Našimi stálými jezdci je Miloš Thér, Václav Kohl a Karel Janda. 
Václav Kohl se suverénně umístil na 1. místě v Mistrovství České 
republiky v enduru jednotlivců Open 2023 v kategorii MČR II E2 
a dále pak na 2. místě MČR Cross Country Open 2023 v kategorii 
MČR II Absolutní. Miloš Thér se opět postavil na start závodů na pří-
rodních okruzích v kategorii Klasik 175 pořádaných Autoklubem 
České republiky, kdy si dojel v Poháru České republiky pro celko-
vě 10. místo. V přírodních okruzích pořádaných Českomoravskou 
asociací motocyklových sportů v Mistrovství České republiky pří-
rodní okruhy CAMS 2023 v kategorii Klasik 175 obsadil 10. místo 
a kategorii Klasik 500 obsadil 14. místo. Miloš si však v této sezóně 
výborně vedl na blátě a umístil se na 3. místě v celkovém pořadí 
seriálu Mistrovství České republiky v enduru jednotlivců Open 
2023 v kategorii Pohár CAMS VET 50 a na 3. místě v Mistrovství 
České republiky Cross Country Open 2023 v kategorii Pohár CAMS 
– VETERÁN 50. Všem našim jezdcům patří velký dík za skvělou 

propagaci našeho automotoklubu a města Police nad Metují.
I během letošního roku jsme zvelebovali klubovnu a dílnu na-

šeho automotoklubu, čehož bychom nedosáhli bez dotace ze strany 
města Police nad Metují. Dotaci jsme využili nejen na zakoupení 
potřebného materiálu, ale i na provoz, zejména pak na zaplacení 
elektřiny, vodného a stočného, revizi hasicích přístrojů a dále pak 
jako podporu pro naše jezdce, kterým se snažíme alespoň trochu 
přispět na jejich závody, i když vzhledem k našim finančním mož-
nostem, je podpora velmi omezená. Klubovna a dílna slouží všem 
členům. Je zde k dispozici různé zařízení či nářadí. V klubovně pra-
videlně probíhají schůze výboru.

Všem přejeme krásné prožití vánočních svátků a vše nejlepší 
v novém roce.

za AMK Police – Petr Dostál
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POLiCKÝ MĚSÍČNÍK
- periodický tisk města Police nad Metují -
Termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad Metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
Tisk: Tiskárny B.N.B. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
Telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: Jan Flieger
Ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují

AUTOŠKOLA
FIEDLER s.r.o.

Vám přeje 
příjemné prožití svátků 
vánočních a hodně štěstí 

v novém roce 2024

v , , 

VERA NOVAKOVA 
Realitní zprostředkovatel 
S kvalifikací 66-042-M, se zákonným pojištěním 

Mobil: +420 608 280 563 
Email: novakova.rm@seznam.cz 

v v , , 

JINDRISKA NOVAKOVA 
Asistentka obchodu a prodeje 
Mobil: +420 778 023 125 
Email: novakova.asist@seznam.cz 

WWW: vn-reality5.webnode.cz/ IČO: 13545540 DIČ: CZ6257182184 
✓ Poradenství a realizace obchodů na realitním a finančním trhu
✓ Posouzení ceny nemovitostí pro potřeby vyřízení pozůstalosti, soudy, atd.

Optika 
pro oči, s.r.o. 

bývalá OPTIKA-INEKO 
(změnil se pouze název, kolektiv, služby  

a ceny zůstávají stejné)  
rozšiřuje pro velký zájem termíny pro 

měření zraku na dva dny v týdnu 
v Broumově, Generála Svobody 15 

 Středa   10.00  -  11.30 hod. 
 Čtvrtek   13.30  -  15.00 hod. 
 

 v Polici n/Met, poliklinika  
17.listopadu 291 

 Středa   13.30  -  15.00 hod. 
 Čtvrtek   10.00  - 11.30 hod. 
 

na měření se objednávat na telefonu: 
 pro  Broumov   +420 491 487 826 
 pro Polici nad Metují   +420 491 541 201 

OPRAVA OBUVI ŠTANCL NABÍZÍ 

 
                        Oprava obuvi, batohů, kabelek, 

výměny zipů 
Najde nás v Polici nad Metují, Smetanova 359 

Otevírací doba: po-čt 17:00 19:30 
Zakázky můžete také zanechat v Obchod Lenka, 

U Opatrovny 91, Police nad Metují 
Mobil: 604 570 865       www.opravaobuvi.eu 

 
 
 
 
 
 
 

OZNÁMENÍ
rEDakCE

Lednové číslo 
Polického
měsíčníku 

vyjde 
4. 1. 2024



KOMuNIKaCE a INŽENÝRSKé SÍTě PRO VÝSTaVBu 17 RODINNÝCH DOMŮ
V těchto dnech se dokončuje stavba nové ulice Větrná v Polici 

nad Metují. Zakázku pod názvem „Komunikace a inženýrské sítě 
pro výstavbu 17 rodinných domů v Polici nad Metují“ zhotovila 
firma PDV Stavby s.r.o. z České Skalice za 20.641.982,22 Kč. Město 
k prodeji nabízí další ze zbývajících 10 stavebních parcel. Pozemky 

k výstavbě rodinného domu mají výměru cca 720 m2. Více včet-
ně ceny vyvolávací ceny je možné se dozvědět na aukčním portálu 
města: https://aukce.policenm.cz/aukce/.

Ing. Dušan Šedek, investiční technik MěÚ

REKONSTRuKCE STřECHy BuDOVy RaDNICE Č. P. 98 V POLICI NaD METujÍ
Na základě výběrového řízení firma ALFA CZ s.r.o. z Hradce 

Králové provedla výměnu stávající dožité asfaltové šindelové střeš-
ní krytiny na objektu městské radnice čp. 98, která byla realizována 
v roce 1993, jako výměna za původní eternitové šablony. Radnice 
je kulturní památkou zapsanou v Ústředním seznamu kulturních 
památek ČR nachází se na území Městské památkové zóny.

Stávající krytina byla odstraněna a bednění střechy bylo ná-
sledně ošetřeno bezbarvým nátěrem proti hmyzu a dřevokazným 
houbám. Na sanované bednění byla nově položena difúzní kontakt-
ní folie. Následně byla položena krytina Prefa falcovaná z hladkých 
šablon z hliníkového plechu, tl. 0,7 mm, bez prolisů, 29 x 29 cm. 
Klempířské výrobky (převážně měděné), jako jsou okapní plechy, 
lemování, oplechování komínů a oplechování atiky zůstaly pů-
vodní. Nová krytina má nižší plošnou hmotnost a tedy nevzniká 

vyšší zatížení nosných konstrukcí než při původní asfaltové šinde-
li. Barva krytiny je tmavě šedá (antracit), projednaná s pracovní-
ky státní památkové péče v Národním památkovém ústavu (NPÚ) 
Josefov. Sněhové zábrany ve formě tyčí jsou na základě závazného 
stanoviska památkové péče řešeny ve 2 řadách, a to jednou řadou 
při okapu a druhou řadou v polovině střešní roviny. Společně s de-
montáží krytiny byla demontována i část bleskosvodové soustavy 
střechy, která byla po dokončení výměny krytiny nově nahrazena. 
Celková rekonstrukce střechy stála 2,391 mil. Kč. Opravou střechy 
radnice čp. 98 byl v souladu se zájmy památkové péče sjednocen 
vzhled s vedlejší budovou čp. 97. Obě budovy zároveň zdařile do-
kreslují historický ráz polického náměstí. 
     Ing. Pavel Scholz, vedoucí odboru IMŽP



http://www.barcode-generator.de

KULTURA
PROSINEC 

POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 16:00, sobota ,svátek: 8:30 - 11:30.

pellyho domy
VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
a v pokladně Kolárova divadla. Prostory konání akcí jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

z medu, ozdoby na stromeček, svíčky, 
dřevěné misky, výrobky z levandule.
Výstava bude přístupná v otevírací 
době infocentra (Po - pá 8:30 - 11:30,  
12:00 - 16:00, so 8:30 - 11:30). 

VÁNOČNÍ KONCERT 
ORCHESTRU VÁCLAVA MARKA
Pondělí 11. 12. od 19:00
Koncert přinese kromě domácích šlágrů 
a celosvětově známých evergreenů také  
oblíbené vánoční písně a skladby,  
včetně nejkrásnějších klasických 
českých koled. Hlavním hostem bude 
herečka, zpěvačka a moderátorka 
Sabina LAURINOVÁ.

Vstupné:  490 Kč v předprodeji 
/ 550 Kč na místě

PERINBABA A DVA SVĚTY
čtvrtek 7. 12. od 18:00
Hlavní postavou filmu je Lukáš, syn 
Alžběty a Jakuba z kultovní pohádky 
Perinbaba. Rozhodne se vydat do světa  
na zkušenou. Od počátku jeho putování 
mu tu a tam pomůže najít správnou 
cestu hodná Perinbaba, zatímco smrtka 
Zubatá se mu snaží škodit a klade 
mu do cesty nebezpečné nástrahy.  
Na zámku se během své cesty dostanou 
do vězení, ve městě zničí i zachrání 
velkou svatbu, v zemi divoženek  
se Lukáš zamiluje, pomohou zachránit 
pohyblivé město a v království,  
ze kterého zmizely všechny ženy,  
se musí utkat s havraními bojovníky.

Vstupné: 100 Kč

LÍTÁ V TOM
Čtvrtek 14. 12. od 19:00
Romantická komedie o tom, co všechno 
se může stát, když se zapletete  
do jedné nevinné lži. Hlavní hrdina 
chce naposledy potěšit svou nemocnou 
maminku, která touží po vnucích. 
Přesvědčí proto těhotnou sousedku  
a bývalou striptérku, aby sehrála jeho 
dívku a nastávající ženu. Maminka  
se ale zázračně uzdraví a strhne  

se lavina nedorozumění a karambolů 
a několik životů se převrátí vzhůru 
nohama. Do udržení lži jsou totiž 
postupně zataženi další členové rodiny, 
přátelé, kolegové z práce a vůbec každý.

Vstupné: 140 Kč

PRVNÍ ADVENTNÍ NEDĚLE
Neděle 3. 12. 2023 od 17:00 na 
Masarykově náměstí společně 
rozsvítíme  vánoční strom s Mikulášem 
a čerty. Vystoupení divadla Lůza-  
„O hledání anděla“. V prodeji budou 
teplé nápoje. 

PŘEDVÁNOČNÍ  VYTRUBOVÁNÍ
23.12. od 18:00 / Masarykovo náměstí
Tradiční setkání u vánočního stromu 
za zvuků vánočních písní a koled v 
podání žáků a učitelů polické Základní 
umělecké školy prozáří Betlémské 
světlo, které si můžete zapálit od 
Skautů. O nápoje na zahřátí se postará 
Ostrostřelecká garda. 

NOVOROČNÍ HUDEBNÍ OHŇOSTROJ 
MAGDALÉNY MADJEE MALÉ 
A TOMÁŠE HOJDYSZE
Sobota 13. 1. 2024 v 18:00 
v Kolárově divadle
Směs všech žánrů. Zazní skladby  
od Christiny Aguilery, Voskovce  
a Wericha, Fitzgeralda, Beatles, Adele  
a dalších.
Předprodej vstupenek od 4. 12. 2023

Vstupné: předprodej: 350 Kč/ 290 Kč
       Na místě: 450 Kč/ 390 Kč

BŮH MASAKRU - Beseda Chrudim
Středa 31. 1. 2024 v Kolárově divadle
Divadelní hra představuje příklad 
chytré jiskřivé zábavy, která je založena 
na postupném odkrývání lidských 
charakterů čtyř na první pohled 
civilizovaných a solidních lidí. Dva 
manželské páry se sejdou, aby vyřešily 
následky rvačky mezi jejich dětmi, při 
které jeden z chlapců přišel o zuby.

Pellyho domy

Kolárovo divadlo

Ostatní akce

2023

Kino

 

KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ 2023
Sobota 2. 12. od 10:00 
Sobota 9. 12. od 19:00 (Věneček) 

Vstupné:  60 Kč / lekce 
100 Kč / věneček

LYŽAŘSKÝ PLES 
Sobota 2. 12. od 20:00  
/ Společenský sál 
K tanci hraje hudební skupina MEDIUM. 
Hlad a žízeň zažene tým Martina Exnera.

Vstupné: 200 Kč

SENIOR KLUB – VÁNOČNÍ SETKÁNÍ 
Úterý 12. 12. od 14:00 
/ Společenský sál

ZASTUPITELSTVO MĚSTA 
POLICE NAD METUJÍ
Středa 13. 12. od 17:00 
/ Společenský sál
Zveme Vás na poslední zasedaní 
zastupitelstva města Police nad Metují 
v letošním roce.

KONCERT JANA BENDIGA
Pátek 15. 12. od 19:00 
/ Společenský sál
Koncert uspořádán ve spolupráci  
s MYCOMEDICA. 

VÁNOČNÍ VÝSTAVA
21. 11. - 22. 12. 2023 - informační 
centrum v Pellyho domech
Zveme vás na Vánoční prodejní 
výstavu do prostor informačního 
centra v Pellyho domech. Těšit se 
můžete na výrobky vystavovatelů, 
které jistě znáte již z minulých let, 
ale čeká na vás také pár novinek. 
Zakoupit si budete moci perníčky, 
vánoční svícny, věnce, dekorace, 
keramické ozdoby, kosmetické výrobky 

Připravujeme
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